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Editorial Opinió

Les escombraries: 
sancions i projectes
L‘Ajuntament de Cassà ha decidit afrontar un dels problemes constants al 
nostre municipi, que és el  dels  “abocaments que es produeixen de forma 
reiterada a determinats punts del municipi”, segons definició del mateix 
consistori. Ho ha fet simultàniament a l’aprovació de la puja de les taxes 
d’escombraries per a l’any 2022 en un 6%.

La brutícia a diferents punts del poble i més concretament a les zones de 
contenidors és una queixa reiterada dels veïns que  des de fa temps detec-
ten com l’incivisme  i la inconsciència han retornat de manera  descarada 
empastifant els nostres carrers i places. 

Les mesures que adoptarà l’Ajuntament encara que s’hagin pres des de 
dues àrees com són medi ambient i governació, tenen sobretot posat el 
punt de  mira en la sanció de les conductes incíviques  i sembla que  hagi 
decidit oblidar la formació i la conscienciació ambiental per  a temps millors, 
perquè ara ja no hi hagi res a fer.

S’ha avisat repetidament i s’han anunciat mesures per evitar aquestes ac-
cions i finalment s’han pres les mesures que s’havien anunciat. S’ha explicat 
que es reforçaran els anomenats “punts crítics” d’abocaments incontrolats 
amb la presència d'un educador ambiental que tindrà la doble funció de 
control per prevenir els abocaments i de denúncia. A més als contenidors 
que l'Ajuntament té classificats com a més problemàtics se'ls aplicarà un 
sistema de videovigilància, i hi haurà un control exercit per agents de la 
policia local vestits de paisà en els punts considerats com a més conflictius. 
També es prendran mesures contra l’anomenat “turisme d’escombraries”  
(persones de municipis que deixen les escombraries a Cassà).

Tot això mentre s’espera que s’adopti la mesura definitiva que resoldria el 
problema i que és afrontar la necessitat d’un canvi de sistema de recollida 
d’escombraries  que  resolgui els problemes d’incivisme i que al mateix 
temps incrementi de manera important el percentatge de recollida selec-
tiva. Aquesta definició podria comportar un triple valor al servei: menys 
deixalles a l’abocador, disminució del cost del servei i major qualitat de vida 
al nostre municipi. 

Ja se sap que no és senzill aplicar la recollida porta a porta a un municipi 
de deu mil habitants i, en la situació contractual de l’Ajuntament, tampoc no 
serà fàcil trobar el desllorigador legal per aplicar-lo; però mentre no s’afronti 
el problema d’arrel, la resta d’actuacions potser només seran pedaços que 
podran resoldre alguns defectes o neglgències ciutadanes, però que no 
posaran remei a l’autèntic problema de fons que és saber quin sistema de 
tractament de residus adoptem al nostre poble de cara al futur.

Ja fa uns quants anys que diferents ajuntaments saben el problema que 
tenen entre mans; els pobles veïns s'han decidit a fer el porta a porta i 
Cassà cada cop queda més aïllat amb els seus contenidors i abocaments 
incontrolats. No comença a ser hora de prendre decisions valentes?

De dilluns a dissabte,  
obert matí i tarda. 

C/ Molí,  44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria
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Opinió Diuen els lectors

SOLUCIONS ALS ENTRETENIMENTS (PÀG. 97)

Mots encreuats 424Sopa de lletres 424 Sudoku 186

Racó de poemes

PONT DE MAR BLAVA
Aquest pont de mar tan blava
que ajunta Alguer i Catalunya, 

d’una terra que és també esclava
i el mateix desig empunya.

Fills de la mateixa saba, 
res els separa ni els allunya, 
mont abrupte,  costa brava, 
llengua i raça que retruny.

Aquest pont de blava mar
que emmiralla tants estels
quan tot l’arc es fa de nit.

És un llaç que vol somiar
i vol viure ben ple d’anhels, 
sols tenint  lliure l’esperit.

                
Enric Albertí Mias

Des del geriàtric
Aquest setembre ens ha entrat la Co-
vid-19 en aquesta casa. Estem en qua-
tre bombolles i es va enamorar de la 
que jo estic. No va ser gaire agressiu,  
segurament per les vacunes,  però no 
vulgueu saber el remenament.

El motiu d’aquestes ratlles és per 
donar les més expressives gràcies a 
tot el personal que ens va cuidar,  des 
del metge,  noies de la neteja,  infer-
meres,  cuidadors i cuidadores fins 
a l’última incorporació que va ser la 
Mariam amb 17 anys i era la primera 
feina que feia. Però tothom va estar a 
l’altura dels grans professionals.

	

M A C A R R O O C S
A R R I A S U C R E
T R I N C A F A I G
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U S S O N A N I T
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En el primer cribratge del meu grup 
varen sortir 5 positius, però varen 
confinar-nos a tots. Això no és fàcil 
perquè és clar,  els positius els varen 
posar en un cap,  un seguit de l’altre,  
això vol dir haver de netejar i desallot-
jar 10 habitacions,  havien de sortir 
uns per entrar-hi els altres,  i si fos 
la persona sola no seria gaire res,  
però havien de treure totes les perti-
nences. I a mesura que ens anàvem 
contaminant ens anaven treien per 
posar-nos seguidament dels altres,  
a mi varen canviar-me dues vegades 
i vaig poder presenciar la feinada de 

la infermera,  la cuidadora,  la noia 
de la neteja. Totes que només se’ls 
veia els ulls i suaven a raig. A més hi 
havia gent amb altres patologies llar-
gues que s’havien de curar, ... I a pe-
sar d’això tothom ens va tractar amb 
molta amabilitat i estimació. Mai ens 
va faltar res del que necessitàvem,  jo 
crec que elles i ells varen patir més 
que nosaltres. Això va durar 28 o 29 
dies. Per això crec que mereixen tot 
el nostre agraïment.

Moltes gràcies.

Conxita Casadevall

Sempre les deixalles
Aquestes imatges ens mostren 
com ciutadania i també Ajunta-
ment som una mica deixats en 
el tema de les escombraries. No 
es poden deixar embalums als 
carrers: d'acord; però també cal 
conservar els contenidors en bon 
estat que alguns són un perill per 
la salut pública.

Cassanenc
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Diuen els lectors Opinió

Microrelats de cinema

La guerra dels mons          

Ha caigut un meteorit a can Català del Castell i ha ensor-
rat la masia. Es cala foc,  un foc visible des de qualsevol 
punt del poble. Els bombers l’apaguen,  però quan es volen 
acostar al cos provinent de l‘espai,  descobreixen que és 
radioactiu i que desprèn massa calor per a ser examinat. 
Molts veïns pugen a veure l’espectacle. Un d’ells es diu 
Fuster,  un convilatà de mitjana edat que va perdre la feina 
al laboratori d’una fàbrica de taps perquè l’empresa no va 
poder lluitar contra la competència portuguesa; ara és el 
comptable d’una botiga de productes de neteja a prop del 
Passeig. Troba,  entre la gentada,  la Vane Duran,  que 
treballa en un centre d’estètica. En Fuster recorda com 
fa temps s’havia barallat,  per culpa d’ella,  amb nois de la 
seva edat al Sir Thoma’s i les ganes que tenia d’agafar-li la 
mà i ballar lent. Se saluden amb una certa fredor enmig 
de les piles de cendra que encara fumegen. Comparteixen 
una llauna de Monster Energy. L’endemà,  els voluntaris de 
Cassanet recullen les deixalles: llaunes de begudes,  res-
tes de menjar,  mascaretes higièniques de tres capes...
Omplen quatre bosses d’escombraries mida jardí.

El foc del meteorit divideix els comentaris dels seguidors 
de No ets de Cassà si no… Uns confessen que se senten 
espantats,  les flames els encenen el record del que ha 
ocorregut a Canàries; els altres s’ho agafen de broma,  i 
proposen que els extraterrestres tornin el dissabte de la 
festa major i participin en el correfoc. Tots plegats s’in-
tercanvien missatges crispats i emoticones de riallades i 
d’enuig. L’alcalde envia la policia a can Català i,  en virtut 
d’un conveni signat amb els ajuntaments de Caldes i Lla-
gostera,  aquests pobles també hi envien reforços. L’emis-
sora local informa que ha caigut un meteorit a Cassà de 
Pelràs i a Chassy,  al sud de França.

Abans que el campanar toqui les deu,  el poble es queda 
a les fosques,  tant els clients de la companyia elèctrica 
del Conde com els que tenen contractada l’altra empresa,  
l’Energia. Cauen les línies de mòbil; només els abonats de 
Parlem,  com en Fuster,  poden continuar trucant i rebent 
missatges. La ràdio,  que torna a emetre gràcies a un gene-
rador,  anuncia que el món sencer és envaït pels marcians. 
Mentrestant,  els policies que vigilen el meteorit observen 
com s’obre una portella i apareix una nau amb un ull de tres 
colors que els recorda el logo d’Antena 3. Els policies desen-
funden les pistoles de gas pebre,  però són fulminats pels 
marcians. Aquest fet,  el primer que tindrà lloc al planeta,  
al cap d’un temps serà conegut com el Fet de Cassà. 

La nau alienígena baixa pel carrer del Castell i dispara a 
raig. En pocs minuts,  els carrers Agudes,  Bassegoda i 
Pedraforca es converteixen en muntanyes de cendra. Un 
altre vehicle es dirigeix al carrer Músic Coll i amb el seu 
canó,  en forma de tenora metàl·lica,  destrueix les cases 
com si fos un Buffalo Bill desbocat. La tercera nau circula 
per l’avinguda Antoni Gaudí,  esberla les construccions i 
les acaba transformant en un trencadís irreconeixible. Els 
veïns fugen cap al Pavelló Triple; la situació és excepcio-
nal i per això han suspès els entrenaments de bàsquet i 
d'hoquei. Les autoritats locals,  per motius de seguretat,  
decideixen reunir-se a l’espai de la Bàscula,  prou lluny del 
nucli urbà. Quan debaten sobre l’estratègia defensiva,  un 
grup de joves,  un d’ells empadronat al municipi,  assaja 
temes de Scorpions i AC/DC al buc del costat.

En Fuster i la Vane Duran es troben a la Carretera Pro-
vincial. Els alienígenes continuen avançant: l’Enxanxa s’ha 
convertit en la imatge d’una extensió ampliada de pols i 
runa. Ella exclama que si arriben a la Coma,  tot està 

perdut. Ell la mira,  afectuosament; ella no abaixa la mi-
rada. Sona el telèfon i la cara d’en Fuster sembla la d’un 
ésser que provingui d’un altre món: Riudellots,  Vilablareix,  
Celrà... estan destruïts! Una nau va cap al pont del Firal. 
Potser quan circuli més tard pel carrer Indústria toparà 
amb el projectil de la Guerra del Francès acabat de desen-
terrar,  diu la Vane. Torna a sonar el telèfon: a Llagostera 
no queda res a peu dret. Amb qui ens barallarem a partir 
d’ara?,  es queixa ell,  preocupat.

L’invasor acaba de travessar el pont i,  abans d’arribar 
al carrer Enric Coris,  s’atura de cop i es desploma. Surt 
una columna de fum negre de dintre la nau. Els més vells 
pensen en les fumarades que les xemeneies de les fàbri-
ques d’aglomerat expulsaven als anys setanta. Un regueró 
de sang omple el cabal de la riera,  normalment plena de 
porqueria. L’altre marcià que baixava per Músic Coll,  a 
l’alçada del magatzem de la Brigada,  també queda immo-
bilitzat. I el que venia d’Antoni Gaudí,  poc abans d’arribar 
al semàfor,  igual. Què ha passat?,  es demana en Fuster. 
Per què han pogut arrasar les poblacions veïnes i la nostra 
no? La Vane Duran respon que els visitants deuen voler 
conèixer la tomba del soldat desconegut i l’antic aeròdrom 
militar al costat de la Pineda Fosca; tothom sap que els úl-
tims sis anys el poble s’ha destapat i ha decidit ser un punt 
en el mapa. En Fuster no sembla gaire convençut. Nova 
trucada: han liquidat els habitants de Caldes.

La Vane i ell corren cap a Enric Coris. Els veïns cele-
bren,  satisfets,  la victòria contra l’enemic. Ella,  que està 
a la vora dels contenidors,  es tapa el nas: la pudor que 
desprenen és insuportable. En Fuster reflexiona: les al-
tres dues naus també han quedat atrapades en dos punts 
amb contenidors. I què tenen en comú Llagostera,  Riu-
dellots,  Vilablareix...? Aleshores ho veu clar,  com és que 
no se n'havia adonat abans?: els municipis veïns no tenen 
aquests recipients perquè fan la recollida selectiva porta a 
porta i els seus carrers són nets. Esbossa un somriure i 
per un moment,  només per un moment,  sent molta pena 
pels tres marcians morts.

En Fuster agafa la Vane de la mà i decideixen anar a fer 
un toc a les terrasses de la Coma. Quan arriben a Bar-
raquetes,  ell trepitja una tifa fresca de gos. Me!,  crida 
irritat. Però renuncia a pronunciar la paraula completa,  
mira la noia,  a qui li brillen els ulls,  i es fonen tots dos en 
una abraçada fogosa.

Josep Ferrer
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Opinió Diuen els lectors

Despertar amb il·lusió, 
d’un somni dols i plàcid, 

com quelcom aigua freda, 
com un merescut càstig!

Buscant explicació
a l’immens univers, 

un refugi,  un suport...
per guanyar un xic de temps.

Moment per pensar i decidir, 
estona de repòs per “pair”.
Les paraules no serveixen, 

actuar i encoratgí!

Els moments passen despresa
i no dóna temps a assimilar, 
de vegades perdem el ritme, 

d’altres estem cansats!

 M. Carme Ariza

Despertar
El meu racó

El següent és un experiment. Mateix tema,  però sense 
ordre. Ni guió. Un discurs improvisat sense filtres. O no 
tants... 

Per què el canvi? És per infelicitat? No ben bé. Crec,  
vaja. Què ve al cap? Una amalgama de motius. Ve de la 
sensació d’estar perdut,  encara que dins d’una estabilitat 
molt agraïda. Amb por...? Un neguit que regira l’estómac. 
La sortida. Què,  com definir-la? Respira. Que tonto,  que 
fàcil. Concedir-se una pausa per donar-hi voltes,  voltes,  i 
encara més voltes. Com acceptar el que no t’agrada? És 
el primer pas,  sent ja amarg de per si. Detectar què vo-
ler canviar,  què millorar. El què que et causa el malestar. 
I no és trist,  perquè és normal no admetre-ho. Al final és 
assenyalar la teva debilitat i apartar l’orgull,  soroll que és 
la font de la vergonya. El temps corre. I si no actues,  no 
et mous,  l’estancament sembla inevitable. I és clar que 
no vols negar aquells valors. Quins? Els de fortalesa. Els 
gèlids,  d’honorable estoïcisme. 

El pas amarg. Què més ve a la ment? Doncs el fet de 
fer-lo. El de superar aquesta barrera. Que com? Quan 
veus que ja n’hi ha prou. Quan ets conscients de com 
contraproduent és el teu enteniment de la realitat. Sa-
tisfer i ser el guanyador que esperen. No desviar-se,  no 
fos cas que es burlessin de tu. I és que és difícil. Encara 
que ho vulguis deixar enrere segueix latent. I a vegades 
de forma directa,  punxant quan es rep un contracop,  i 
qüestionant el canvi “positiu” que s’ha volgut fer. És una 
mica una merda,  però tampoc cal caure en el victimis-
me. L’autocompassió pot ser molt temptadora,  però sol 
tendir a enfonsar-te encara més i més. Uf. Valors i expec-
tativa. Quina constant,  que pesat. Però és que potser,  
en gran part,  ens reduïm a això. En com ens relacionem 
i què fem als nostres ulls i el dels altres. L’ambició,  el vo-
ler més. Ser més. Esclafar. Fer callar. Ser qui té potestat 
per burlar-se. Qui pot projectar la seva ira perquè,  ei,  
ei,  que pot demostrar que li ha anat bé. Dèspota fill de... 
Sigues conscient d’aquesta toxicitat. Potser no la matis,  
perquè seria pretensiós. Tampoc la reprimeixis,  perquè 
només et faries mal. Sí a identificar-la,  sí a entendre-la,  
i rotundament sí a redirigir-la per comprendre el motiu 
darrere i en certa mesura i manera,  tolerar-la. 

I és que el pas amarg consisteix justament en això. És 
acceptar totes aquestes emocions,  tant negatives com 
positives,  que es poden manifestar. Identificar-les pel que 

són i què és el que les causa. I en primera instància no 
jutjar-les. No crucificar-les,  encara que vagin en contra 
dels teus valors o de qui vols ser. O evidentment també 
del que està estesament acceptat. Predisposa’t a exami-
nar introspectivament,  i així reformular-te. Intenta ser 
millor,  ja sigui com a resposta a una insatisfacció o l’evi-
dència de no saber gestionar prou bé el que et passa. 
Part de la vida tracta de pèrdua. I també d’alguns guanys,  
esperem,  que depenen de l’experiència i visió de cadas-
cú. Però en fi,  que em desvio. Parlo del canvi conscient. 
De voler redirigir. I és que potser aquesta és la paraula 
correcta. La que val de debò. I quina conseqüència té 
aquest pas? Què passa després de ser conscient del que 
no vols més amb tu? Que t’alliberes. Per exagerat que 
soni. Encara que l’aparença sigui completament igual,  
encara que puguis semblar el mateix en un espectre to-
talment exterior,  saps que hi ha hagut una espècie de 
germinació. Una pau que si bé es pot corrompre i marcir,  
dona seguretat. Seguretat per actuar amb honestedat. I 
voler ser transparent. Tot i el risc d’amb això mostrar-se 
vulnerable,  valent la pena córrer aquest perill.

I sí,  tens la llicència de preocupar-te i voler enviar-ho a 
pastar fang; de tenir moments baixos. Però bàsicament 
és això. El pas amarg és aquest. És afrontar aquest canvi 
conscient per intentar ser una millor versió. Ni tan sols 
aconseguint una gran transformació. És un pas,  només. 
El d’intentar comprendre’t així com a tots aquells que no 
combreguen amb les teves creences. I tot això sembla 
molt evident,  però de debò que s’oblida,  encara que de 
forma inconscient,  moltes vegades per estats molt sus-
ceptible o davant d’enuigs i desil·lusions. 

Al final tot acaba desembocant allà mateix... El pas 
amarg engloba com gestionar l’expectativa unilateral prò-
pia i de la resta,  els esforços buits,  la necessitat d’un 
propòsit i el perill d’aferrar-se a quelcom o algú en con-
cret... Un pas amarg,  al final. Amarg,  però que no té 
per què ser només així. No ho sé,  és una filosofia o si es 
vol,  enteniment personal,  i evidentment no tothom ha 
de seguir un ideari semblant,  ni remotament igual. No 
és res més que una conclusió,  una de tantes,  i a més 
a més temporal (és el que sol tenir les de caràcter vital,  
especialment quan ets jove); tot i que amb convenciment. 

Pol Esteba Masjuan

Raciocini

El pas amarg (versió crua)
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Diuen els lectors Opinió

Economia d’estar per casa (130)

De 'vions',  'paratos' i 'roplanos'
Si el mes passat parlava del "timo de la estampita" i altres 
martingales habitualment emprades pels genis de l'estafa,  
ara per ara ja ho tenim clar. Ni un duro per l'aeroport del 
Prat

Enhorabona Sr. Puigneró,  es pot fer el ridícul,  però ha-
bitualment la mentida sol durar un xic més,  en aquest cas 
en una setmana vam passar de fer "l'aeroport més verd 
d'Europa" a quedar-nos amb un pam de nas. La veritat,  o 
són molt burros o ja els hi va bé.

Que prenguin el pèl a un pobre ciutadà entra dins del 
possible,  que es rifin a tot un Govern de la Generalitat,  la 
cosa no és menor.

I quina ha estat la reacció? Cap ni una,  ni tan sols s'han 
queixat. La sospita sobre la incompetència d'aquest perso-
natge és angoixant.

Una altra cosa és que per les circumstàncies que es 
vulgui,  al final no es fes aquesta solució,  però tampoc se 
n'ha demanat cap d'altra. Aleshores hem de dir que ja els 
hi està bé.

I ja que el Gobierno de España ha aprovat el pla DORA 
II proposat per AENA,  per les actuacions fins al 2026,  
veiem com es reparteixen les cireres

Dels 2.250 milions d'euros que pressuposten pels cinc 
anys vinents,  404 se'n van a Madrid Barajas,  per ampli-
ació,  312 a Palma de Mallorca,  244 a Barcelona,  24 a 
Girona i 20 a Reus.

En cap cas es parla ni de trens d'alta velocitat ni connexi-
ons ni res que se li sembli. És a dir als senyors de la comis-
sió bilateral els hi van penjar una llufa de mida industrial.

Està clar que hi ha molt poques ganes-per part de tot-
hom- de fer res en aquest país i per aquest país.

Si apuntava la possibilitat d'aprofitar el que ja tenim,  
sense tocar res,  veiem amb les mateixes xifres d'AENA,  
que la posició del triangle català supera les possibilitats del 
"monstre" de Barajas

Veiem: capacitat de viatgers Barajas 70 milions,  Barce-
lona 55 milions,  Girona 5.7 milions,  Reus 2.3 milions. La 
suma dels aeroports catalans 63 milions.

Capacitat operativa de vols Barajas 120 moviments per 
hora,  Barcelona 90,  Girona 26,  Reus 24 total 140.

Com es pot veure no estem tan lluny pel que fa a capa-
citat de viatgers i per sobre en el nombre d'operacions.

És important valorar les sinergies i evitar les grans con-
centracions. Les grans capitals europees tenen dos i tres 
aeroports i no precisament a prop,  per tant el problema 
a resoldre és l'enllaç des de l'aeroport fins a les ciutats. 
Amb un bon servei de tren són 30 minuts,  moltes vega-
des menys temps del que es triga a aconseguir un taxi a la 
sortida dels grans aeroports, 

Un altre avantatge de la diversificació,  a més de donar 
vida al territori,  és l'estalvi de temps en el procés de fac-
turació,  embarcament i enlairament dels avions. Qui mes 
qui menys ens hem passat més temps en aquest procés 
que en el vol mateix.

Però per això tampoc s'hi veu gens d'interès. Ens diran 
que cal aconseguir el traspàs de les competències aero-
portuàries. I doncs,  a què esperen per a negociar-ho?

Com és habitual en aquests organismes estatals i reca-
len les patums oblidades de la política,  amb caràcter de 
"consellers independents",  pietosa traducció d'escalfacadi-
res,  però que els hi reporta un sou i unes prebendes més 
que sucoses.

Coneixeu un tal Josep Antoni Duran i Lleida (exdirigent 
d'UNIÓ DEMOCRÀTICA)?  I en Jordi Hereu (Exalcalde de 
Barcelona)? En Jaime Terceiro (expresident de CAJA MA-
DRID)? I en Maurici Lucena (exdiputat del PSC al Parla-
ment de Catalunya)? Aquest és el president,  poca broma. 
Suma i segueix.

I els nostres representants fent volar coloms...

J. H. 

Preparant la diada de 
veterans i veteranes

El proper dia 26 de desembre (diu-
menge) esperem poder celebrar la 
Diada de Veteranes i Veterans. L'any 
passat per culpa de la Covid-19 no ho 
poguérem celebrar;  esperem doncs 
que aquest any sigui possible. Hi es-
tan convidats tots els nois i noies que 
al llarg dels anys han jugat a bàsquet 
i que no tinguin la llicència federativa 
activa.

Com els últims anys se celebrarà 
al pavelló del F.D. Cassanenc amb els 
següents horaris: 

A partir de les 11 hores partit de 
noies.

A les 12 hores el partit de nois.
US ESPEREM el dia 26 de desem-

bre. Quants més siguem millor!

Xavier Carrera Bosch / Delegat dels 
veterans i veteranes
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Opinió La Veu dels Partits / ERC

El ple d’aquest mes de setembre el grup 
municipal d’Esquerra Cassà va presen-
tar una moció contra l’increment del 
preu d’electricitat. Aquest és un pro-
blema que afecta a tota la ciutadania,  
especialment la més vulnerable,  i cor-
respon,  també als ajuntaments,  com 
a primera línia de resposta al ciutadà,  
donar-los tot el suport possible i alhora 
fer d’altaveu d’aquest problema.

Entre les diverses mesures per afavo-
rir l’estalvi energètic i l’ús d’energies re-
novables que des de l’ajuntament s’han 
anat prenent els darrers anys,  desta-
cava la bonificació del 50% de l’IBI du-
rant 5 anys als propietaris que instal·lin 
plaques solars,  mesura a la que s’han 
acollit,  el darrer any 2021,  34 famí-
lies,  segons ens han explicat des de 
l’equip de govern al darrer ple. 

Alerta: L’equip de govern,  tot i donar 
suport a la moció,  (excepte el regidor 
del PSC que s’hi va abstenir) va apro-
var en aquest mateix ple reduir de 5 a 
3 anys el període de bonificació de l’IBI 
per instal·lació de plaques solars. 

En la situació actual d’increment des-
mesurat i descontrolat del preu de la 
llum creiem que no és el moment més 
adequat per disminuir les ajudes a la 
instal·lació de plaques solars,  quan la 
resta de les administracions estan fent 
també esforços en aquest sentit.

Cert i fals: Va dir el regidor d’hisenda 
que mantenir aquesta bonificació podia 
suposar una disminució important de la 
recaptació de l’IBI de l’ajuntament. En 
tot cas creiem que se n’hauria de par-
lar quan s’observés un increment molt 
més important de la demanda d’aques-
ta bonificació,  cosa de la que no tenim 
constància aquest any,  amb només 34 
sol·licituds. 

De fet l’actual equip de govern no va 
tenir cap problema per aplicar a l’inici 
de la legislatura una reducció anecdòti-
ca de l’IBI de manera generalitzada re-
baixant,  òbviament,  molt més el rebut 
a tots els contribuents que paguen un 
rebut d’IBI més elevat i sense mostrar 
cap preocupació especial per la reduc-
ció d’ingressos. 

Per contra ara es mostren preocu-
pats per la recaptació de l’IBI quan es 
tracta d’incentivar o no una mesura 
important,  en un tema especialment 
sensible  per la ciutadania com és l’ús 
d’energies renovables. 

Alerta: Amb l’aprovació de les orde-
nances fiscals també s’ha incrementat 
de nou el rebut de la taxa d’escombra-
ries,  aquest any un increment del 6%,  
que es suma als increments consecu-

tius d’aquesta taxa que hi ha hagut els 
darrers anys,  i a l’increment del preu 
de l’aigua que el govern de JxCat i el 
PSC va aprovar també l’any passat en 
plena pandèmia.

Cert i fals: És cert que el cost de la 
recollida de les escombraries augmen-
ta,  principalment degut a la renovació 
del conveni de recollida del reciclatge 
amb el consell comarcal pel mateix ser-
vei però amb un increment del cost i 
l’increment del preu de portar tots els 
residus que no es reciclen a l’abocador. 

Tanmateix malgrat aquest increment 
continuat dels costos no pararà si no 
es canvia el model de recollida de resi-
dus i es recicla més. Per aconseguir-ho 
creiem que només hi ha una solució 
que és avançar,  tal com han fet tots 
els municipis del nostre voltant,  cap al 
sistema de recollida porta a porta.

L’equip de govern des de l’inici de le-
gislatura ens diu que hi treballa,  però 
a la pràctica fins a dia d’avui no s’ha fet 
cap pas ferm (només estudis i consul-
tes) per canviar el model i començar a 
posar remei a la necessitat que té el 
nostre municipi de reciclar més i millo-
rar la recollida de residus.

LA RECOLLIDA PORTA A 
PORTA SEGUEIX ESSENT UNA 
PRIORITAT DE L’EQUIP DE 
GOVERN PER AVANÇAR EN LA 
MILLORA DE LA NETEJA?
Aquest darrer ple,  des del grup d’Es-
querra Cassà vam preguntar en quin 
punt es trobaven les accions per avan-
çar cap a la recollida de residus porta 
a porta,  tal com el grup de JxCat i el 
mateix alcalde abans i després de l’inici 
d’aquesta legislatura s’havien compro-
mès i mostrat a favor de la seva imple-
mentació. 

Alerta: La resposta de l’alcalde ens 
va sorprendre: comenta que segueixen 
estudiant-ho i afegeix que “el sistema 
porta a porta no es ni el més net ni 
el més econòmic i que cal avançar per 
intentar canviar el sistema de recollida 
sense concentrar-nos en un model...”. 
Ens sorprèn aquest canvi de criteri del 
mateix Robert Mundet,  que el 2019 
afirmava que no calia fer cap estudi i 
que s’havia d’implementar sense espe-
rar el porta a porta amb aquesta afir-
mació,  l’any 2021,  que deixa entre-
veure que l’equip de govern ara dubta 
d’avançar cap al canvi de model de re-
collida d’escombraries.

Cert i fals: El canvi de recollida d’es-
combraries des del sistema actual de 

L’ajuntament de Cassà incrementa de nou la taxa 
d’escombraries i disminueix les bonificacions per 

instal·lar plaques solars al 2022
contenidors cap al sistema porta-porta,  
al que estan passant la major part dels 
pobles del Gironès i especialment tots 
els pobles del nostre voltant,  sembla 
el model més plausible en aquest mo-
ment,  i també el model que ha defen-
sat i treballat l’actual equip de govern al 
llarg d’aquests dos anys de legislatura 
que porten governant. 

D’altra banda les dades demostren 
que el model de recollida porta a porta 
és l’únic que incrementa de manera sig-
nificativa el percentatge de reciclatge,  i 
que a llarg termini és el principal factor 
que pot ajudar a aturar l’increment dels 
costos de la recollida d’escombraries.

Esperem que a aquestes alçades de 
legislatura no hi hagi cap dubte en el 
model escollit,  i cap on hem d’avançar,  
però les paraules de l’alcalde obren una 
petita escletxa que ens deixa lleugera-
ment preocupats. 

UN “ERROR” DE 19.000€ 
EN LES FUTURES OBRES 
DE L’APARCAMENT DE CAN 
PARERA. UN EXEMPLE MÉS DE 
POC RIGOR EN LA GESTIÓ DE 
L’AJUNTAMENT: 
La compra de Can Parera i la seva “re-
habilitació” ha estat un tema polèmic,  
sovint amb informació poc clara,  i com 
venint denunciant des del grup d’Es-
querra amb poc diàleg i informació als 
principals afectats que són els veïns.

Independentment dels diversos crite-
ris i opinions,  que ja hem anat expres-
sant en diversos plens i en aquesta re-
vista,  es produeixen fets sorprenents,  
com el del darrer ple que demostren la 
falta de rigor del nostre alcalde i,  dar-
rera seu,  de l’equip de govern.

Amb data 7 de setembre porten a la 
comissió informativa (abans del ple) una 
modificació de crèdit per poder dispo-
sar de 157.000 euros per tirar enda-
vant projecte de l’enderroc i adequació 
de Can Parera. 

El grup d’Esquerra Cassà els plante-
gem que el projecte,  presentat al ple 
de Juliol,  costava només 137.909 
euros. L’alcalde es referma que el pro-
jecte puja,  des del primer moment,  
157.000 euros. Al ple extraordinari 
del dia 10 de setembre presenten la 
mateixa modificació de crèdit,  els tor-
nem a dir que el projecte només puja 
a 137.909 euros i,  malgrat la nostra 
insistència,  l’alcalde referma que són 
157.000 euros,  acceptant que hau-
ran de tornar a portar el projecte al ple 
per fer la correcció del preu si això no 
fos així. 
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Al proper ple ordinari de setembre 

l’alcalde reconeix que s’havien equivocat 
i que,  òbviament,  les nostres consi-
deracions eren encertades. La solució 
proposada per l’alcalde va ser: “ho dei-
xem així i si sobren diners aniran al ro-
manent,  no canviarem la modificació 
de crèdit”. 

Alerta: Malgrat els reiterats avisos 
que els números no quadraven i que 
hi havia un increment no explicat de 
19.000 euros (no estem parlant d’una 
quantitat petita),  curiosament ningú 
de l’equip de govern (inclòs el regidor 
d’urbanisme que va presentar el projec-
te tot just al mes de juliol o el regidor 
d’hisenda que va presentar la modifica-
ció de crèdit) revisa la informació,  i la 
tornen a portar al ple sense cap mo-
dificació,  i malgrat els vam avisar de 
l’error es mantenen sense cap intenció 
d’esmenar-lo. 

És una mostra més de la falta de ri-
gor,  que als ciutadans ens hauria de 
preocupar,  i que pot portar a pensar 
que hi ha algun fet que no s’explica,  i 
que realment preveuen fer una des-
pesa pràcticament 20.000€ superior 
i que no s’ha explicat,  o bé,   en el 
cas que es tracti realment d’un error,  
assumir que es deixaran sense utilitzar 
20.000€ sense voluntat d’esmenar-ho 
es tracta d’una gestió econòmica molt 
poc rigorosa.

REDUCCIÓ DE LA VELOCITAT DE 
50 A 30 KM/HORA A DINS DEL 
POBLE SENSE CAP MENA DE 
D’INFORMACIÓ O PUBLICITAT: 
Independentment de la necessitat de la 
mesura de reducció de la velocitat a les 
vies principals del nostre poble (hi ha 
opinions diverses entre els ciutadans 
i els diferents pobles i ciutats) creiem 
que una mesura com aquesta,  que 
afecta de manera significativa la mobili-
tat de molts vehicles mereixia una cam-
panya ciutadana d’informació prèvia,  
que no s’ha portat a terme,  malgrat 
que des del nostre grup ho vam posar 
sobre la taula. 

Potser també hagués estat bé,  

abans de prendre aquesta decisió,   
plantejar-ho i escoltar a la gent però,  
tal com es pot anar comprovant,  l’estil 
d’aquest equip de govern en molts pro-
jectes és aquest i el consens queda una 
mica lluny.  

Alerta: En preguntar per aquest punt 
al ple,  el regidor responsable de la po-
licia municipal respon que per fer-ho 
complir s’intensificaran els controls de 
radar.

Sense cap mena d’informació prèvia 
ni campanya de difusió estem segurs 
que la resposta no pot ser d’entrada 
augmentar els controls de velocitat. 

RECLAMEM EL RETORN A L’IVA 
REDUÏT DEL 10% DEL SECTOR 
DE LA PERRUQUERIA,  BARBE-
RIA I ESTÈTICA
Al mateix ple de setembre el grup mu-
nicipal d’Esquerra Cassà ha portat una 
moció per tal de reclamar que l’IVA del 
sector de la perruqueria,  barberia i es-
tètica es rebaixi del 21% al 10%. 

Aquesta és una vella reivindicació que 
s’arrossega des del 2012,  moment 
en que es va pujar l’IVA d’aquest sec-
tor del 8% al 21%,  amb el que això 
ha representat per la viabilitat de molts 
d’aquests negocis especialment en el 
temps de pandèmia. 

Entenent la rellevància social i econò-
mica d’aquest sector en el que hi ha 
implicats molts professionals,  inclosos 
els del nostre poble,  ens va semblar 
important presentar aquesta moció per 
instar al govern espanyol a treballar per 
l’aprovació d’aquest canvi. 

Les mocions presentades pels dife-
rents grups als plens de l’ajuntament 
posen en evidència l’opinió dels diversos 
grups polítics en tota una sèrie de te-
mes que creiem que expressen les opi-
nions i preocupacions de la ciutadania a 
la que representem. 

El grup de JxCat s’hi va adherir per 
contra el regidor del PSC hi va votar,  
curiosament,  en contra.

Secció Local d’Esquerra Cassà de la 
Selva

Mobles a mida,  mobles de cuina,  
obra nova,  reformes,  restauració.

 C/GIRONÈS,  5 
 17244 

CASSÀ DE LA SELVA
 TELÈFON 972 46 45 47

 Mòbil: 635 40 45 09
 Email.fustimofermi@gmail.com

FUSTERIA I MOBLES FERMI,  S. L.
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Seguint el mateix propòsit i compro-
mís de principis de la legislatura, de 
baixar i no augmentar l’IBI, i ajustar 
les taxes tan com es pogués per evi-
tar una sobrecàrrega a les famílies, 
en el ple del mes de setembre vam 
aprovar altra vegada la congelació de 
tots els impostos i les modificacions 
de dues taxes (escombraries i tinença 
d’animals perillosos) pel proper 2022.

Recordem que pel 2021 ja es van 
congelar els impostos de l’IBI (ja es va 
reduir un 5% en els primers pressu-
postos d’aquesta legislatura), impost 
d’activitats, vehicles de tracció mecà-
nica i plusvàlua. Per aquest 2022 es 
pretén seguir amb aquesta mateixa 
línia de no posar més pressió fiscal 
als ciutadans tenint en compte que 
estem travessant un dels períodes 
més convulsos, tan socialment com 
econòmicament, amb la pandèmia del 
COVID.

Tot i la situació complicada que ens 
trobem des del març de 2020, hem 
pogut aguantar la reducció d’ingres-
sos, més de 400.000€, pels dife-
rents serveis que es donen des de 
l’Ajuntament: Llar d’Infants, escola de 
Música i escola d’Art, activitats de la 
piscina coberta i Residencia Geriàtri-
ca Sant Josep. Hem hagut de reduir 
les despeses previstes i reorientar el 
pressupost per atendre les necessi-
tats que han anat sortint i que tenien 
prioritat.

Amb tot, s’ha modificat la taxa de 
recollida d’escombraries i gestió de 
residus amb un increment del 6% de-
gut a l’increment de les despeses que 
afecten aquest servei. Com ja hem in-
format en altres ocasions ens trobem 
amb una situació heretada de tenir 
dues empreses que ens gestionen els 
residus: la recollida selectiva la porta 
a terme URBASER, a través del Con-
sell Comarcal del Gironès i la resta de 
residus, a través d’una licitació vigent 
amb l’empresa SELSA. Aquesta rea-
litat ens ha portat a: primer, buscar 
les solucions econòmiques més favo-
rables per un canvi de model; i segon, 
contractar una assessoria per canviar 
el contracte vigent. A això s’hi suma 
l’encariment del cost del servei per la 
puja de l’entrada de tones de residus 
a Solius i pels extres de neteja, com la 
recollida de voluminosos a la via públi-
ca i veïnats. I lamentablement aquest 
increment té tendència a la puja en 
els propers anys.

El que també s’ha d’explicar i deixar 
clar és que les despeses totals de la 
recollida i gestió de residus no es co-
breixen amb la taxa. Hi ha una dife-

rencia encara molt substancial, més 
d’un 18%, que la hisenda municipal se 
n’ha de fer càrrec. Un canvi de model 
pot ser la solució però el cost de la 
nova gestió dels residus també farà 
augmentar la taxa.

S’han fet campanyes de sensibilit-
zació i d’informació sobre la gestió 
domèstica dels residus i dels greus 
efectes que té sobre el medi ambi-
ent. Amb tot, continuen els compor-
taments incívics que no fan més que 
augmentar aquesta despesa. Tot el 
que es deixa a la via pública es recull 
i això ho paguem entre tots, tan els 
que ho fan bé com els que no. El sis-
tema de multes per aquestes actituds 
impròpies d’una societat adulta i com-
promesa amb la sostenibilitat com la 
nostra, sembla l’única solució.

BONIFICACIONS I AJUDES. EL 
NOSTRE COMPROMÍS AMB ELS 
VEÏNS
Una altra de les línies principals d’ac-
ció del govern municipal, a part de no 
augmentar la pressió fiscal, és la de 
posar a l’abast de totes les famílies di-
verses possibilitats d’ajudes i bonifica-
cions per fer front a un dels impostos 
més cars. Aquest mes de setembre 
hem aprovat diverses bonificacions i 
ajudes.

1.- Bonificació pels propietaris de 
comunitats de veïns que realitzin 
instal·lacions d'aprofitament fotovol-
taic o captadors tèrmics. Una reduc-
ció del 10% de l’impost durant 3 anys.

2.- Bonificacions on l'objecte exclu-
siu sigui l'eliminació de barreres arqui-
tectòniques o afavorir les condicions 
d'accés i habitabilitat de persones 
majors de seixanta-cinc anys, de mo-
bilitat reduïda o altres limitacions o les 
que afavoreixin les condicions d'accés 
i habitabilitat de persones que acredi-
tin un grau de discapacitat. 

3.- Bonificacions adreçada a famíli-
es monoparentals, sobre béns immo-
bles corresponents al domicili habitu-
al, amb un límit de 200€.

4.- Ajudes COVID per a activitats. Es 
voluntat de l’Equip de Govern ajudar a 
les persones físiques o jurídiques que 
exerceixen la seva activitat, classifica-
da com a no essencial, a Cassà de la 
Selva i s’hagin vist obligades a aturar 
temporalment l’activitat a partir de 
l’entrada en vigor de l’estat d’alarma 
segons el Reial Decret 463/2020 de 
14 de març de 2020. La quantia de 
la subvenció serà d’una única quanti-
tat de 500 € per a cada sol·licitud.

5.- Ajudes COVID per a treballadors.  
És voluntat ajudar a les persones tre-

balladores per compte aliè empadro-
nades a Cassà de la Selva que hagin 
estat afectades per un ERTO/ERO 
o que hagin perdut la feina a conse-
qüència de la crisi derivada de la Co-
vid-19 en el període comprès entre el 
14 de novembre de  2020 i la data 
de publicació de la convocatòria de la 
subvenció. La quantia de la subvenció 
serà d’una única quantitat de 600 € 
per a cada persona sol·licitant. En el 
cas que el número de sol·licituds no 
superi la partida pressupostària dis-
ponible l'ajuda serà prorratejada pro-
porcionalment pel nombre total de 
sol·licituds fins a un increment màxim 
d'un 20% per sol·licitud. 

6.- Subvencions de l’IBI a jubilats. És 
voluntat ajudar, per un import que pot 
ser l’equivalent al 25% de la quota lí-
quida de l’IBI i amb un límit de 200€, 
corresponent a l’habitatge habitual i 
tenen uns ingressos anuals iguals o 
inferiors a 1,3 vegades l’IPREM. La 
finalitat d’aquestes subvencions es 
contribuir al sosteniment de persones 
particularment vulnerables al risc de 
pobresa i exclusió social, mitjançant la 
compensació parcial de l’impost mu-
nicipal associat a l’habitatge habitual.

7.- Subvenció adreçada als usuaris 
de la Residència Geriàtrica Sant Jo-
sep en règim de residència assistida 
o Centre de Dia. L’objecte d’aquesta 
convocatòria és ajudar a persones ju-
bilades amb baixa capacitat econòmi-
ca per un import que pot ser l’equiva-
lent al 25% de l’import anual del preu 
públic, i amb un límit de 2.000€.

PERSECUCIÓ MALALTISSA AL 
PRESIDENT  PUIGDEMONT
El passat 24 de setembre ens vam 
manifestar davant de l’Ajuntament do-
nant tot el nostre suport al president 
Puigdemont. Altra vegada la justícia 
espanyola ha fet de les seves i es 
va detenir el president a la ciutat de 
l’Alguer. La detenció no va arribar a 
durar ni vint-i-quatre hores. Va sortir 
en llibertat sense mesures cautelars, 
amb la possibilitat, per tant, de tornar 
a circular per Europa (tret de l'estat 
espanyol) sense impediments. La pru-
ïja persecutòria del jutge del Tribunal 
Suprem amb el dirigent polític inde-
pendentista ja fa temps que ha agafat 
aires esperpèntics. Cada pas que fa li 
suposa un revés. Sembla que Llarena, 
obcecat, no calibri gens el desprestigi 
en què està fent caure la justícia espa-
nyola. Sorprèn que hi hagi 26 països 
europeus on pot transitar lliurement 
sense problemes i en un no.

Si es deixa que la justícia segueixi 

Opinió La Veu dels Partits / JxC

Ajustem la taxa d’escombraries 
i no toquem impostos
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Doncs,  hi torno... m’és obligat per entristit i massa sensi-
ble. Vull dir a la nostra viscuda i vigent qüestió del títol.  Les 
mateixes paraules figuraven dalt de la primera plana de La 
Vanguardia,  escrites menudes i vermelles,  quasi només 
llegibles per l’atent observador,  uns dies de setembre. Tam-
bé hi escauen a l’octubre i qui sap fins quan,  a propòsit 
de la planificació general de les notícies del diari pels seus 
editors. 

 Certament passava –o passa- que la petitesa i el color de 
les lletres,  per al calibrador de la qüestió real esmentada,  
la reflecteixen amb perfecta idoneïtat: ben menut és el  tras-
torn d’aquí on vivim si no hi fossin els tossuts activadors,  en 
comparació amb l’extens món turmentat pel fort activisme 
dels dimonis en altres dimensions. 

 I,  d’altra part,  és propens a enrogir la cara dels justos 
un barretinisme latent,  aquí estès i persistent,  el qual,  tot i 
valorant els sentiments,  haurien d’abatre aquelles procura-
cions generals,  solament assolibles pels humans planetaris 
si som humils i ben units,  com resulta cada dia més patent 
i urgent,  encara que un actual repàs global ho mostra poc 
considerat o que es té  per cosa vana quan no extravagant.  

En un món gran i tremendament facciós,  i pla ben adme-
sa la poquesa de qui escriu,  sols o en primer lloc em cal 
entendre i abastar el què em rodeja per aquests indrets,  
últimament d’escassa exultació i ben lluny de com seria bo. 

Un dia de setembre del 2017 els nostres guies del Par-
lament de  Catalunya,  electes i selectes,  tramaren i cla-
maren amb goig majoritari la famosa desconnexió d’Espa-
nya. De guies a lluminàries va un tros. Si aquesta és una 
màxima vàlida sempre,  en els quefers d’identitat catalana 
dels últims temps és ben evident.,  Des d’aleshores els 
nostres conductors es mostren,  si trobo la paraula... en-

tre pinxos i nimis,  decaient fort en això últim. 
 A través dels segles de la història,  després dels antics 

cats i dels alans de la Catalònia,  les vicissituds dels  països 
catalans entre les monarquies contigües i més llunyanes 
foren variades fins al tropell del malvat Felip V i els botiflers. 
Però,  als últims segles,  molt a pesar de persistents res-
sentiments i de,  no diguem-ne nostàlgies sinó figuracions 
latents al Principat,  d’ànsies de particularisme i distinció,  
crec que generalment la Catalunya ibèrica se sap hispana i 
espanyola amb honorable acceptació.

I l’Espanya d’avui pertany a l’Europa gran,  aquella dels 
grecs i dels romans,  ara la més qualificada partícip i prime-
ra aspirant a un món en pau,  unitari i millor. Serà anecdò-
tic,  però acabo de llegir a un eminent lingüista assegurar 
que,  amb el temps,  arreu es parlarà un sol idioma,  resum,  
en construcció,  sonoritat i diccions,  dels actuals.  Sembla 
lògic i naturalment llunyà. Serà molt bo que faciliti una pre-
tesa humanitat sense malvolences ni separacions. 

A tal fi,  mai l’enormitat ha sigut la característica vàlida 
per qualificar la gestió i condicions dels polítics planetaris del 
nostre temps,  no sé bé si encara menys ara que se’n va 
la Sra. Merkel. I l’actual Japó cau molt lluny en tots sentits.  
Primer,  ens cal criticar els peninsulars,  però,  és ben fàcil 
convenir que aquells que ens envolten per aquí (i el mogut 
de més enllà),  sabuts  promulgadors d’aversions,  sovint 
entre anòmales propensions,  afirmacions o negacions,  so-
len ser nans. I no sols degut al nostre reduït marc precís.

Minorant també l’enunciat,  esdevindrà un dia,  per a mi 
no presencial,  que l’oblit de tot allò concernent al cas serà 
entre un deure i un plaer... 

  J. Barceló B.

El conflicte català

prenent la iniciativa i extremant la per-
secució, difícilment s'avançarà cap a 
una solució política. En efecte, Espa-
nya té un problema amb la seva alta 
judicatura, que actua al marge no no-
més de les resolucions dels tribunals 
de la UE, sinó per exemple també en 
contradicció amb la mateixa Advo-
cacia de l'Estat. El govern espanyol, 
doncs, veu com una vegada i una al-
tra els tribunals intenten marcar-li el 
camí, fer-lo rectificar en la seva polí-
tica dita de concòrdia, basada en els 
indults i la taula de diàleg, 

A l'Estat, l'equilibri de poders se-
gueix trontollant i, per tant, segueix 
afeblint la democràcia. Aquest nou 
intent fallit d'aconseguir l'extradició 
de Puigdemont n'és una mostra més, 
una greu i irresponsable interferència 
en la necessària via de retornar el 
conflicte sobiranista a la política. Amb 
els presos indultats, el pròxim pas 
hauria de ser buscar una solució per 
als exiliats polítics, a més de posar fi a 
la repressió sobre centenars de ciuta-
dans i servidors públics. L'amnistia és 
imprescindible si de debò es vol avan-
çar cap a una sortida dialogada. Si no 
hi ha valentia en aquest sentit, si es 

deixa que la justícia segueixi prenent 
la iniciativa i extremant la persecució, 
difícilment s'avançarà cap a una solu-
ció política. la solució al conflicte en-
tre Catalunya i Espanya és política i és 
col·lectiva; que no hi ha sortides per-
sonals ni solucions a mida de ningú.

1 OCTUBRE DE 2021, 4 ANYS 
DESPRÉS 
Ja fa 4 anys del Referèndum de l’1 
d’octubre 2017. Tot i les mesures 
repressives, l’Estat no pogué desman-
tellar el nucli de la logística del refe-
rèndum. Ens quedarà per la història 
diferents flaixos del mateix dia i de 
molts que ens han marcat des d’ales-
hores. Urnes i paperetes a la Catalu-
nya Nord; milers de ciutadans mobilit-
zats per protegir els locals de votació; 
les fotos individuals immortalitzant el 
moment de dipositar la papereta a 
l’urna; els “piolins”; els continus atacs 
informàtics als webs del referèndum; 
la violència policial, àmpliament difosa 
i condemnada pels mitjans de comu-
nicació d’arreu del món; la detenció 
del govern; l’exili; el judici sumaríssim 
a l’Audiència Nacional; penes de pre-

só que sumaven 99 anys; multes i a 
inhabilitacions. 

El 23 de juny de 2021 entraren en 
vigor els indults parcials de la pena de 
presó aprovats pel govern de Pedro 
Sánchez per a Oriol Junqueras, Car-
me Forcadell, Raül Romeva, Jordi Tu-
rull, Josep Rull, Joaquim Forn, Dolors 
Bassa, Jordi Sànchez i Jordi Cuixart. 
L’indult està condicionat al fet que els 
indultats no tornin a cometre cap de-
licte greu, és a dir, castigat amb més 
de cinc anys de presó, en un termi-
ni de sis anys per a Junqueras, Rull, 
Turull i Forn, de cinc per a Sànchez 
i Cuixart, de quatre per a Romeva i 
Forcadell, i de tres anys per a Bas-
sa. Tanmateix es mantingué la inha-
bilitació a tots segons la sentència. 
Aquesta mesura no afecta els polítics 
exiliats pel procés de l’1-O i a més de 
3000 encausats, els quals continuen 
amb causes pendents i obertes con-
tra ells per diversos tribunals de l’Es-
tat espanyol.

Hi érem, hi som i hi serem. Anem 
avançant.

Junts per Cassà

Apunts de l'últim quadern
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Si al mes passat anunciàvem que el 
ple de l’Ajuntament de Cassà hauria 
de tornar a tractar el projecte d’en-
derrocament de Can Parera per po-
sar-hi un aparcament,  finalment  no 
va caldre fer aquesta revisió tota ve-
gada que en la sessió de setembre 
es va aclarir que la diferència  en el 
pressupost del projecte havia estat 
una errada de l’equip de govern. Tal 
i com havà dit l’oposició el cost pre-
vist al projecte era de 137.000 € en 
comptes dels 157.000 que s’havien 
aprovat el mes anterior en la modi-
ficació de crèdit. L’alcalde,  Robert 

Mundet,  va reconèixer l’error i va dir 
que per tant no calia tornar a por-
tar el tema al ple; aquest va ser un 
dels primers punts tractats a la ses-
sió que va començar amb una altra 
errada quan des de l’oposició es va 
esmentar que l’acta que es passava a 
aprovació (del mes anterior) portava 
data del 2019,  de dos anys abans; i 
es va deixar sobre la taula. Pel que fa 
al projecte de Can Parera,  l’oposició 
va preguntar com s’havia valorat la re-
unió amb els veïns i les  al·legacions 
contra aquesta actuació; l’alcalde va 
dir que es contestaria per escrit a les 

al·legacions presentades,  sense do-
nar més explicacions.

LA TAXA D’ESCOMBRARIES 
PUJA UN 6%
El tema més important de la sessió 
era en teoria l’aprovació de les orde-
nances fiscals  per al 2022. Esquerra 
va deixar clar des de bon principi que 
no acceptaven la proposta de l’equip 
de govern sobretot perquè retallava el 
temps de durada de la bonificació de 
l’IBI a qui posava plaques solars (de 
3 a 5 anys). Pau Presas va dir que 
aquesta reducció anava contra el sen-

Cassà al dia Ple Municipal

Contenció de taxes excepte les 
escombraries que pugen un 6%

L'oposició vota en contra la proposta d'ordenances del govern

El ple va tornar a ser presencial i es va celebrar a la sala de plens de Can Nadal; a sota,  intervencions dels regidors Carla Matilla (JxC) i Pau Presas (ERC) 
a la sessió.
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Ple Municipal Cassà al dia

tit general de potenciar l’ús d’energies 
renovables i que com que no tenien 
cap estudi que justifiqués aquest can-
vi  no ho podien avalar. També van 
lamentar des de l’oposició que l’incre-
ment de la taxa d’escombraries,  del 
6% no anés acompanyada d’una ac-
tuació decidida en el canvi de model i 
del sistema de gestió dels residus que 
consideren molt necessaris per Cas-
sà. Segons va explicar el regidor de 
l’equip de govern Joan Ignasi Gispert,  
el servei de recollida d’escombraries 
s’ha vist afectat per la puja del preu 
del servei,  per l’augment del cànon 
per tona dels residus que es porten 
a l’abocador de Solius i també pels 
nombrosos casos d’incivisme,  pels 
quals s’ha hagut de reforçar el servei 
de recollida d’abandonament de volu-
minosos a la via pública de manera 
setmanal. Això es tradueix en un aug-
ment del 6% de la taxa de recollida 
d’escombraries i gestió de residus. 
Amb tot,  la diferència del que real-
ment costa el servei i del que cobreix 
la taxa encara és d’un 15%. Amb 
aquesta puja es pretén reduir una 
part de la diferència del cost del ser-
vei. Per altra banda,  s’està preparant 
una nova campanya dirigida a millorar 

tant la gestió del reciclatge com a la 
lluita contra l’incivisme i la posada en 
marxa d’un nou sistema de recollida 
d’oli comercial.

 L’evolució del brot de covid-19 a  la 
Residència Geriàtrica Sant Josep i les 
mesures adoptades per lluitar-hi,  van 
ser  uns altres dels punts tractats al 
ple de setembre de l’Ajuntament de 
Cassà. L’equip de govern,   amb inter-
vencions de la regidora Núria Salvans,  
el regidor Marià Montsuñer i l’alcalde,  
Robert Mundet,  van destacar la tas-
ca feta pels treballadors de la residèn-
cia durant aquell brot que va afectar 
25 persones i va ocasionar quatre 
morts. L’equip de govern va informar 
que  només quedava una persona 
ingressada en quarantena a la resi-
dència Puig d’en Roca,  amb símpto-
mes lleus i que l’endemà la residència 
tornarà a ser considerava “verda” la 
qual cosa permetria relaxar les mesu-
res de seguretat sanitàries- Tot i això 
es mantindrien algunes precaucions i 
restriccions en les visites als pacients 
per garantir la seguretat del geriàtric,  
amb  manteniment de grups bombolla 
i sectoritzacions per evitar contagis. 
També es va destacar en el ple que 
en tot moment s’ha informat les fa-

mílies dels residents de l’evolució del 
procés que segons el regidor Marià 
Montsuñer havia estat controlat des 
del primer dia,  tot i que no es pot 
aconseguir un tancament hermètic 
del cent per cent per impedir l’accés 
del virus que durant les primeres eta-
pes de pandèmia havia estat absent 
del centre cassanenc.

La gestió de la residència,  en 
aquest cas la modificació del conveni 
amb l’empresa Sumar que preveu que 
les peticions d’informacions  es trami-
tin des de l’empresa també va entrar 
a debat,  ja que des de l’oposició es 
va posar en dubte l’encert del canvi 
per entendre que l’Ajuntament podia 
perdre part de la capacitat d’incidir en 
la gestió de la residència amb aquest 
canvi.

"FÀBRIQUES DE MOCIONS"
En  la discussió de les mocions presen-
tades al ple,  el regidor del PSC es va 
desmarcar de la resta de companys de 
consistori i així se’n van aprovar tres 
amb quinze vots a favor,  sense comp-
tar amb el suport de Marià Montsuñer 
que va afirmar que en algun cas aques-
tes propostes eren sorgides d’unes “fà-
briques de mocions”.  En el cas de la 

Marià Montsuñer (PSC) i Sílvia Simon (Esquerra),  en intervencions fetes al ple del mes de setembre.

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93
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Cassà al dia Ple Municipal

Temes tractats a la sessió ordinària 
del ple celebrat el 30 de setembre de 
2021: 
1.- Aprovar l’acta del Ple Ordinari de 
27/07/21. S’aprova per unanimitat.
2.- Aprovar l’acta del Ple Extraordina-
ri i urgent de 31/08/21. S’aprova 
per unanimitat.
3.- Aprovar l’acta del Ple Extraordina-
ri de 10/09/21. Es deixa sobre la 
taula.
4.- Donar compte dels decrets 
d’alcaldia núm. 2021/1612 al 
2021/2015. Es dona compte.
5.- Donar compte de l’informe de mo-
rositat 2T 2021. Es dona compte.
 6.- Donar compte de l’informe PMP 
2T Trimestre 2021. Es dona compte.
 7.-Delegació a l'alcaldia de les atribu-
cions en matèria de gossos potenci-
alment perillosos. S’aprova per una-
nimitat.
 8.- Adhesió al conveni entre l'Agèn-
cia Estatal d'Administració Tributària i 
la Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies en matèria de subministra-
ment d'informació de caràcter tributa-
ri a les entitats locals. S’aprova per 
unanimitat.
 9.- Aprovació definitiva del Pla de Mi-
llora Urbana PMU B04. S’aprova per 
unanimitat.
 10.- Declaració de concurrència de 
les bonificacions ICIO. S’aprova per 
unanimitat.
 11.- Modificació de les ordenances 
fiscals pel 2022. S’aprova amb els 

vots a favor del PSC i JxC (9) i en 
contra d’Esquerra (7).
 12.- Aprovació de l'adhesió al Conveni 
Marc de Col·laboració entre el Depar-
tament de Governació i administraci-
ons públiques,  en nom de l'adminis-
tració de la Generalitat de Catalunya,  
el Consorci LocalRet,  l'Ajuntament de 
Barcelona i el Consorci d'Administra-
ció Oberta Electrònica de Catalunya 
per a l'Impuls i el Desenvolupament 
de la Interoperabilitat dels sistemes 
d'Informació de les Administracions 
Catalanes. S’aprova per unanimitat.
13.- Aprovació de l'ordenança regu-
ladora per a la cessió temporal d'ha-
bitatges per atendre necessitats de 
caràcter social a Cassà de la Selva. 
S’aprova per unanimitat. 
14.- Acord per l'aprovació definitiva 
de l'adhesió de l'Ajuntament de Cassà 
de la Selva al Consorci de Benestar 
Social Gironès - Salt. S’aprova amb 
els vots a favor de JxC i el PSC (9) 
i l’abstenció d’Esquerra (7).
 15.- Aprovar la modificació de l'annex 
3 del Conveni que formalitza l'Encàr-
rec a Mitjà Propi de l'Ajuntament de 
Cassà de la Selva a SUMAR,  Serveis 
Públics d'Acció Social de Catalunya,  
SL,  per a la gestió de la Residència 
Geriàtrica Sant Josep. S’aprova amb 
els vots a favor de JxC i el PSC (9) 
i l’abstenció d’Esquerra (7).
 16.- Moció d’ERC contra l’increment 
de preus de l’electricitat i crida a la 
mobilització. S’aprova amb els vots 

a favor de JxC i Esquerra (15) i 
l’abstenció del PSC (1).
 17.- Moció d’ERC per al retorn a l’IVA 
reduït del 10% del sector de la perru-
queria,  barberia i estètica. S’apro-
va amb els vots a favor de JxC i 
Esquerra (15) i en contra del PSC 
(1). 
18.- PUNTS URGENTS. Es posen a 
votació la urgència de cada una de les 
propostes i són aprovades per una-
nimitat
18.1.- Modificació de crèdit 3CE 
4/2021 AMPA despeses de capital. 
S’aprova per unanimitat. 
 18.2.- Proposta d'acord de verifica-
ció de text refós de la modificació del 
POUM núm. 16 zona 4r de Serveis 
Tècnics per a Centre de Gestió de 
Residus al Veïnat de Llebrers de dalt. 
S’aprova per unanimitat. 
18.3- Proposta d'acord de cessió 
gratuïta al Servei Català de la Salut 
del bé patrimonial,  immoble qualifi-
cat d'equipament,  finques registrals 
5093 i 850,  parcel·la de ref. ca-
dastral 9979501DG8397N0001BZ 
per l'ampliació del CAP. S’aprova per 
unanimitat. 
18.4 Proposta de moció de suport 
al president Carles Puigdemont pre-
sentada pels grups d’Esquerra i JxC. 
S’aprova amb els vots a favor de 
JxC i Esquerra (15) i en contra del 
PSC (1). 
19.- Informes d’alcaldia i regidors.
20.- Precs i preguntes.

Els temes del ple de setembre

moció contra l’increment del 
preu de la llum,  el regidor del 
PSC va  al·legar que no es po-
dia culpar el govern del PSOE 
d’aquesta puja i si en la mo-
ció es criticaven “les portes 
giratòries” ell també criticava 
quan qui  se n’aprofitava eren 
els consellers de Catalunya; 
pel que fa a la rebaixa de l’IVA 
de les perruqueries i centres 
d’estètica,  també presentada 
per ERC i amb el suport de 
JxC,  Montsuñer es va abste-
nir perquè va dir que el govern 
espanyol ja rebaixaria l'impost 
el primer trimestre del 2022.

El ple de setembre -que va recu-
perar la presencialitat després d’uns 
mesos de retorn a les sessions tele-
màtiques-,   va incloure quatre punts 
d’urgència no previstos inicialment 
incloent una moció en suport del pre-
sident Carles Puigdemont,  que fou  
votada favorablement per tots els re-
gidors excepte el del PSC que hi va 
votar en contra. Aquesta moció va 
comptar amb l’advertència del secre-
tari que seria  una moció nul·la.

DEBAT SOBRE APARCAMENT
En la recta final del ple quan des de 
l’oposició es va posar en dubte que  
l’aparcament pintat a la carretera de 
Caldes,  davant el Bon Preu fos el més 
pràctic es va generar un debat sobre 
la idoneïtat de la solució emprada. 
Joan Cañigueral,  des d’Esquerra,  va 
dir que no era gaire lògica la solució 
adoptada; el regidor de governació 
va dir  que s’havia fet un “compliment 
rigorós de normativa vigent”,  i que 
“l’Ajuntament no s’inventa res”,  a la 

qual cosa es va respondre 
que la resta d’aparcaments 
de la vila no són així i es va 
posar l’exemple de la plaça 
de la Coma o el passeig on 
s’entra de cara i se surt 
marxa enrere,  al revés del 
que es vol fer a la carretera 
de Caldes.  En aquest debat 
uns quants regidors hi van 
dir la seva i Carla Matilla va 
llegir el text que “recomana-
va” fer-ho d’aquesta mane-
ra,  cosa que,  com va re-
cordar Cañigueral,  no era 
el que havia dit el regidor de 
Governació. Montsuñer va 

rectificar: “compliment rigorós de les 
recomanacions vigents”.

La sessió va acabar amb la bona 
notícia que aquest any tornaven les 
festes dels veïnats i el festival Càntut, 
que durant la pandèmia s’havien ha-
gut de suspendre i amb la informació 
de la trobada d’una bala de canó de 
la guerra del francès a les obres del 
carrer de la Indústria. 

Text i fotos: Joan Carles Codolà
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El ple del mes de setembre va aprovar 
amb els vots de JxC i Esquerra, dues 
mocions presentades pel grup d'ERC. 

CONTRA L’INCREMENT DE 
PREUS DE L’ELECTRICITAT
La primera moció, relativa al preu de 
l'electricitat deia, entre altres coses:  
"Malgrat el problema ve de lluny i té 
múltiples causes, aquests darrers 
mesos hem assistit a una escalada 
de preus sense precedents, asso-
lint un màxim històric de 188’18 €/
MWh, molt per sobre fins i tot de l’an-
terior màxim de 105€/MWh del mes 
de gener, en aquell cas a causa dels 
efectes del temporal Filomena.

.../... Entenem que és d’una enor-
me irresponsabilitat traslladar a la 
ciutadania el missatge que els poders 
públics no poden fer-hi res i que tot 
queda en mans de la bona voluntat de 
les grans empreses energètiques que 
actuen amb una lògica de mercat oli-
gopolístic.

Les noves mesures anunciades pel 
govern espanyol aquest setembre 
tampoc resoldran el problema d’arrel 
ni ajudaran a un canvi de model. Mal-
grat la insistència que el seu efecte 
serà immediat en la rebaixa del preu 
de la llum, la veritat és que moltes 
d’elles no es poden aplicar de forma 
immediata i d’altres com la rebaixa 
de l’IVA sols servirà per augmentar el 
marge de benefici de les elèctriques i 
reduir els ingressos de l’estat.

.../...Des d’una visió estrictament 
municipalista, aquest fort increment 
del preu de l’electricitat en un con-
text de recessió econòmica farà que 
moltes més famílies no puguin assu-
mir les factures i es trobin en risc de 
pobresa energètica. Seran doncs els 
ajuntaments qui hauran de respondre 
destinant majors recursos des dels 
serveis socials, és a dir, intentant 
corregir allò que els poders públics 
de l’Estat no han estat capaços de 
solucionar en la regulació del mercat 
elèctric. 

Davant aquesta situació es fa més 
necessari que mai aprofitar totes les 
eines disponibles per tal d’abaratir la 
factura a les famílies vulnerables, co-
mençant per ampliar la cobertura del 
bo social que permeti aplicar majors 
descomptes en base a criteris de ren-
da i la situació personal i familiar.

.../...En aquest sentit, l’execució 
dels fons europeus és una oportunitat 

per incidir en aquest canvi de model, 
afavorint aquells projectes orientats a 
la diversificació del mercat, l’eficiència 
energètica i l’impuls definitiu a les re-
novables.

Per tot l’exposat, es proposa l’adop-
ció dels següents acords:

Primer. Instar al govern de l’Estat 
a reestructurar l’actual model ener-
gètic definint nous mecanismes de 
control públic, lliure d’oligopolis i amb 
un sistema de preus just, equitatiu, 
competitiu, sostenible ambientalment 
i transparent.

Segon. Instar al govern de l’Estat a 
ampliar la cobertura del bo social per 
tal de reduir la càrrega a les famílies 
més vulnerables en episodis d’escala-
da de preus com els que hem viscut 
aquest estiu.

Tercer. Sol·licitar al govern de l’Es-
tat un fons extraordinari en favor dels 
ajuntaments per tal de cobrir l’incre-
ment de sol·licituds que estan rebent 
els serveis socials.

Quart. Posar a disposició de la ciu-
tadania un punt d’informació sobre el 
bo social i sobre els ajuts existents 
per fer front a la pobresa energètica, 
i l’estalvi i eficiència energètica.

Cinquè. Promoure la instal·lació de 
sistemes d’autoconsum energètic ba-
sat en energies renovables, aplicant 
bonificacions d’una part de la quota 
de l’IBI, IAE o ICIO en favor de la ciu-
tadania i empreses que disposin de 
sistemes d’aprofitament d’energies 
renovables.

Sisè. L'ajuntament es compromet 
a executar actuacions d’estalvi ener-
gètic en els equipaments municipals, 
facilitar els projectes d’autosuficiència 
energètica a empreses i ciutadania i 
promoure la sobirania energètica mit-
jançant l’impuls d’una comunitat ener-
gètica local que permeti fer arribar 
energia neta i de proximitat a tota la 
població.

Setè. Instar al govern de l’Estat a 
destinar els recursos provinents dels 
fons Next Generation EU a projec-
tes que contribueixin a fer efectiva la 
transició energètica i alhora permetin 
diversificar el sistema, acabant amb 
l’actual funcionament oligopolístic.

Vuitè. Donar suport a la convocatò-
ria “Desconnecta de les elèctriques!" 
contra l’increment del preu de la llum 
el proper 8 d’octubre i sumar-nos a 
l'apagada de 22 a 22:30h des del 
municipi.

REDUCCIÓ DE L'IVA A PERRU-
QUERIA I ESTÈTICA
L'altra moció feia referència a l'IVA 
del sector de perruqueria i estètica 
que reclamava el retorn als valors 
que tenien abans del 2012:

"Aquesta pujada de l'IVA havia de 
ser temporal i així ho van assumir 
la majoria de professionals del ram, 
que davant les dificultats econò-
miques que patia la ciutadania van 
fer un gran esforç perquè la pujada 
de l’impost no repercutís en la cli-
entela. Lluny del que va prometre el 
govern del Partit Popular, vuit anys 
després la pujada de l’IVA persisteix. 
És per aquest motiu que el sector de 
la imatge personal s’ha unit a nivell 
estatal, mitjançant plataformes com 
“Creure en Nosaltres”, per a recla-
mar el retorn a l’IVA reduït aplicat 
als sectors essencials.

.../... Per aquest motiu és neces-
sari que, en vista de la delicada situ-
ació que viuen molts d’aquests nego-
cis, es recuperi l’IVA reduït i s’acabi 
amb aquest greuge comparatiu. En 
cas contrari, s’estima que més de 
la meitat dels negocis tindran pro-
blemes per a continuar la seva ac-
tivitat.

Cal tenir en compte la rellevàn-
cia social i econòmica d’aquest 
sector, que no només ofereix un 
servei de primera necessitat àmpli-
ament sol·licitat per la ciutadania, 
sinó que també dona feina a més 
de 150.000 professionals, majori-
tàriament dones joves d'entre 20 i 
35 anys, i genera uns 50.000 llocs 
de treball indirectes. Cal considerar 
també que un 90% del sector està 
integrat per micropimes amb menys 
de 3 treballadors, i en bona part per 
professionals en règim d’autònoms.

Per tot l’exposat, el grup municipal 
d’ERC proposa al Ple de l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva l’adopció dels 
següents acords:

Primer.- Instar el govern espanyol 
a complir les PNL aprovades per a 
la restitució de l’IVA reduït del 10% 
al sector de les perruqueries, bar-
beries i estètiques, ja que d’això en 
depèn la viabilitat de molts d’aquests 
negocis.

Segon.- Notificar aquest acord al 
govern espanyol, concretament, al 
seu President, a la ministra d'Hisen-
da i a la ministra de Treball i Econo-
mia Social.

Contra el preu de l'ectricitat i per la 
rebaixa de l'IVA a les perruqueries

Dues mocions d'ERC, aprovades pel ple
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Una campana per fer història
Al cap de 377 anys es retira una campana esquerdada de l'església

A dalt moment que la campana,  d'uns 350 quilos,  surt penjada d'una grua per una de les finestres del cloquer; a sota,  el rector i el president del GREC i 
alguns membres d'aquesta entitat,  amb la campana un cop baixada,  al davant de l'església.

La Ció Abellí,  professora d’art i exper-
ta campanera no va poder estar-se’n  
i va voler celebrar l’èxit de l’operació 
“baixada de campana” amb una repica-
da de campanes des de l’espadanya de 
l’església de Cassà.  Segurament als 
cassanencs que no havien passat per 

la plaça de Sant Pere els va sorpren-
dre aquest repicament  després de 
migdia que no és habitual; en aquest 
cas servia per anunciar que s’havia cul-
minat la retirada d’una de les campa-
nes de l’església de Cassà,  la que duia 
inscrita l’Ave Maria i que des del 1644 

estava instal·lada al cloquer de Cassà; 
ja feia més de 32 anys que no tocava, 
ja que va ser substituïda el 1989; però 
en posar la nova no es va baixar la vella 
que es va quedar allà dalt  fins que el 
Grup de Recerca i Estudis Cassanencs 
va  pensar que calia dignificar aquest 
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element rellevant de la història de l’església 
de Cassà.

El GREC ja fa uns mesos (veure Llumiguia 
818,  abril 2021) va retirar el rellotge antic 
que hi havia en un altre punt del campanar 
també amb l’objectiu de recuperar-lo; està 
previst que,  en les properes setmanes,  es 
faci la reinstal·lació d’aquest rellotge en un 
altre punt de l’església parroquial. Actual-
ment un equip de restauradors,  un cop 
desmuntat  i baixat de la torre està netejant 
els elements de la maquinària per poder-lo 
reconstruir adequadament. Igualment,  ara 
amb la campana – que segons consta  a 
la inscripció va ser fosa a Olot el 1644 – 
es val fer una correcta neteja i restauració 
i una petita museïtzació per tal que pugui 

L'operació de baixada de la campana, de 350 quilos, 
va ser un espectacle inèdit i força espectacular.
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L’ESQUELLOT DE LA CAM-
PANA DE LES HORES
Al Llumiguia del juliol de 1988 
Josep Bosch es referia a situ-
ació del rellotge i campana de 
l'església comentant: “Aquest 
rellotge,  que és de compe-
tència municipal,  sovint s'es-
patlla i potser seria hora de 
buscar-li una solució definiti-
va,  com també de canviar-li 
la campana de les hores,  que 
amb el seu so esquerdat més 
que una campana sembla una 
ferralla. El foraster,  que arri-
ba al nostre poble queda as-
torat en sentir aquest so tan 
antipàtic. La campana,  tot i esquerdada,  té un alt valor 
arqueològic donada la seva antiguitat i per tant caldria con-
servar-la”.

A la foto es pot veure l'esquerda ben visible a l'interior 
de la campana, a la dreta del batall. Uns mesos després 
de denunciar-se que estava malmesa la comissió de go-
vern de l’Ajuntament de Cassà acorda: “A proposta del 
Regidor senyor Agustí Ayats,  es va acordar d'aprovar la 
col·laboració en la instal·lació de la campana Nova per un 
import de 178.450 PTA a càrrec de la partida 742 del 
pressupost de l'any 1989 en concepte de subvenció”.

El 27 de gener de 1989 es va posar la nova campana i 
així ho va descriure des de Llumiguia Josep Bosch: 

“El proppassat dia 27 de gener ben pocs cassanencs 
pogueren adonar-se del que succeïa a la plaça de Sant 

Pere: una campana 
nova de dos-cents quilos 
i escaig amb parsimò-
nia i senzillesa,  pujava 
amunt,  amunt,  fins a 
situar-se dins del campa-
nar. En altres temps,  la 
col·locació d'una campa-
na nova al campanar era 
motiu d'una festa. ../... 
Però el protagonisme de 
la campana de les hores 
és també un altre. El seu 
joc pausat a més de do-
nar-nos una mesura del 
temps,  ens diu que pas-
sa inexorablement i que 

cal aprofitar-lo i tenir-lo en compte. És,  si es mira bé,  la 
campana que més hauríem de saber escoltar de cap a cap 
del dia. L’antiga campana de les hores ha estat despenjada 
i ha desvetllat el secret de la seva edat. La data que porta 
gravada és el 1644,  Té,  per tant,  345 anys,  una edat 
per ser celebrada. El temps l'ha rosegada i més d'un llamp 
li ha caigut a sobre. S'ha tingut l'encert de no fondre-la i 
el dia que Cassà tinguí el museu que mereix,  en serà una 
de les peces,  junt amb la vella maquinària del rellotge,  de 
l’any 1599,  un dels elements més preuats. ../... S’haurà 
acabat la veu esquerdada que tant de mal feia a les ore-
lles. Des del Dimecres de Cendra d'enguany el dring de la 
nova arriba al poble i sona alegre i venturós,  animant les 
hores diürnes i nocturnes. Que duri molts anys,  almenys 
tant com la que s'ha despenjat. Ja comença a fer història”.

ser contemplada  per tots els 
convilatans i gaudeixi de la re-
llevància que li correspon. 

La idea del GREC,  que 
compta amb el beneplàcit de 
la parròquia i el suport de 
l’Ajuntament de Cassà i de di-
ferents empreses locals,  és 
que els elements de rellevàn-
cia històrica que hi ha a l’es-
glésia parroquial de Sant Mar-
tí es dignifiquin i es destaquin 
com cal en un lloc important 
del temple per a tal que els 
cassanencs els  puguem con-
templar i saber-ne més de la 
seva existència. A més de la campana i 
el rellotge es preveu recuperar l’antiga 
portalada romànica  a partir de les pe-
dres existents,  i també exposar la ma-
queta de l’altar major i el penó de l’Or-
feó Catalunya. Les actuacions es van 
fent a mesura que s’aconsegueixen les 
aportacions econòmiques necessàries 
per anar-les afrontant,   però des del 
GREC confien poder  completar aques-
ta actuació de recuperació patrimonial 
en els propers mesos.

BAIXADA DE LA CAMPANA
L’operació de retirada de la campana 
del divendres,  8 d’octubre,  es va fer 
amb poc més de tres hores gràcies 
a una grua de grans dimensions que 
des de les nou del matí es va situar a 
la plaça de Sant Pere. El trànsit per la 

zona es va haver de tallar per perme-
tre l’accés del camió grua que havia 
d’enlairar-se 40 metres fins on estava 
situada la campa (la torre de l’església 
de Cassà fa 45, 5 metres).  L’operació 
va consistir primer en moure de lloc 
la campana,  per ubicar-la en un punt 
des d’on es pogués treure per a  fi-
nestra que dona a la plaça Sant Pere,  
tota vegada que originàriament estava 
a l’altre costat de l’interior del campa-
nar. Un cop posada a lloc,  la grua va 
tornar a situar-se per fer l’extracció 
de la campana que va passar just per 
l’obertura,  en el moment més delicat 
de l’operació. Nombrosos cassanencs 
i cassanenques seguien des de la pla-
ça el desenvolupament de l’operació 
i algun recordava com 85 anys enre-
re algunes campanes també van ser 
tretes del campanar si bé en aquella 

ocasió del juliol de 1936 es 
van tirar daltabaix sense mi-
raments durant la revolta que 
propicià la Guerra Civil.

Els 85 cm. de diàmetre i 
els 350 quilos de pes de la 
campana  no foren impedi-
ment per poder-la retirar i 
després lentament es va anar 
baixant la campana fins al da-
vant de l’església es va diposi-
tar,  just al davant  de la porta 
principal,  al capdamunt de 
les escales per poder efectu-
ar una primera inspecció del 
seu estat.

TORNAR A TOCAR LA CAMPANA 
VELLA
Allà es va fer una primera inspecció de 
la campana,  fent-se evident l’esquer-
da que n’havia propiciat la seva retira-
da, ja que no sonava adequadament.  
L’experta campanera Ció Abellí va ver 
algunes proves in situ del so de la cam-
pana i es va fer una primera neteja que 
va permetre  treure a la llum alguns 
dels elements que hi havia gravats des 
del 1644 i que estaven emmascarats: 
una sargantana,  que representava 
que la peça era una fosa de material 
reciclat i que era habitual a les campa-
nes de la foneria Calça; un Ecce Homo,  
un sant Crist,  la data de construcció,  
la marca de la casa constructora,  que 
era una mena de cama /calça amb un 
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La Có Abellí, repicant les campanes que resten a la torre de Cassà; a l'esquerra, fent una primera ins-
pecció de la campana un cop baixada a terra.

conill i un gos a costat i costat... I tam-
bé es va fer evident la gran esquerda 
que havia malmès la campana obligant 
a substituir-la el 1989. No queda tan 
clar que un llamp fos la causa de l’es-

querda ha que el campanar tenia para-
llamps i era estrany que anés a tocar 
a una campa i més aviat s’apunta a un 
desgast pels anys...

Tot això formarà part de la història 

de la campana que després de 377 
anys va baixar del campanar de l’esglé-
sia de Cassà.

Text: Joan Carles Codolà
Fotos: Eduard Duran, GREC i J. C. C.
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UN NEN,  CAMPANA GROSSA; 
UNA NENA,  CAMPANA PETITA.
En el seu llibre “la nostra església”,  publicat el 1981,  el rec-
tor Josep Xutglà explicava el significat dels tocs que s'havien 
fet a la nostra parròquia amb detalls ben indicatius per distin-
gir homes i dones o nens i nenes. Els tocs  eren els següents: 

El toc de l'Angelus,  recorda l'oració a  la  Verge Maria. Es 
voga la campana  grossa. Abans es feia  tres vegades cada 
dia: al mati a punta de clar (les Matines); a migdia (Angelus) 
i al vespre (Toc d'oració). Actualment sols es toca al mati. 
Les Matines.

A la vetlla de les Festes Anyals,  al migdia i al vespre des-
prés de brandar la grossa,  es tritlleja (cops repetits i conse-
cutius en senyal de festa).

Pels bateigs: el primer cop,  amb la grossa si és un nen el 
batejat; amb la petita,  si és nena.

Toc de morts: Es branden les dues campanes fins a assen-
tar-les  (queden col·locades  en sentit invertit;  la copa  enlai-
re]. Es toca per anunciar la defunció,  tan bon punt es sap. 
Des de posta de sol fins al toc de matines,  no es toquen les 
campanes,  a menys que es tracti de tocar a foc. També es 
tocava per assenyalar  els  funerals; a la vetlla al toc  d'oració;  
i  al  mateix  dia,  a les matines. Actualment,   es fa el senyal 
per anunciar la defunció,  l també en començar l acabar la 
Missa exequial. Abans també es tocava,  amb motiu del Dia 
dels Difunts; al cant de les absoltes de la tarda de Tots Sants; 
al vespre del mateix dia; a les matines del dia dels Difunts,  l 
al cant de les absoltes,  després de les Misses. 

El toc de difunts és diferent,  segons l'edat,  categoria i 
sexe del difunt: 

SI és un home,  es fan quatre 1tocs; tres,  si és dona. SI 
és un religiós o religiosa,  12 vegades.

SI és capellà,  18. Pel Bisbe,  moltes més. Pel Papa,  no 
està fixat el nombre de vegades. (A la mort del Papa Plus XII,  
es va tocar prop d'una hora).

Per anunciar la mort d'un albat,  es toca pausadament 
amb el batall de les dues campanes; primer un cop amb la 
Grossa,  l després la petita. Ninc... Nanc... Ninc... nanc; 
tandes de 4 o 6 batallades; si és Nen,  9 vegades; i 7 si és 
Nena. Quan es toca a morts,  de 12 a una,  és senyal que el 
mort és de fora parròquia.

Altres tocs: Per anunciar que es portava el Viàtic a un ma-
lalt,  es tocaven amb una de les campanes del rellotge 12 ba-
tallades,  molt compassades,  si era dona; i 18,  si era home.

Tocar a foc: De 7 en 7 batallades,  amb la grossa,  ràpida-
ment,  que dóna un to de pànic,  sobretot si és a la nit.

Cridar el Frare: Quan hi  ha predicació  extraordinària,  
mentre es resa el rosari,  es toca fins a les  lletanies,  amb  el  
batall de la campana del rellotge,  així: Nanc... nanc-nanc... 
Nanc... nanc-nanc...

Toc del bacallà: Antigament,  per anunciar a la  gent que 
era dia d'abstinència de carn,  els divendres de Quaresma,  
es bran  dava la Mitjana,  a les 11 del matí.

Per tocar a Missa: un quart abans,  si és resada,  10 o 
12 ba  tallades amb la del rellotge. Es branda la mitjana si és 
Missa cantada i si és solemne,  la Grossa.

"DOSCENTES NORANTA VUIT LLIU-
RES,  DESA  NOU SOUS Y QUATRE 
DINERS"
Josep Bosch,  en el seu llibre,  guanyador 
del Premi de recerca Pompeu Pascual Car-
bó l’any 1989. “L'església de Sant Martí de 
Cassà de la Selva” explica els orígens de 
l’adqusició d’aquesta campana: 

“En el llibre de l'Obra de St. Martí,  tro-
bem que,  al 19 de juny de 1644,  Joan 
Torrent i Pere Vendrell,  obrers,  fan un in-
grés "per la campana",  entre blat,  userda 
i diners,  de vuitanta lliures,  tretze sous 
i cinc diners. l en el capítol dels dessem-
borsaments del mateix any,  els mateixos 
obrers donen compte que,  "costen les dos 
campanas,  segons lo memorial,  doscen-
tes noranta vuit lliures,  desa  nou sous y 
quatre diners".../... Si seguim el llibre de 
l'Obra,  trobem que en aquest mateix any,  
1644,  s'anoten les despeses següents: 

"A 24 de desembre per mudar lo tron a 
la campana nova,  a Joan Geroni de Llagos-
tera,  tres lliuras".

"A Narcís Cassà per pintar lo capçal,  dos 
dies,  14 sous".

"A Salvi Morell per les lligades campana nova,  1 lliura,  
12 sous". "A nen Mont per trenta canes de corda,  5 sous".

"A Pere Morell per fer la despesa  a nen Geroni dos dies,  
12 sous.

"A 26 7bre. pagui per 30 canes de corda de espart,  5 
sous.

"per sis lliuras de sagí per les campanes,  6 sous.
O sigui,  que sis mesos més tard es fan una sèrie de re-

paracions a una campana nova,  que faria suposar que és 
una de les dues comprades aquest mateix any. l,  a més,  
podia brandar-se donat que comprèn 30 canes de cor- da 
que corresponen a la llargada del campanar. (La cana té un 
metre i mig,  exactament 1'555,  per tant 46'5 me  tres 

de corda. El campanar té l'alçada/ 45'5 metres).A més hi 
hauria una altra cam pana,  ja que abans havien comprat al  
tres 30 canes i compren sagí per a les campanes.

Si continuem llegint les despeses d'aquest mateix any en 
trobem una que pot portar-nos al coneixement de com es-
tava conformat el campanar en aquella data. Apunten: "A 
nen Sandrich per vintiuna teula (que) diu que li prengueren 
per lo porxo del torn de les campanes,  3 sous,  8 diners". 
Aquest porxo que és la clau per saber com era,  transitòria-
ment acabat,  el campanar,  o sigui,  situades les campanes 
sota un cobert de teules i que temps després s'acabaria en 
la forma piramidal i octogonal a l'any 1699,  segons data 
gravada a l'últim graó que ens deixa a la cúpula (foto de 
l'esquerra).

Cassà al dia Notícies
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Els operaris que estaven a l'obra van trobar el 28 de se-
tembre passat una bala de canó napoleònica mentre ex-
cavaven al carrer Indústria de Cassà de la Selva (fotos de 
l'esquerra).

La bala es va trobar a la cruïlla del carrer Indústria amb 
el carrer Martí Dausà quan s'estava excavant per canviar 
la canonada d'aigua.

El projectil pesa 11, 5 kg i s'estima que podria ser part 
del material d'artilleria que les tropes napoleòniques des-
plaçaven cap a la ciutat de Girona en un dels setges que 
van succeir entre 1808 i 1809.

Segons informacions de l'Arxiu Municipal de Cassà, 
aquest tipus de bala,  de 24 lliures franceses,  és una de 
les que es feia servir pels canons més grans que només 
s'utilitzaven a les naus per atacs marítims o a terra per 
assetjar fortaleses,  en aquest cas s'hauria transportat 
per participar al setge de Girona.

La presència de les tropes a Cassà va fer que entre 
el juny de 1809 i el gener de 1810,  gairebé la totalitat 
de la població del municipi marxés,  empesa per la fugida 
dels incendis i la destrucció que les tropes deixaven al seu 
pas. Gran part d'aquesta població es va dirigir a La Bisbal,  
travessant les Gavarres,  segons les cròniques del capellà 
de l'època,  ell mateix va fugir amb una part d'aquesta 
població cap al Maresme i altres van anar de voluntaris a 
les milícies de resistència a Girona.  Després d'aquest pe-
ríode,  es calcula que els habitants de la vila es van reduir 
a una tercera part del que havia estat el municipi abans 
del setge.

Aquesta bala és un testimoni de la Guerra del Francès al 
territori,  tot i que Cassà de la Selva va ser un lloc de pas,  
l'exèrcit napoleònic va incendiar edificis del nucli antic,  que 
en aquell moment era molt més reduït que ara i tot fa 
pensar que les tropes haurien passat pel carrer Indústria 
que era part del camí cap a la Bisbal. La bala podria haver 
quedat entre el material abandonat,  perquè aparentment 
aquest tipus de canons no s'haurien fet servir per atacar 
objectius civils pel seu gran cost.

Després de la troballa,  el projectil serà cedit al Servei 
d'Arqueologia de Girona per la seva conservació.

Text i fotos: Ajuntament de Cassà

Troben una bala de canó de 
dos-cents anys enrere

Localitzada mentre feien obres al carrer de la Indústria
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La Fira de Santa Tecla va 
recuperant la seva dinàmica
La baixada dels índexs de transmissió 
de la pandèmia i la reducció de les res-
triccions van permetre que enguany la 
fira de Santa Tecla recuperés part de 
la seva programació habitual i  anés 
tornant a ser la “festa petita de Cas-
sà” el cap de setmana del 17 al 19 
de setembre. Tot i això algunes  me-
sures de prevenció contra la covid-19 
i la pluja que va acompanyar algun dia 
van afectar les previsions d’actuaci-
ons i esdeveniments previstos.

El divendres a la nit va tenir lloc la 
46a Nit de la Fira,  que encara no ha 
pogut recuperar el seu cremat tradi-
cional i es va fer amb un concert de 
sardanes ofert per la cobla Ciutat de 
Girona. Tot i que amb algunes restric-
cions es va permetre tornar a ballar 
sardanes,  entre les tradicionals de 
la vetllada El foc de Castelló d’Antoni 
Agramont i els Tres cafeters de Cas-
sà de Miquel Tudela.

La pluja va fer que els gegants ballessin a l'interior de l'església
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Els actes de divendres 
de la Fira de Santa Tecla 
s'havien encetat amb la 
visita guiada pel "Cassà 
de la Selva desaparegut",  
organitzada per l’Arxiu 
Municipal de Cassà de la 
Selva  que va permetre re-
córrer alguns dels indrets 
de la nostra vila i veure 
com han canviat o s’han 
conservat amb el pas dels 
anys. Atès que el llibre ja 
fa més d'un any que es pot 
trobar a les llibreries es va 
optar per substituir una 
presentació formal per 
un itinerari per diferents 
espais cassanenques que 
exemplifiquessin la seva 
transformació al llarg dels 
anys. També divendres,  
abans de les sardanes,  hi 
hagué un concert del grup 
de folk El Pony Pisador.

Fotografies de Josep Vilallonga a Can Trinxeria
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FOTOGRAFIES DE 
JOSEP VILALLONGA
La presentació del llibre "Instants i ci-
catrius",  de Marta Puig i Gisela Fer-

nández,  la inauguració de l’exposició 
de fotografies de Josep Vilallonga so-
bre l'equip de futbol "Cassà United" i la 
comunitat africana al nostre poble,  el 

taller de dibuixar cartes de gegants,  
actuació musical de Pep Puigdemont 
per a les famílies,  el guiatge per la 
Ruta del suro de Cassà... són algunes 
de les activitats que es van desenvolu-
par dissabte al matí en la segona jor-
nada de la Fira de Santa Tecla. Aquell 
dia,  a la plaça de la Coma a les 12 
del migdia,  l’esbart dansaire de Cas-
sà va reprendre l’activitat aturada per 
la covid-19 durant molts mesos fent 
una petita mostra dels balls tradicio-
nals. 

L’exposició de Josep,  Pitxi,  Vilallon-
ga a Can Trinxeria va servir per mos-
trar l‘activitat esportiva (i també social 
i religiosa) d’un col·lectiu de residents 
al nostre poble que  es coneixen so-
bretot per la seva activitat de jugar a 
futbol al camp de terra els dissabtes a 
la tarda; Vilallonga,  professor jubilat 
de l’institut de Cassà,  va explicar com 
va començar a retratar-los des del 
balcó de casa seva i a poc a poc va 
anar acostant-se al camp amb la seva 
càmera a coll; així els va conèixer i va 

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya,  4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

Activitats per a la mainada per Santa 
Tecla
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ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA. S. CASSÀ ROQUETA,  S. L. 

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma,  18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa. com

Imatges d'algunes de les propostes 
culturas
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Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell,  S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com

anar  xerrant amb ells establint una 
relació que li va permetre  entrar a les 
seves cases i mesquites per comple-
tar aquest reportatge que es podrà 
veure durant unes setmanes a la sala 
d’exposicions de Can Trinxeria.

Tot i les restriccions,  nombrós pú-
blic de totes les edats va assistir a 
aquests actes que van servir per re-
cuperar l’esperit de la fira de tardor 
de Cassà. Dissabte a la tarda,  el 
temps no va acompanyar tant i els ge-
gants de Cassà van canviar les seves 
previsions d’actuar a la plaça de Sant 
Pere,  traslladant-se a l’interior de 
l’església parroquial. Aquesta primera 
ballada de gegants –històrica- a dins 
el temple cassanenc va ser seguida 
per molts d’espectadors mantenint 
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les mesures de seguretat per la Covid-19. Els que no van 
poder actuar van ser els de la banda del Firal que per cul-
pa de la pluja no van poder fer l’actuació a la plaça de la 
Coma; tal i com va passar a la Festa Major,  la Firal Band 
es va quedar sense concert,  encara que  al juny van poder 
fer un mini concert a la Sala Centre Recreatiu.

Entre els actes culturals de dissabte a la tarda cal des-
tacar la darrera xerrada del cicle “Cassanencs arreu del 
món” de l’Arxiu Municipal titulada Cassanencs arreu del 
món i que s'havia ajornat en diferents ocasions. Aquest 
acte de cloenda es va iniciar amb un passeig pels car-
rers de Cassà cap a quatre de les cases protagonistes 
de la conferència que es va desenvolupar posteriorment: 
cal Xilè,  can Daussà,  can Serra i can "Filipinus". Després 
d'aquest passeig els assistents es varen dirigir al Casal de 

En aquesta pàgina i l'anterior, diversos moments de la cercavila i balls dels 
gegants i capgrosssos que van participar a la trobada de Santa Tecla; a la 

dreta, actuació del grup d'havaneres, Cabotatge.
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Jubilats on es va desenvolupar la con-
ferència "Indians a Cassà?" per part 
de la conferenciant Eva Pinyol que va 
il·lustra la història d'aquestes famílies 
que es poden considerar certament 
com "indians". 

Altrament, també  es va fer la pre-
sentació de la publicació digital que 
recull aquestes conferències i que es 
pot visualitzar i descarregar des de la 
pàgina cassaarxiu.cat/publicacions. 
Val a dir que les dues activitats es va-
ren celebrar amb les entrades esgo-
tades prèviament. 

TROBADA DE GEGANTS
La trobada de gegants que es va fer el 
diumenge a migdia fou l'autèntic plat 
fort de la fira de Santa Tecla amb de-
senes d'espectadors que van superar 
les previsions i van omplir totalment 
l'espai previst i l'entorn del passeig de 
Vilaret per assistir al ball final de les 
colles participants.

A la trobada de Cassà hi van assis-
tir, els gegants de Campllong,  Moià,  
Caldes de Malavella,  Campllong i Bla-
nes,  que van oferir un ampli repertori 
dels seus balls al centre del passeig,  

amb una gran animació,  fent-se evi-
dent que trobaven a faltar aquestes 
trobades després dels llargs mesos 
de pandèmia..

La programació de la Fira de San-
ta Tecla va incloure una trobada de 
puntaires a la plaça de la Coma i es 
va cloure diumenge a la tarda amb un  
concert d’havaneres amb el grup Ca-
botatge,  en el que actua la cassanen-
ca Montse Casanova.

Text: J. C. C.
Fotos: J. C. C.,  Brauli Gener i Eduard 

Duran

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge,  de 9 a 15 h
Dilluns,  festa. Dilluns festius,  de 10 a 14. 30

Mútues concertades: DKV,  Medifiatc,  Sanitas,  
Mútua General de Catalunya,  CASER

Fotografies d'oficis del bosc, a Can Trinxeria, i concert d'El Pony pisador, a la plaça de la Coma.
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Representants dels grups municipals d'Esquerra i Junts 
per Cassà i membres de l'ANC així com altres cassanencs 
i cassanenques es van concentrar el divendres 30 de 
setembre al vespre davant l'Ajuntament de Cassà a Can 
Nadal per protestar per la detenció del president Carles 
Puigdemont a Sardenya.que aquella mateixa tarda ja havia 
sortit en llibertat.

Durant l'acte, lñes imatges del qual es poden veure a la 
dreta es va llegir el manifest de l'Associació de municpis 
per la Independència que diu així: 

MANIFEST DE SUPORT AL PRESIDENT 
DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA,  
CARLES PUIGDEMONT
La repressió contra els líders polítics catalans no ha fina-
litzat amb l’indult i la posada en llibertat del presos polí-
tics. La realitat és que continua la persecució contra els 
independentistes catalans amb moltes i diverses causes 
obertes encara. Avui la tenim present,  ben viva,  ferotge i 
sense límits ni normes democràtiques.

El president de la Generalitat de Catalunya,  a l’exili,  
Carles Puigdemont,  va ser detingut la passada nit per 
la policia italiana i fa poques hores hem sabut que que-
darà en llibertat sense mesures cautelars per part de la 
cort d’apel·lació de Sàsser,  a Sardenya,  a l’espera de la 
resolució de l’euroordre. Aquest fet,  que ens alegra pro-
fundament demostra,  però,  que el joc brut i les trampes 
per part de l’Estat Espanyol continuen. Un estat amb un 
llindar democràtic precari i que només actua amb un gran 
sentiment de venjança i d’odi cap al nostre poble i cap als 
nostres líders polítics. Amb la posada en llibertat del presi-
dent Puigdemont,  que mai hauria d’haver estat detingut,  
l’Estat Espanyol cada vegada està més sol a Europa,  da-
vant les seves argúcies legals per destruir el legítim clam 
d’un poble que vol exercir els seus drets.../...

El poble de Catalunya i els i les electes que el represen-
tem no ens cansarem mai de defensar els nostres drets 
i llibertats,  ho hem fet en els darrers 10 anys i ho farem 
tot el temps que calgui. No cedirem,  no ens farem enrere,  
no permetrem que tots nosaltres visquem en un Estat que 
ens considera ciutadans de segona,  que vol sotmetre la 
nostra identitat amb trampes jurídiques i amb la imposició 
d’una justícia inquisitorial,  on l’enemic és culpable i l’amic 
rep tots els favors.

Avui,  un cop més,  ens trobem novament al carrer,  da-
vant els Ajuntaments,  que són les institucions que vetllem,  
des de tots els racons de Catalunya,  perquè es pugui viure 
en llibertat. Hem sortit a les places centenars de vegades 
i ho farem tants cops com sigui necessari. Avui ens posem 
al costat del President i eurodiputat Puigdemont i continu-
em demanant a la justícia europea que protegeixi la seva 
llibertat que és la nostra.

Continuem endavant amb el nostre projecte de país,  
amb la construcció de la República Catalana. I ens alça-
rem totes les vegades que sigui necessari per arribar al 
nostre objectiu.

Tot el suport al president Carles Puigdemont. 
Visca Catalunya Lliure!"

Acte contra 
la detenció de 
Puigdemont
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La cinquena edició del Festival Càn-
tut tindrà lloc entre el 19 i el 21 de 
novembre a Cassà de la Selva. Un 
any més, el nostre municipi acollirà 
aquesta proposta per a tots els pú-
blics, amb una vintena d’activitats que 
inclouen concerts, xerrades, presen-
tacions de llibres, documentals i ex-
posicions, entre d’altres. El Festival 
Càntut vol donar vida a les cançons 
del cançoner en línia allotjat a www.
cantut.cat i la música de tradició oral 
en general, així com facilitar el co-
neixement d’aquest repertori a nous 
músics i nous públics. Amb l’objectiu 
de recuperar vells espais i crear-ne de 
nous per cantar en grup, el festival 
també vol donar a conèixer persones, 
músics, grups, entitats i col·lectius 
que treballin per divulgar el patrimoni 
musical tradicional dels països cata-
lans.

Entre les propostes que es podran 
veure enguany al Festival, després 
de l’aturada de l’any passat per lla 

Covid-19, destaquen Paula Grande i 
Anna Ferrer, que presentaran Vega, 
el segon treball discogràfic de la col-
lecció del projecte Càntut. Inspirades 
en el cançoner en línia, les dues artis-
tes fan viure els textos i

les històries de dones de generaci-
ons passades, amb peces ballables i 
actuals que enllacen la tradició amb 
l’actualitat. També s’ha confirmat l’ac-
tuació de Reggae per Xics, el projecte 
per a públic familiar de la banda The 
Penguins, que oferiran un concert es-
pecial amb repertori de tradició oral. 

Una altra de les activitats serà el 
concert de Fetus i Jaume Arnella, 
que presentaran el disc Sota, cavall 
i rei (Bankrobber, 2021), un recull de 
peces musicals que fugen de la nos-
tàlgia i esdevenen un frenètic cant a 
la vida. El repertori inclou cançons i 
romanços de l’escuderia Arnella que 
canten al bon vi i al vent de la carena, 
a Lo Compte Arnau de Verdaguer, al 
Fèlix de Ramon Llull o al darrer i fatídic 

viatge del maqui Quico Sabaté. 
Entre d’altres, la cinquena edició del 

Càntut també comptarà amb les actu-
acions del trio vocal Marala, que pre-
sentaran el seu repertori de composi-
cions pròpies elaborades a partir de 
patrons tradicionals i textos de poe-
tesses com Nina de Lua, Maria Mercè 
Marçal o Isabel García; la Companyia 
Minimíssima, guanyadora del Concurs 
Sons de la Mediterrània 2019, i la 
formació local Virolailo, que protago-
nitzarà el vermut cantat del dissabte 
20 de novembre. Com cada any, el 
festival completarà la seva programa-
ció amb exposicions, projeccions audi-
ovisuals, espectacles i presentacions, 
entre d’altres que s’estan acabant de 
concretar a l’hora de redactar aques-
ta notícia; també s’està amatent a les 
prescripcions del Procicat pel que fa 
a les actuacions  de la sala del Centre 
que probablement es podran tornar 
a fer si bé en un format que controli 
l’afluència de públic a la sala.

Vint activitats a la cinquena 
edició del festival Càntut

Fetus, Paula Grande i Anna Ferrer i Reggae per xics, tres del grups que ja han confirmat la seva presència al Càntut, entre el 19 i el 21 de novembre a Cassà
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El 21 de setembre es va fer públic 
que un brot de coronavirus havia afec-
tat la residència Sant Josep de Cassà 
de la Selva,  on s’havien contagiat 25 
persones  i, com a conseqüència,  
s’havien produït 4 defuncions.

Des de la Residència Sant Josep i 
l’ajuntament de Cassà es va emetre 
un comunicat conjunt per informar de 
la situació a la residència i de l’evo-
lució del brot de Covid-19, que entre 
altres coses deia el següent:

"La direcció de la residència ha in-
format puntualment a les famílies 
amb persones residents o usuàries 
del centre de dia de l’evolució dels ca-
sos així com de les mesures preses al 
centre. Actualment i segons els resul-
tats de les proves PCR efectuades el 
passat 16 de setembre en el darrer 
cribratge es va confirmar  que no hi 
havia cap cas positiu (uns dies des-
prés la residència va ser considerada 
"verda" pel que fa a presència del vi-
rus).../...

A més a partir d’ahir ja es perme-
ten les visites de familiars als altres 
grups,  seguint les mesures preses el 
Departament de Salut.

EVOLUCIÓ DELS CASOS DES DE 
L’INICI DEL BROT
La darrera setmana d’agost es van 
detectar quatre casos positius de 
Covid-19 entre els usuaris de la resi-
dència,  aquests usuaris van ser tras-
lladats al centre Puig d’en Roca,  la 

resta d’usuaris es van mantenir en aï-
llament preventiu amb control exhaus-
tiu de símptomes,  seguint les reco-
manacions del Departament de Salut.

Posteriorment,  el dia 30 d’agost 
es va detectar un cas positiu entre 
un dels treballadors de la residència i 
es van suspendre les visites de famili-
ars.  El dia 1 de setembre es van fer 
noves proves PCR a totes les perso-
nes usuàries i es va suspendre l’activi-
tat del Centre de Dia.

Els resultats de les proves del dia 1 
van indicar que hi havia 7 casos nous 
a la residència i 1 cas a una usuà-
ria del Centre de Dia. El dia 2 de se-
tembre es va procedir a sectoritzar 
la residència destinant una zona per 
atendre positius (zona vermella) i una 
altra pels contactes (zona groga).

El dia 5 de setembre es van detec-
tar 3 nous casos positius entre els 
usuaris que ja estaven aïllats preven-
tivament,  tanmateix,  el dia 8 de se-
tembre estava programat un nou cri-
bratge a tots els usuaris i treballadors 
de la residència.

El dia 7 de setembre es van detec-
tar 4 casos positius  entre els usuaris 
de la residència que van ser traslla-
dats a la zona vermella,  habilitada 
per l’atenció de positius,  també es va 
detectar un nou cas entre els treba-
lladors que va seguir el protocol d’aï-
llament habitual.

Els primers casos que havien donat 
positiu ja  havien superat el període de 

Dimarts,  tancat per 
descans setmanal

quarantena , que   havien sigut traslla-
dats temporalment al centre Puig d’en 
Roca van poder tornar al centre.

Després del cribratge efectuat el 
dia 8 de setembre es van detectar els 
darrers dos casos positius entre els 
usuaris residents i es van traslladar a 
la zona habilitada per a casos positius 
a la mateixa residència.

Finalment el dia 16 es va produir el 
nou cribratge a tots els usuaris i tre-
balladors amb el resultat negatiu de 
totes les proves.

En el transcurs del brot,  s’ha de-
tectat un total de 25 casos positius 
i s’han confirmat quatre defuncions,  
tres d’elles a la residència i una a 
l’hospital Josep Trueta,  d’un usuari 
que tenia altres patologies.

Avui es realitzaran les proves PCR a 
dos grups d’usuaris i s’han restablert 
les visites per als altres grups de resi-
dents.../... La direcció de la residèn-
cia ha emès comunicats periòdics per 
a tots els familiars de les persones 
residents informant sobre la situació 
global de la residència i les mesures 
preses a més de comunicats espe-
cífics per a les famílies amb usuaris 
positius o que eren contactes d’altres 
casos detectats.

Un brot de Covid-19 amb quatre 
morts i 25 afectats al Geriàtric
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Als anys 80 a la fàbrica d’embotits La 
Selva (Joaquim Albertí SA) de Camp-
llong es va començar a fer servir bio-
massa per donar escalfor  a les calde-
res que subministraven a l’empresa. En 
aquells anys  s’utilitzava clova d’avellana 
que venia de Reus com a matèria com-
bustible i l’actual director de la fàbrica,  
Xavier Albertí comentava que “era una 
matèria molt cobejada i que  a vegades 
no n’hi havia prou i ens feia patir,  es-
perant que arribessin els camions de 
Reus amb la clova”. Quaranta anys des-
prés les coses han canviat i si la crisi 
del petroli va provocar un cert abando-
nament dels combustibles fòssils per 
retornar a la llenya,  ara amb altres 
situacions i objectius,  a La Selva s’ha 
posat en marxa una nova instal·lació de 
caldera que funciona amb biomassa és 
a dir amb el pellet que surt de la neteja 
de boscos de les Gavarres i l’Ardenya.

La nova caldera es va presentar ofi-
cialment el divendres 24 de setembre 
en un acte que va quedar deslluït –pel 
que fa a la presència de les autoritats- 
per la crisi provocada en el món polític 
per la detenció de Carles Puigdemont a 
Sardenya,  resolta unes hores després.

L’alcalde de Campllong,  Lluís Freixas,  
i el de Cassà,  Robert Mundet,  que 
també hi assistí com a representant del 
Consell Comarcal del Gironès,  van des-
tacar que aquesta nova caldera d’últi-
ma generació reforça el compromís de 

Cassà al dia Notícies

La Selva envers el medi ambient,  amb 
una reducció del soroll i la contaminació 
mediambiental. Lluís Freixas ha remar-
cat que La Selva ha estat una empresa 
que sempre ha estat al costat del poble 
de Campllong i ha agraït l’esforç fet ara 
per reduir els efectes negatius que la 
indústria podia tenir en els veïns.

Xavier Albertí,  director general de La 
Selva,  va destacar que la nova caldera,  
que va suposar una inversió de més de 
900.000 € - amb el suport d’un fons 
FEADER- i situa l’empresa com un refe-
rent en el sector alimentari en el camp 
de la sostenibilitat energètica. Amb l’ús 
de biomassa com a combustible a més 
de la reducció de contaminació,  tam-
bé es dona suport a l’activitat de neteja 
dels boscos de la zona,  ja que s’utilitza 
el pellet del territori. Enric Bigas,  de 

l’empresa Bigas Alsina,  constructora 
de la caldera,  i Francesc Alameda,  
que proporciona la matèria forestal 
que l’alimenta,  després van explicar el 
funcionament de la nova instal·lació als 
assistents a l’acte – convidats,  tècnics 
del ram,  extreballadors i personal de 
l’empresa- que a més significa un es-
talvi molt important en relació a l’equi-
pament actual. La nova caldera suposa 
una reducció en l’emissió de CO2 de 
9.200 tones anuals a l’atmosfera. Amb 
aquesta nova instal·lació,  es produei-
xen més de 3.000 quilograms de vapor 
hora i l’energia total que pot generar 
equival al subministrament del 80% de 
les llars de Cassà de la Selva.

Text: Joan Carles Codolà
Fotos: Eduard Duran

La Selva inaugura una nova 
caldera 'molt més sostenible'

Diverssos moments de l'acte inaugural de la nova instal·lació a la fábrica de Campllong,  Joaquim Albertí SA,  La Selva.
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Notícies De tot arreu

Més de 350 persones van assistir el 
diumenge 26 de setembre a la tarda 
a la festa de celebració del 40è ani-
versari de l’Associació Catalana de la 
Premsa Comarcal que es va celebrar 
al Gran Teatre del Liceu de Barcelona. 
Editors de mitjans,  publicistes,  lec-
tors i representats institucionals jun-
tament amb el president de la Gene-
ralitat Pere Aragonès i la presidenta 
del Parlament Laura Borràs van assis-
tir a l'acte que es va haver d'ajornar 
l'any passat per la pandèmia.

L’acte va combinar a la perfecció 
una part institucional que incloïa par-
laments de les autoritats,  una en-
trega de diferents guardons i reco-
neixements,  i una part lúdica amb 
actuacions musicals. A l'entrada al tea-
tre els membres de la junta de l'ACPC,  
entre els quals el seu president,  Fran-
cesc Fàbregas,  i el secretari,  Joan 
Carles Codolà,  director de Llumiguia,  
van saludar les autoritats assistents.

El president de la Generalitat Pere 
Aragonès,  en el seu parlament va 
destacar que “la premsa comarcal 
representeu la capil·laritat,  podeu 
arribar a tot arreu. Per tenir una Ca-
talunya sencera és indispensable que 
tothom tingui veu”; mentre que la pre-
sidenta del Parlament Laura Borràs 
va recordar que “la premsa comarcal 
té un paper cabdal per al foment,  l’ús 
i la normalització de la nostra llen-
gua”. El president de l’ACPC Francesc 
Fàbregas va assenyalar que “tenim 
150 capçaleres,  765.000 lectors i 
donem feina a mil famílies. Avui tot-
hom diu que són Quilòmetre Zero,  
però nosaltres som els originals”.

El mestre de cerimònies de la festa 
fou l’actor Quim Masferrer,  que va 
presentar l'acte de reconeixement a 
tots aquells que han presidit l’entitat 
al llarg de les darreres quatre dèca-
des: Josep Masoliver,  Josep Maria 
Rierola,  Jordi Vallmajó,  Ricard Rafe-
cas,  Antoni Garrido,  Estanis Alcover 
i Carles Ayats.

També durant l'acte es va lliurar el 
1r Premi d’Honor Premsa Comarcal 
atorgat al periodista Ramon Besa. En 
el seu parlament,  Besa va explicar 
que “l’essència de la premsa comar-
cal és estar sempre a prop dels fets. 
No conec un periodisme millor que el 
de la premsa comarcal perquè sem-
pre s’ha de donar la cara,  allà no fun-
cionen les fake news i,  a més,  has 
d’escriure per a tothom”.

Ramon Besa i Camprubí,  nascut 
el 1958 a Perafita (Osona),  va ser 
un dels fundadors d'El 9 Nou i actual-

ment,  és redactor en cap d'esports 
del diari El País. Pel que fa a la part 
musical els encarregats d’amenitzar 
la vetllada van ser la vallenca Maria 
Jacobs,  que van anar intercalant el 
seu suau estil a l’inici de la vetllada 
i en els entreactes; i el popular can-
tautor solsonenc Roger Mas,  que fou 
l’encarregat de cloure la nit presen-
tant temes del seu proper disc Totes 
les Flors.

Aquesta festa,  però,  només és 
l'inici de molts més actes que l'ACPC 
celebrarà al llarg del 12 mesos vi-
nents arreu del territori català,  entre 
els quals diferents presentacions co-
marcals i la convocatòria de diversos 
concursos com un de treballs sobre 
la solidaritat dirigit a alumnes d'ESO 
de tots els centres de secundària de 
Catalunya.

Text i fotos: ACPC

L'ACPC celebra els seus 40 
anys al Gran Teatre del Liceu

Els membres de la junta de l'ACPC amb els presidents Aragonés i Borràs,  a l'entrada al Liceu; a la dreta,  un moment de l'acte,  conduït per Quim Masferrer. 
A sota,  distincions als expresidents de Premsa Comarcal d'aquest 40 anys.
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Cassà al dia Notícies

Uns inicis plens d’il·lusió i també amb 
força dificultats; uns  anys de gran es-
plendor i difusió i uns moments actuals 
d’estancament d’incertesa en el futur,  
podria ser el  resum del que  ha estat 
la ràdio local a Cassà de la Selva,  tal i 
com la van comentar els  participants 
a la taula rodona sobre aquest mitjà 
de comunicació celebrada el 26 de se-
tembre passat al migdia,  al pati de 
Can Trinxeria.

El mes de setembre amb la revista 
Llumiguia es va repartir el suplement 
Descobrim número 18,  editat pel 
Grup de Recerca i Estudis Cassanencs 
(GREC) dedicat als orígens de la ràdio i 

TV locals a Cassà de la Selva. El GREC 
que des de fa un parell d’anys es va 
constituir com  a entitat sense ànim 
de lucre,  va començar fa vuit anys a 
editar aquest opuscle repartit amb Llu-
miguia que ha arribat al seu número 
18 dedicat  de manera genèrica als 
primers micròfons de Cassà. Per això 
es va organitzar aquesta taula rodona; 
el moderador i coordinador de l’exem-
plar,  Joan Carles Codolà,  va agrair la 
col·laboració de Xavier Romero,  Car-
les Miquel i Isabel Pascual per als tex-
tos d’aquest Descobrim i la gentilesa 
de Josep Salvador Ros que amb els 
seus records i explicacions va desvet-

llar com eren les primeres emissions 
públiques de ràdio a Cassà,  amb el 
programa Tic-tac.

Per presentar el Descobrim es va 
preparar una taula rodona titulada “la 
ràdio d’abans i la del futur?” en la que 
van intervenir: Xevi Xirgo,  periodista,  
exdirector de Ràdio Cassà i actual di-
rector d’El Punt Avui; Quim Cassà,  cre-
ador de ràdio Saturn i primer director 
de Ràdio Cassà; Mateu Ciurana,  locu-
tor de ràdio amb àmplia experiència en 
diferents emissores gironines; actual-
ment conductor del programa Cassà 
al Dia,  de Ràdio Cassà; Teresa Maria 
Coris,  periodista  i Laia Mestres,  Dra. 

De la il·lusió de fa 40 anys a 
Internet: la ràdio local a debat

Els integrants de la taula rodona sobre els orígens de la 
ràdio a Cassà, al pati de Can Trinxeria
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Notícies Cassà al dia
en ciències polítiques.

Després de comentar els pri-
mers programes que havia fet 
Josep Salvador Ros,   des dels 
quals es posaven discos dedi-
cats,  es va passar a comentar 
els orígens de l’actual emisso-
ra municipal de Cassà que es 
troba en Ràdio Saturn,  creada 
per en Quim Cassà en la seva 
joventut.  L’emissora es va es-
trenar oficialment el febrer de 
1982,  però mesos abans ja 
s’havia posat en marxa des del 
domicili del mateix Quim Cassà 
on des de feia molts anys es de-
dicava a fer ràdio sense emetre 
a les ones). “M’agradava agafar 
el micro,  presentar cançons,  
i quan ho explicava a coneguts 
també els engrescava el tema 
i a casa va començar a venir 
gent amb els quals vam anar 
fent proves i iniciant-nos en aquest món”. De fet,  com va 
recordar Cassà,  l’empenta decisiva `per començar a eme-
tre,  els hi van donar uns companys de ràdio Anglès: “van 
venir un dia a Cassà a veure què fèiem i ens van dir: i perquè 
no ho emeteu tot això,  que està molt bé?; vam decidir-nos i 
després de fer unes quantes proves vam començar a eme-
tre en FM i de seguida vam començar a fer-nos populars a 
tot el poble.”

Els inicis de la ràdio a Cassà van ser un estímul per a 
impulsar a gent jove que tenia ganes de fer coses al poble; 
en aquest sentit lai Laia Mestres i la Teresa Maria Coris 
van ser un exemple de noies inquietes que a inicis del segle 
XXI es van engrescar a tirar endavant un programa que va 
ser l’origen de l’actual “Cassà al dia” que encara està en 
emissió: “ens vam oferir la possibilitat de fer un programa 
d’actualitat,  notícies i entrevistes i vam dir que sí sense 
saber la feina que comportava al darrere de cada emissió”; 
encara conserven els papers amb els guions i les gestions 
que fèiem per  a cada programa; no era només una hora 
en antena; és que al darrere hi havia la feina de tota una 
setmana per poder lligar topes les intervencions i que sortís 
bé; per a nosaltres va ser una bona escola per entendre 
com les coses que poden semblar fàcils quan les mires des 
de fora (un programa de ràdio) quan hi ets a dins i t’ho has 
de preparar  es quan en veus les dificultats i  l’esforç que 
suposa”.

Apuntant en aquesta mateixa línia del paper formatiu de la 
ràdio local,   en Xevi Xirgo creu que la ràdio el va servir per 
orientar la seva vida professional cap al periodisme; en Xir-
go,  que actualment és el director del Punt-Avui (va estar a 
punt de no poder assistir a la taula rodona per l’actualitat in-
formativa amb la detenció de Carles Puigdemont a l’Alguer) 
va recordar que “quan em van oferir col·laborar a ràdio Sa-
turn i després ser-ne director no acabava de veure clar quin 
seria el meu camí professional; estava com desorientat i 
poc  decidit; però la ràdio em va agradar,  de seguida vaig 
anar fent altres coses de periodisme,  fent de corresponsal 
del Punt i vaig anar veient que era el que m’agradava i em 
va ajudar a decidir el que volia fer amb la meva vida; però 
si no hagués començat a Ràdio Saturn no sé què hauria 
acabat fent, ...."

Entre els records que  es van  evocar en aquesta taula 
rodona,  alguns de ben emotius com aquella activitat fre-
nètica de la ràdio quan va haver-hi gran nevada i la gent es 
comunicava a través de la ràdio,  que va esdevenir un autèn-
tic servei públic.. O quan amb motiu del segrest del vaixell 
Achille Lauro al Mediterrani,  en Xevi Xirgo va entrevistar 
dos cassanencs que feien aquell creuer...

El debat a la taula va anar de-
rivant cap a altres temes com 
ara sobre que és exactament la 
ràdio; mentre en Quim Cassà  
creia que la ràdio s’ha d’escol-
tar amb l’aparell i emetre en 
directe,  en Mateu Ciurana de-
fensava que els nous sistemes 
de comunicació actual donen 
moltes possibilitats de continu-
ar  funcionat a la ràdio actual 
amb les emissions a través d’in-
ternet o amb els podcasts que 
de fet no són res més que pro-
grames de ràdio que es poden 
escoltar en qualsevol moment. 
En Mateu Ciurana ser el locutor 
més veterà dels de la taula va 
ser també el que va defensar la 
idea més “romàntica” de la rà-
dio i va assegurar que malgrat 
les noves tecnologies de co-
municació l’esperit de la ràdio 

sobreviuria i encara que potser el sistema de comunicació 
seria un altre,  la transmissió oral d’informació,  esbarjo i 
opinions continuaria essent un mitjà vigent per molts anys.

I quan al final es va preguntar si Netflix acabaria matant 
l’estrella de la ràdio? Es va recordar que la cançó dels Bug-
gles ja vaticinava que el vídeo ho faria i en canvi el consum 
de ràdio continuava creixent en els darrers anys... però una 
pregunta va quedar en l’aire: les emissores locals tenen el 
futur garantit si no hi ha el voluntariat i la il·lusió que les va 
impulsar fa quaranta anys? L’amenaça dels nous mitjans de 
comunicació potser aquí és més important que als grans 
mitjans...

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai
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Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

El passat 23 de setembre vàrem sig-
nar les escriptures per la compra de 
un pis destinat emergències socials.  
Aquest habitatge es va adquirir gràci-
es al  programa de tanteig i retracte 
de L’Agencia Catalana  d’habitatge . 
Aquest programa obliga als gran te-
nidors i bancs a informar i donar pri-
oritat en la  compra d’habitatge als 
Ajuntaments i Entitats Socials que 
hi estiguin adherits, com es el cas 
de l’ajuntament del nostre municipi 
gràcies a l’aposta que ha fet aquest 
equip de govern en matèria d’habitat-
ge, i que ens ha permès per primera 
vegada poder comptar amb un habi-
tatge dedicat a les persones que un 
moment donat es troben amb una 
emergència habitacional fruit princi-
palment per un problema de violència 
de gènere.

Seguint amb les accions portades a 
terme en tema d’habitatge per aquest 
consistori, cal fer esment de l’aprova-
ció en primera instància de l’ordenan-
ça que regularà la borsa d’habitatges 
en cessió de pisos per a lloguers so-
cials. 

En aquesta ordenança es detalla qui-
nes condicions han de reunir els pisos 
que els propietaris vulguin cedir per 
lloguer social, quines avantatges  ofe-
reix aquesta cessió i els preus mínims 
i màxim que s’aplicaran en aquests 
lloguers. Us recordem entre d’altres 
que els propietaris que s’adhereixin 
a aquesta borsa, tindran garantit el 
pagament de lloguer, descompte en el 
IBI de l’habitatge, devolució del pis en 
la mateixes condicions que l’han en-
tregat i seguiment de les famílies o 
persones individuals que gaudeixin del 
mateix. 

PROGRAMA MAIS
Aquest mes de setembre s’ha posat 
en marxa el Programa Mais. Aquest 
programa està adreçat a totes les 
persones que rebem la Renda Míni-
ma Garantida amb l’objectiu d’apode-
rar-les per tal de tornar-se a integrar 
en el món laboral en les millors condi-
cions garanties.

Es treballa amb coordinació amb els 
Serveis socials, borsa de treball i el 
programa “Ubica’t” i es treballarà en-
tre d’altres:

• El context laboral
• Identificació de competències bà-

siques i transversals.
• Diagnòstic de l’ocupabilitat i elabo-

Ciutadania / Serveis Socials

TALLERS DE LA MEMÒRIA
L’Ajuntament de Cassà de la Selva, 
conjuntament amb el Consorci de 
Benestar Social Gironès-Salt, or-
ganitza Tallers de Manteniment de 
la Memòria pel Curs 2021-2022, 
que forma part dels programes i 
serveis que es desenvolupen a la 
comarca del Gironès adreçats al 
foment de l’envelliment actiu.

Els Tallers de manteniment de 
la memòria seran a càrrec d’una 
psicòloga especialitzada. L’activitat 
consta de sessions setmanals d’una 
hora, i es realitzaran els Dilluns, 
de 17.00 hores a 18.00 hores 
i de les 18:00 a les 19:00 hores 
de la tarda del 20/09/2021 al 
29/11/2021. El lloc a on tindrà 
lloc l’activitat és al Casal de Jubilats.

S’abordaran temes relacionats amb el manteniment de la memòria, i es 
combinarà la teoria amb la pràctica. Les sessions són obertes a tota la gent 
gran a partir de 65 anys del municipi i l’assistència és totalment gratuïta.

L'Ajuntament ha adquirit el primer 
habitatge d'ús social

ració d’un pla individual d’inserció
• Motivacions i interessos
• Mercat de treball i ocupacions
• Recerca de feina.
• Canals de recerca de feina
• Eines de recerca
• Procés de selecció formació i rela-

ció amb l’empresa
• Formació en competències trans-

versal
• Formació en noves tecnologies
• Programació, suport i seguiment 

de les pràctiques 
• Etc......
L’horari d’atenció serà els dilluns, 

dimarts i dimecres de 8 del mati a 3 
de la tarda al edifici de Can Trinxeria.

SUPORT A ENTITATS SOCIALS
En l’afany de poder acompanyar a les 
entitats socials i per tal de que pu-
guin portar a terme les seves activi-
tats en be del nostre poble i la seva 
gent, aquest mes de setembre hem 
fet entrega de les claus del nou local 
a l’entitat Oncolliga  i que està situat a 
la Crta. Provincial. D’aquesta manera 
volem agrair la immensa tasca que fa 
aquesta entitat per tal de millorar la 
qualitat de vida de tots els malats i 
malaltes de Càncer de Cassà.

La seva dedicació i el seu esforç i 
treball  es mereix poder comptar amb 
un lloc on puguin atendre amb les mà-
ximes bones condicions a totes les 

persones que s'hi atansen així com 
poder emmagatzemat tot el material 
de que disposin per portar a terme la 
seva tasca. 

Mil gràcies a tots i totes els volun-
taris/es que formen part d’aquest 
equip, sou molt bona gent!!

ACCIONS PER A LA GENT GRAN
Continuem amb el seguiment a les 
persones grans del nostre municipi, 
es per això que en la ultima onada de 
calor que hem tingut aquest estiu, 
hem mantingut el contacte a través 
de trucades telefòniques amb les 
persones mes grans de 70 anys que 
tenim registrades com a més vulnera-
bles o que viuen soles, per tal de  que 
prenguessin les mesures necessàries 
per protegir-se del sol i hidratar-se 
per tal de mantenir una bona salut 
mental i física. 

Aquest seguiment  l’anem mante-
nint durant tot l’any  però en especial 
quan la situació meteorològica potser 
adversa i pot afectar a la vida quoti-
diana d’aquest sector de la població. 
Amb aquestes trucades també de-
tectem si la seva situació ha canviat 
per tal d’acompanyar-los a que no se 
sentin tant sols/soles i tinguin algu-
na persona de referència en el cas 
de una nova necessitat que no saben 
com resoldre.
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COMENCEN LES OBRES D’ENDEGAMENT DE LA RIERA SECA
Les obres tenen lloc entre el carrer de la Via i el carrer de l Pla de l’Estany. La 
longitud total és de 233 ml i l’amplada és variable degut a l’existència de naus 
als dos marges. Aquesta amplada d’endegament es composa de 5 ml d’ende-
gament d’obra de formigó armat “in situ”, murs laterals de formigó armat fins 
a una alçada de 2,0 m i la resta talús natural fins al límit de les finques urbanit-
zades amb tècniques de bioenginyeria, mitjançant manta de fibra de coco per 
tal de protegir els talussos i afavorir-ne la seva revegetació.

Urbanisme

Promoció Econòmica
ACTUACIONS DEL SERVEI ESPAI FEINA
Des de l’Àrea de Promoció Econòmica de l’Ajuntament de 
Cassà de la Selva s’ofereix el servei Espai Feina – Borsa de 
treball a través d’un conveni amb el Consell Comarcal del 
Gironès. Entre els mesos de gener a setembre de 2021 
s’han atès 210 persones, i s’ha aconseguit inserir un total 
de 70 persones al mercat laboral procedents del la borsa 
de treball. 

A més un total de 32 empreses de Cassà han sol·licitat 
candidats de la mateixa borsa.

Des del servei Espai Feina – Borsa de treball s’han portat 
a terme diverses formacions on hi han participat persones 
inscrites a la borsa de treball: Eines digitals de recerca de 
feina; L’entrevista de feina; Elevator pitch per a la recerca 
de feina; Tinc un pla...de recerca de feina; Identitat digital 
i Taller de Linkedin.
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Educació

Aquest mes d’octubre iniciem la im-
plementació al municipi de Cassà de 
la Selva del Passaport Edunauta, un 
projecte de creació d’oportunitats 
educatives i d’acreditació i reconeixe-
ment social d’aprenentatges fora de 
l’escola per a infants de 3r i 4t de 
primària del municipi, que catalitza i 
connecta tota la potència educativa 
del territori.

La seva metodologia es basa en els 
anomenats passaports d’aprenentat-
ge (learning passaports), on des d’un 
determinat territori o municipi s’ani-
ma a la participació en activitats extra 
curriculars obertes, dins i fora esco-
la, a tots els seus infants, indepen-
dentment del seu origen social, per 
tal d’ampliar la igualtat d’oportunitats 
educatives. És un passaport divertit i 
personalitzat on l’infant registra tot el 
que aprèn explorant i gaudint de les 
activitats educatives que ofereix el 
seu entorn. Es tracta de connectar, 
reconèixer i fer visibles els aprenen-
tatges que els infants fan més enllà 
de l’escola.

Des de l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva impulsem aquest curs escolar 
el Passaport Edunauta amb la col-
laboració de tota la comunitat educa-
tiva del municipi. En concret, hi ha una 
especial implicació per part de les es-
coles de Cassà (Puig d’Arques, Aldric 
i La Salle) i també d’entitats diverses 
del municipi.

Per tal que totes les famílies pugueu 
conèixer quines activitats Edunautes 
es poden desenvolupar a Cassà de la 
Selva, al web de l’Ajuntament a l'apar-
tat d'educació us podeu descarregar 
els catàlegs d’activitats des de casa i 
les activitats trimestrals que es poden 
desenvolupar al municipi. Totes les 
activitats proposades són gratuïtes, i 
algunes necessiten inscripció prèvia.

Es tracta que cada Edunata registri 
al seu passaport totes les activitats 
que realitzi. Per aquest motiu, quan 
es faci una activitat al municipi els in-
fants han de portar al passaport per-
què els el segellin. Al final de curs es 
convidarà a tots els Edunautes i les 
seves famílies a un acte de graduació 
per reconèixer els aprenentatges rea-
litzats al llarg de curs.

Per qualsevol dubte, podeu contac-
tar amb l’àrea d’educació de l’Ajunta-
ment (972 46 00 05 - educacio@
cassa.cat).

Arriba el Passaport Edunauta 
a Cassà!

INFORMACIÓ SOBRE EL NOU 
CURS I LES FORMACIONS DEL 
TRIMESTRE
Tot i l’elevat grau de satisfacció de 
les famílies que porten els infants a 
la Llar d’Infants Municipal Taps, a par-
tir d’aquest curs s’introduiran quatre 
accions de millora relacionades amb 
els temes de: comunicació amb les fa-
mílies, projecte pedagògic, innovació 
tecnològica i entrades a la llar.

1) Comunicació amb les famílies: 
a. Donat que les famílies a causa 

dels protocols COVID no poden entrar 
a la Llar, introduirem l’ús de l’agenda 
escolar en paper amb l’horari i amb la 
informació diària d’allò que es fa.

b. Es mirarà de tenir la pàgina web 
de la Llar el màxim d’actualitzada pos-
sible.

c. Es realitzarà una nova reunió 
d’aula al mes de febrer per P0, P1 I 
P2, a part de les que es fan el mes de 
setembre i juliol.

d. Es passarà una petita valoració/ 
informe a mig curs (febrer) per tots 
els alumnes.

2) El projecte pedagògic de la Llar 
es tractarà de manera més precisa 
en les diferents reunions del curs.

3) Pel que fa al tema de la innovació 
tecnològica es digitalitzaran les aules 
de P1 i P2, amb pantalla digital i por-
tàtil.

4) El fet de no haver de treure les 
sabates als infants en aquest nou 
curs escolar millorarà la rapidesa en 
les entrades al matí.

Els cinc centres de Cassà han co-
mençat el curs amb totes les mesures 
i protocols possibles segons les parti-

cularitats pròpies, establertes pel De-
partament d’Educació i de Salut. 

En aquest nou curs escolar es 
mantenen els diferents accessos per 
entrar i sortir dels centres, les mas-
caretes i es porten a terme desdobla-
ments de grups, mesures d’higiene i 
ventilació addicionals, protocols de 
mobilitat dels alumnes dins l’escola i 
protocols en el menjador. 

Agrair una vegada més la col-
laboració i ajuda de la Policia Local, i 
el director i agent COVID del CAP Cas-
sà perquè tota aquesta nova logística 
es pugui portar a terme de la millor 
manera i amb la màxima seguretat 
possible.

Durant el mes d’agost i principis del 
mes de setembre, s’han realitzat la 
major part de reformes i adequacions 
demanades des dels diferents cen-
tres educatius de Cassà per aquest 
nou curs escolar i s’ha comprat nou 
material pedagògic pel CREC. 

Pel que fa al nombre d’inscripcions 
de les diferents formacions de l’àrea 
d’Educació que han tingut lloc fins a 
dia 30 de setembre, les dades són les 
que es poden veure en el quadre de la 
pàgina següent.

Imatges de la proposta del Passaport Edunauta 
per nens i nenes de 3r i 4t de primària.
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CURSOS DE LA SALA GALÀ
Pel que fa als cursos de formació de Sala Galà, les dades 
són:

137 alumnes matriculats  a l’Escola Municipal de Música
102 alumnes matriculats a l’Escola Municipal d’Art (74 per 

l’activitat regular i 28 pels tallers familiars)
41 alumnes pels cursos diversos (23 per ioga i 18 per 

gimnàstica suau)
De l’Escola de Música han sortit totes les propostes for-

matives i el curs ha començat molt bé amb la novetat d’una 
agrupació de combo de guitarres.

De l’Escola d’Art s’han pogut tirar endavant els cursos de 
Tastart, Art i creativitat per a infants, en tots els seus hora-
ris, i també el de disseny i il·lustració per joves, dibuix i pintura 
per a adults, joieria,  tapís i el monogràfic d’urban sketchers 
(esquechers), que és novetat d’aquest any.

Per altra banda, no es podran realitzar per falta d’inscripci-
ons els cursos proposats de creació de pàgines web, photos-
hop, tastet tecnològic i Fangart.

Com a novetat de l’Escola d’Art hi ha la proposta de tallers 
familiars mensuals durant tot el curs, consolidant una pro-
posta que ha anat funcionant molt bé els darrers cursos.

Pel que fa als cursos diversos es van proposar més horaris 
de les classes de ioga, però finalment han sortit 3 grups. I de 
gimnàstica suau han sortit els dos grups proposats, enguany 
tots en horari de tardes.

De les activitats de la Biblioteca, el curs de poesia, que 
enguany era la 4a edició, no podrà tirar endavant per falta 
d’inscripcions, i el curs de narrativa, novetat d’aquest any 
sembla que tampoc no es podrà fer.

Com a informació a destacar, es podrà tornar a fer servir 
l’Auditori, però amb un aforament limitat amb un màxim de 
20-25 persones. Les activitats amb més volum d’assistència 
se seguiran realitzant en altres espais municipals com l’Espai 
Jove l’Escorxador, la Sala Centre Recreatiu o espais exteriors.

Inscripcions de les diferents formacions de l’àrea d’Educació

JUNTA DE SEGURETAT A CASSÀ 
DE LA SELVA
El passat 24 de setembre va tenir lloc 
la Junta Local de Seguretat a Cassà. 

Aquesta reunió que presidia l'alcal-
de, Robert Mundet, acompanyat del 
regidor de Governació Marià Montsu-
nyer, convoca les autoritats en matè-
ria de seguretat del municipi com la 
Policia Local i també els responsables 
dels diferents cossos de seguretat a 
la zona com els Mossos d'Esquadra, 
els Agents Rurals del Gironès,  la Poli-
cia Nacional i la Guardia Civil. 

En aquesta reunió de treball s'ha 
analitzat i valorat la situació de la se-
guretat pública del nostre municipi 
per poder definir i dissenyar les políti-
ques de seguretat pública.

Les dades i l'anàlisi que fan els re-
presentants dels Mossos d'Esquadra 
és que el municipi de Cassà de la Sel-
va és molt segur i es valora que gau-
deix d'una seguretat estable.

En la comparació de dades respecte 
a l'any passat, cal destacar que d'any 
passat va haver una menor incidència 
delinqüencial atès el confinament per 
la COVID-19. Es mostra una lleugera 
pujada dels delictes penals que aug-
menta un 9,4%. La major part dels 
delictes han estat contra el patrimoni, 

amb un 73%. Dintre d'aquest apar-
tat destaquen les estafes, fonamen-
talment mitjançant l'Internet (24%), 
també els furts (20%) i els danys 
(17,2%).

Altres temes estudiats han estat 
les problemàtiques al voltant de les 
plantacions de marihuana, els de-

lictes d'estrangeria, els riscos i pre-
venció d'incendis forestals i delictes 
contra el medi ambient. L'Ajuntament 
ha mostrat la seva preocupació per 
les ocupacions d'habitatges de caire 
delinqüencial, la violència domèstica i 
l'incivisme als espais públics.

Protecció Civil
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Àrea d'Hisenda

Al ple municipal celebrat el passat 30 de setembre, es va 
aprovar la modificació de les ordenances fiscals referides 
a les bonificacions de l’IBI, l’impost sobre Construccions, 
instal·lacions i obres, la taxa de recollida d’escombraries i 
la del servei de recollida de gossos i gats.

No es van apujar els impostos (IBI, IAE i Impost de Vehi-
cles) i es van aprovar noves bonificacions en algunes taxes.

BONIFICACIONS DE L’IBI PER COMUNITATS QUE 
INSTAL·LIN PLAQUES FOTOVOLTAIQUES
Fins ara les bonificacions de l’IBI només es contemplaven 
per propietaris d’habitatges  però no incloïen a les comu-
nitats de propietaris, a partir d’ara, aquestes comunitats 
que realitzin obres per la instal·lació d’energia solar foto-
voltaica d’autoconsum elèctric per els serveis comuns de 
la comunitat.

En el cas de propietaris que realitzin obres per aquests 
tipus d’instal·lacions gaudiran d’una bonificació del 50% de 
l’IBI (Impost sobre Bens Immobles). Aquesta bonificació es 
redueix de 5 a 3 anys, la condició per poder gaudir-ne 
estableix que la producció sigui com a mínim del 30% del 
consum anual de l’habitatge.

En el cas de les comunitats de propietaris, la bonificació 
és del 10% durant 3 anys.

BONIFICACIONS DE FINS AL 95% DE L’IMPOST SO-
BRE CONSTRUCCIONS, INSTAL·LACIONS I OBRES
S’aproven bonificacions del 95% pels centres de titularitat 
pública, educatius i del patrimoni històric-artístic. També 
hi haurà una bonificació del 50% per les obres que con-
sisteixin en eliminar barreres arquitectòniques o millorin 
l’accessibilitat, en edificis no obligats per la normativa en el 
moment de la seva construcció.

AUGMENT DEL 6% DE LA TAXA DE RECOLLIDA 
D’ESCOMBRARIES
El servei s’ha vist afectat per la puja del preu del servei, per 
l’augment del cànon per tona dels residus que es porten 
a l’abocador de Solius i també pels nombrosos casos d’in-
civisme, pels quals s’ha hagut de reforçar el servei de re-
collida d’abandonament de voluminosos a la via pública de 

manera setmanal. Això es tradueix en un augment del 6% 
de la taxa de recollida d’escombraries i gestió de residus. 
Amb tot, la diferència del que realment costa el servei i del 
que cobreix la taxa encara és d’un 15%. Amb aquesta puja 
es pretén reduir una part de la diferència del cost del ser-
vei. Per altra banda, s’està preparant una nova campanya 
dirigida a millorar tant la gestió del reciclatge com a la lluita 
contra l’incivisme i la posada en marxa d’un nou sistema de 
recollida d’oli comercial.

 
INCREMENT DE LA TAXA PER ANIMALS PERILLO-
SOS
Aquest augment de la taxa per tinença d’animals perillosos 
respon a la voluntat de reduir la presència i el risc d’aques-
tes mascotes al municipi.

A més d’aquestes mesures aprovades al ple, també es 
van obrir noves convocatòries de subvencions a la passada 
Junta de Govern Local.

NOVES CONVOCATÒRIES PER A SUBVENCIONS 
DE L’IBI PER A PERSONES JUBILADES I TAMBÉ 
PER A PERSONES USUÀRIES DE LA RESIDÈNCIA 
GERIÀTRICA SANT JOSEP.
La primera subvenció va adreçada a persones jubilades 
que poden gaudir d’un 25% de la quota amb un límit de 
200€.

La subvenció per a usuaris i usuàries de la residència 
contempla ajudes de fins a 2000 € per a residents que 
hagin estat empadronats a Cassà com a mínim els cinc 
anys anteriors a l’entrada a la residència. Per sol·licitar-la 
els beneficiaris no podran tenir ingressos superiors al do-
ble de la pensió mínima anual.

SUBVENCIONS DE FINS AL 30% DE L’IBI PER A 
FAMÍLIES MONOPARENTALS
Es podran beneficiar les famílies monoparentals que tinguin 
ingressos anuals no superiors a 2,75 vegades l’IPREM (14 
pagues). Aquesta subvenció té un límit de 200 € de la 
quota d’IBI per l’habitatge habitual.

Les sol·licituds es poden presentar a partir del 3 de no-
vembre i fins al 19 de novembre.

Bonificacions de l'IBI i subvencions per 
a jubilats i famílies monoparentals

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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Cultura

El nou format de la publicació ens 
retorna a la nostàlgia d’un temps 
precovid, on teníem tantes activi-
tats on triar per gaudir del teatre, 
la música en directe o l’art sense 
restriccions que no pensàvem que 
un dia això ho trobaríem a faltar.

El diari ens fa un recorregut per 
tota la programació cultural del tri-
mestre, amb més de 50 cites amb 
la vida lúdica i el plaer d’alimentar 
els sentits.

En les seves pàgines descobrirem 
el nou cicle de Jazz, plat fort que es-
trena una programació de concerts 
i xerrades de jazz i músiques impro-
visades. El Jazzà comença el 17 
d’octubre i oferirà un concert cada 
mes a les Golfes de Can Trinxeria, on 
l’espai es convertirà en un autèntic 
club de jazz. Cada concert tindrà com 
a pròleg una xerrada amb els artistes, 
una oportunitat per viure el jazz en di-
recte a un escenari molt especial.

Les Nits de la Coma tornen amb 
programació quinzenal de l’octubre a 
l’abril. El cicle de Cafè Teatre comença-
rà la sisena temporada d’espectacles 
amb una proposta que barreja dife-
rents disciplines des del clown fins als 
monòlegs, els contes o les titelles per 
adults entre altres. Aquesta tempora-
da també comptarà amb un especta-

cle d’Isabela Méndez, una artista amb 
visibilitat reduïda que aportarà una 
nova dimensió a les representacions 
de les Golfes de Can Trinxeria.

Les cançons de tradició oral tenen el 
seu espai al “Càntut”, aquest projecte 
que va començar al 2012 per difondre 
el patrimoni musical de tradició oral ja 
s’ha consolidat com una de les cites 
més esperades, el festival fa reviure 
el cançoner tradicional i compta amb 
molt seguiment popular, que ha hagut 
d’esperar dos anys per tornar a Cassà 
després del parèntesi de la pandèmia.

Pel que fa a la literatura, trobarem 
el vermut i la llimonada de lletres, pro-

postes fresques per lletraferits  a 
més dels clubs de lectura per totes 
les edats o una proposta pels més 
petits, el Biblionadons.

El cinema ens acompanyarà de 
la mà del Cineclub Vuitimig i el Cicle 
Gaudí amb 10 sessions a la Sala 
Centre Recreatiu, destaquem la pro-
jecció d’un documental al mes, amb 
creadors locals que ens presenta-
ran els Homes de Fum. També s’hi 
programaran pel·lícules per tota la 
família i una projecció que reivindica 
la figura de Segundo Chomón com a 
pioner dels efectes especials i l’ani-
mació al cinema.

Finalment hi trobarem les dife-
rents exposicions temporals a Can 

Trinxeria, el cicle de conferències or-
ganitzades per l’arxiu “I després de la 
Guerra, què?”, les jornades d’educació 
i família i els tallers d’art que comple-
ten un ampli catàleg d’activitats cultu-
rals.

Una programació valenta, amb l’es-
perit de recuperar la vida cultural i en 
definitiva alimentar la salut intel·lectual 
tan necessària  com escassa en els 
darrers temps.   

Aquests dies ho rebreu a casa, re-
cordeu que també el podreu descarre-
gar i fer les reserves de les activitats 
a: cassacultura.cat

Estrenem un nou diari de cultura!

NEIX EL JAZZÀ, UN NOU CICLE DE XERRADES I 
MÚSICA A CASSÀ
El 17 d'octubre engega la primera edició del Jazzà el nou 
Cicle de Xerrades i Concerts de Jazz i Músiques Improvi-
sades que tindran lloc a les Golfes de Can Trinxeria aquest 
darrer trimestre de l’any.

Les Golfes de Can Trinxeria seran l’escenari d’aquesta 
primera edició del Jazzà que convertides en un autèntic 
club de jazz acolliran algunes de les propostes més desta-
cades de l’escena jazzística del país. Els concerts d’aquest 
cicle tenen la particularitat de començar amb unes xerra-
des que volen ser un punt de trobada entre el públic i els 
artistes.

En aquest espai els músics donaran a conèixer les parti-
cularitats del seu projecte, desvetllaran el seu procés crea-
tiu, la seva trajectòria tot plegat per crear les complicitats 
necessàries que faran possible gaudir encara més de la 
música en viu. El guitarrista Dani Pérez i el contrabaixis-
ta Jordi Mestres presentaran els seus respectius nous 
treballs discogràfics en aquesta primera edició del Jazzà 
on també tindrem l’oportunitat d’escoltar la veu de Laia 
Cagigal que amb el guitarrista Joel Moreno han preparat 
un concert molt especial pel mes de desembre.

Aquesta proposta de Cassà Cultura vol acostar la mú-
sica en estat pur als veïns i veïnes del seu municipi, cre-
ar comunitat al voltant de l’escenari de les Golfes de Can 
Trinxeria i a la vegada fer difusió d’algunes propostes de 
l’escena musical de casa nostra que malgrat la seva gran 
qualitat sovint no tenen un espai adequat en les programa-
cions més generalistes.

Jazzà és una iniciativa de l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva amb la col·laboració de la Diputació de Girona i la 
producció d’UnderPool. Les Golfes de Can Trinxeria conver-
tides en un autèntic club de jazz seran l’escenari perfecte 
per gaudir d’algunes de les propostes més destacades de 
l’escena actual del jazz i músiques improvisades de casa 
nostra. Aquests concerts de petit format tindran com a 
pròleg una xerrada amb cada un dels artistes que ens visi-
taran, una oportunitat única d’acostar-nos a ells i conèixer 
de primera mà els seus projectes i experiències.

Jazzà vol ser un punt de trobada a Cassà de la Selva per 
descobrir algunes de les noves propostes jazzístiques del 
país i gaudir plegats de la música en estat pur.
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Espai Jove l'Escorxador
Després de les primeres setmanes 
de curs podem dir que les màquines 
de l’Escorxador estan perfectament 
engrassades i que ja funcionen a tot 
drap. Amb una mitjana de 20 joves 
cada dia,  a l’espai jove s’hi respira 
bon ambient i moltes ganes d’engegar 
projectes. Després de les primeres 
assemblees han sortit propostes inte-
ressants com fer un taller de restau-
ració del futbolí,  fer una descoberta 
de nous jocs de taula,  o organitzar 
un campionat del “Panna Futbol”,  en 
el nou paviment de l’entrada. I és que 
pels que encara no us n’heu adonat,  
aquest curs l’Espai Jove l’Escorxador 
ha obert les portes amb un paviment 
nou,  just a la porta d’entrada,  que 
ens permet gaudir de l’exterior d’una 
manera diferent. Ens permet poder 
fer jocs en moviment sense relliscar,  
gaudir d’un espai pla més ample,  i és 
una zona ideal on muntar el camp de 
“Panna Futbol”,  construït pels matei-
xos/es joves ara farà dos anys. 

PROJECTE CONNEXIONS
Connexions és un projecte mancomu-
nat amb les àrees de joventut dels 
municipis del Gironès que treballen 
amb centres d’ensenyament secunda-
ri. Dinamitzacions de patis,  exposici-
ons,  dinàmiques d’educació emocio-
nal i d’habilitats per la vida,  xerrades 
de sexualitat,  d’itineraris formatius... 
un projecte ambiciós que vol oferir a 
l’alumnat d’ESO del municipi recursos 
complementaris per a poder assolir 
l’edat adulta amb la informació sufici-
ent per a poder tenir un desenvolupa-
ment integral i satisfactori. 

El projecte es duu a terme als dos 
centres d’ensenyament secundari del 
nostre municipi,  a l’institut i a la Salle,  
i al moment d’escriure aquest article 
ja s’han dut a terme dues xerrades. 
Esperem que aquest projecte tingui el 
mateix èxit que en les edicions anteri-
ors i que la rebuda per part de l’alum-
nat sigui igualment bona.

Escola Municipal de Música Pere Mercader
El nou curs,  a ple rendiment

El nou curs  2021-2022 ja funciona a ple rendiment a 
l’Escola de música Pere Mercader. Des del passat 13 de 
setembre alumnes i professors s’han retrobat a l’aula,  en 
el que esperem  que sigui ja un curs el màxim de semblant 
a la normalitat que coneixem.

Els nous alumnes d’instrument ja disposen i fan ús del 
banc d’instruments i així s’inicien el primer any sense que 
les famílies hagin de comprar l’instrument. Així doncs,  
s’han lliurat als nous alumnes,  instruments de totes les 

famílies com poden ser violins,  guitarres,  flautes,  saxos,  
clarinets o trompetes per nombrar-ne alguns.

Aquest curs disposem també de la novetat de la for-
mació d’una orquestra de guitarres clàssiques,  per tal 
que els alumnes d’aquest instrument,  es puguin integrar 
també a una agrupació musical més gran i de forma esta-
ble durant tot el curs. L’esmentada nova formació compta 
amb la direcció del professor de guitarra,  Toni Vega i ben 
aviat en veurem els resultats en públic. 

Com que ja s’acosten les dates de Tots sants desitjem 
des d’aquestes línies una bona castanyada a tothom. 

Àrea de Joventut

ANEM D’EXCURSIÓ 
A PORT AVENTURA 
PER HALLOWEEN
El Consell Comarcal del 
Gironès juntament amb 
les Àrees de Joventut 
dels municipis hem orga-
nitzat una sortida a Port 
Aventura per Halloween 
el dia 6 de novembre. 
Estarem tot el dia gau-
dint de les atraccions 
i espectacles del parc,  
immersos en l’ambient 
tenebrós de Halloween. 
De ben segur que en la 
pròxima edició del Llumi-
guia us podrem explicar 
les mil i una aventures 
que haurem passat en 
aquesta excursió. 
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Benvingut nou curs
Reprenem un nou curs immersos encara en la pandèmia,  
el tercer. La mascareta s’ha instal·lat a les nostres vides 
i les aules s’han tornat a omplir de vida. Aquest any l’es-
cola compta amb 70 alumnes habituals que participen en 
cursos anuals i 89 alumnes puntuals participants en troba-
des,  monogràfics i tallers familiars,  una xifra que ens fa 
ben feliços després d’aquests dos últims anys estroncats. 
Així doncs,  agrair-vos a tots els que ens seguiu fent con-
fiança esperant que el curs es pugui desenvolupar amb la 
màxima normalitat possible i animar-vos a participar de 
totes les nostres activitats.

TROBADA D’SKETCHERS
El passat 19 de setembre,  en el marc de Santa Tecla,  
l’escola d’art,  conjuntament amb els Urban sketchers de 
Girona van organitzar una trobada d’sketchers on hi van 
participar 29 persones,  vingudes d’arreu del territori ca-
talà,  que durant tot el matí van estar dibuixant diferents 
racons del nostre municipi. Gràcies a tots els participants 
i especialment a la Toni Xifre per la seva implicació en l'or-

Escola Municipal d'Art Josep Lloveras

ganització de la jornada.  En aquesta pàgina podem veure 
unes quantes imatges de la matinal.

Mariona Puigbaldoyra / Coordinadora de l’Escola d’art Josep 
Lloveras≠
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Biblioteca Municipal

Recomanacions: 

PER A ADULTS
La biblioteca de París  de 
Skeslien Charles

És una novel·la basada en 
fets reals i ambientada en la 
seva major part a París,  els 
dies previs a la seva ocupació 
per part de l’exèrcit alemany. 
Alguns episodis però,  se situen 
l’any 1983 als EUA. En tots dos 
casos la protagonista és la ma-
teixa persona: l’Odile Souchet.

Skeslien Charles ret home-
natge a tots aquells treballa-
dors,  dones majoritàriament,  
que durant l’ocupació,  van desafiar els nazis per ajudar 
soldats presoners de guerra,  per portar lectures als in-
gressats dels hospitals i crear un servei de préstec clan-
destí als lectors jueus.

L’Odile,  la protagonista d’aquesta història,  té passió 
pels llibres i malgrat que el seu pare no hi està d’acord aca-
ba treballant a la Biblioteca Americana de París. Poques 
setmanes després arriben les primeres forces d’ocupació 
i tot comença a canviar,  per a ella i per a tothom. Mal-
grat el perill que corren,  l’Odile i les seves companyes no 
abandonaran el lloc de treball,  mantindran les portes de 
la biblioteca obertes i lluitaran perquè aquesta esdevingui 
un lloc de refugi i de llibertat.

Una història preciosa d’amistat,  amb uns personatges 
molt entranyables i un autèntic homenatge a la cultura i al 

poder dels llibres. Una lectura 
que entreté,  atrapa i fa pas-
sar una molt bona estona.

PER A INFANTS
Y entonces nos perdimos de 
Ryan Andrews,   editat per As-
tronave. Un còmic per a lec-
tors a partir de 9 anys. 
Al poble estan celebrant l’equi-
nocci de tardor i en aquesta 
festivitat tots els habitants es 
reuneixen a la vora del riu i hi 
llancen preciosos fanalets de 
llum blanca. Diu la llegenda 
que un cop els perden de vista 
els fanalets volen fins al cel i 
es transformen en estrelles. 

Aquest any en Ben i la seva colla estan disposats a des-
cobrir què s’amaga darrere la llegenda. Per això fan un 
pacte amb dues normes. Ningú torna a casa i ningú mira 
endarrere. Evidentment els integrants del grup no triguen 
en anar trencant el pacte un a un... i finalment només en 
Ben i en Nathaniel segueixen el decurs dels fanalets. Aviat 
els protagonistes es trobaran amb personatges sorpre-
nents,  perduts en un món fantàstic ple de màgia i alguns 
entrebancs que només podran superar junts. 

Les il·lustracions,  molt cinematogràfiques,  a tot co-
lor i que ens recorden l’imaginari de l’estudi Ghibli,  ens 
endinsen en aquest viatge de creixement. Ryan Andrews 
ens proposa una magnífica novel·la gràfica d’aventures,  
fantasia i amistat. Una història que atrapa i es gaudeix 
fins al final.

Tornen les activitats 
a la biblioteca...

Aquest mes de setembre han tornat 
les activitats a la biblioteca. El cap de 
setmana de Santa Tecla vam fer la fira 
d’intercanvi de llibres i va ser tot un 
èxit. Vam intercanviar més de 180 lli-
bres i tothom va marxar amb noves i 
interessants lectures cap a casa. 

El dissabte dia 25 va ser un matí 
intens. Els més petits van poder gau-
dir d’una sessió de biblionadons (foto 

superior esquerra). En aquesta oca-
sió va venir la Cristina de la companyia 
Creixent amb Art.  Jugant amb els co-
lors ens va explicar un munt d’històri-
es en les quals les rialles,  somriures i 
aplaudiments dels més menuts no van 
faltar.  

Aquest mateix dissabte vam fer un 
curs monogràfic  sobre àlbum digital. 
Els participants van poder conèixer el 
programa Google Fotos i totes les se-
ves prestacions. Van aprendre a cre-
ar un àlbum digital,  a afegir imatges,  
textos,  altres elements i també a edi-

tar fotografies.
Durant tot el mes s’ha pogut visitar 

a la biblioteca una exposició sobre Jo-
sep Carner,  per commemorar el 50è 
aniversari de la seva mort. Una expo-
sició de petit format que repassa les 
etapes vitals i literàries d’aquest gran 
autor de casa nostra.

I ja tenim en marxa tots els clubs de 
lectura (foto de la dreta). Un club adre-
çat a adults,  un per a infants de 3r i 
4t de primària,  un club familiar i un 
de teatre. Quin goig poder-nos tornar 
a reunir i conversar sobre lectures! 
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Estadístiques/Necrològiques Cassà al dia
Defuncions

AGOST 2021

Aurora Caldas Lluís
Va morir el 10 de setembre de 2021,  
a l’edat de 8t anys. La cerimònia exe-
quial es va celebrar el 12 de setembre 
a 2/4 d'una del migdia,  a la Sala de 
Cerimònies del Tanatori de Cassà de la 
Selva.

Francesc Padrés Sala
Va morir el 16 de setembre de 2021,  
a l’edat de 83 anys; era casat amb 
Roser Saus Comajoan i deixa dos fills, 
David i Albert. La cerimònia exequial es 
va celebrar el 18 de setembre a les 12 
del migdia,  a la Sala de Cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Maria 
Gibert 
Tarrés

Va morir el 19 
de setembre de 2021,  a l’edat de 91 
anys; era vídua de Josep Cassà Vidal i 
deixa tres fills: Josep Maria, Joaquim i 
Paqui. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 21 de setembre a les 12 del 

migdia,  a la Sala de Cerimònies del Ta-
natori de Cassà de la Selva.

Amàlia Pisa Boullosa
Va morir el 21 de setembre de 2021,  
a l’edat de 88 anys; era separada i 
deixa quatre filles: Dolors, Tere, Neus 
i Ester. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 22 de setembre a les 5 de 
la tarda,  a la Sala de Cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Montserrat Teixidor Serrat
Va morir el 27 de setembre de 2021,  
a l’edat de 82 anys; era casada amb 

Josep Batchellí Garangou i deixa cinc 
fills: Joan (+), Dolors, Àngel, Montser-
rat i Isabel. La cerimònia exequial es va 
celebrar el 28 de setembre a les 4 de 
la tarda,  a la Sala de Cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Ramona Cassà Figueras
Va morir el 28 de setembre de 2021,  
a l’edat de 86 anys; era vídua de Joan 
Faixedas Vilà i deixa tres fills: Rosa, 
Anna i Xavi. La cerimònia exequial es 
va celebrar el 29 de setembre a les 4 
de la tarda,  a la Sala de Cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.
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Meteorològiques

AGOST 2021
Temperatures
Mitjana del mes: 21, 3º C  La mitjana 

de setembre de Cassà és de 20, 05º 
(+ 1, 28º)

Màxima absoluta: 32, 3 ºC dia 5 2/4 
a 2/4 i 1 minut de les dues del migdia.

Mínima absoluta: 10, 9ºC el dia 21 a 
les 6 i 8 minuts de la matinada.

Mitjana de les màximes: 27, 16 ºC
Mitjana de les mínimes: 15, 48º C
Pluges: 
Dotze dies amb precipitació: 
Dia  1        0, 3  l
Dia  2  14, 7 l
Dia  3  21, 6 l
Dia  4   0, 2  l
Dia 10  2, 3  l
Dia 16 13, 1 l
Dia 18   2    l
Dia 20       41, 4  l
Dia 21  0, 2 l
Dia 25  0, 7 l
Dia 26  0, 2 l
Precipitació total: 97, 5 litres (la mit-

jana global de tots els mesos d’agost és 
de 73, 94 litres).

 
Vents dominants: Xaloc (ESE) durant 

Policia Local

ACCIDENTS MES DE SETEMBRE

Accidents amb danys materials: 
Dia 01: - Plaça Coma.  Vehicles im-

plicats: Nissan Atleon.
Dia 09: - C/ Portal . Vehicles impli-

cats: Opel Vivaro 
Dia 11: -C/ Provincial. Vehicles im-

plicats: Ford Focus (foto de la dreta).
Dia 16: -Plça Mn Jacint Verdaguer. 

Vehicles implicats: Peugeot 1007 i 
Mitsubishi ASX.

Dia 19: -GI-663. Vehicles implicats: 
Porsche 718.

Dia 22: -C/ Provincial. Vehicles im-
plicats: Peugeot Partner

Dia 23: -C/ Raval. Vehicles impli-
cats: Mercedes Sprinter i Ford S-Max.

11 dies. Ràfega més forta de vent: 36, 
4 Km/h de NNE (Gregal) el dia 10 a 
2/4 i 2 minuts de les 3 de la tarda.

 (Dates tretes del Meteocat)

PER FI HAN ARRIBAT 
LES PLUGES!
El mes passat parlàvem de l’escassetat 
de les pluges. Aquest setembre la cosa 
ha reeixit i han caigut prop de 100 li-
tres. Prop de 25 més que la mitjana 
i això tenint en compte les dades del 

meteocat,  ja que al nucli urbà del poble 
el dia en varen caure uns 20 més que a 
l’observatori oficial el dia 3. A veure si la 
cosa continua i d’aquí a finals d’any ens 
anem normalitzant. 

Pel que fa a la temperatura,  ha estat 
força calorós,  més d’un grau per sobre 
del que és normal. 

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 
l'observatori de  l'Ajuntament. L'enllaç 
és: cassa.cat/meteo/.
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Màximes, mínimes i pluges de  SETEMBRE de 2021 
Temp. mitjana :  21,3 ºC  Pluja total : 97,5 litres                                 

Pluja Màximes Mínimes 

Dia 24: -Rbla Onze de Setembre. 
Vehicles implicats: Tecnove 35C15

ACCIDENTS AMB FERITS
Cap
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Llar d'Infants Taps Entitats

Aquest mes d'octubre vam iniciar el llenguatge musical amb 
l'Anna G. Castells,  que serà, novament, la nostra professora 
de música aquest curs. Farà una sessió setmanal amb cada 
grup d'infants, repartides entre dilluns i dimecres.

Les seves sessions comencen amb la Cançó de benvinguda 
per introduir als infants a l’activitat i fa el tancament amb la 
Cançó d’acomiadament. Les acompanya amb la seva guitarra!  
Aquests primers dies ens ha ensenyat diferents instruments 
musicals, hem escoltat alguna audició i hem cantat cançons. 
Estem gaudint molt! 

Com diu l’Anna “...Els objectius generals d’aquesta activitat 
són oferir un ambient càlid i relaxat, que els infants puguin 
gaudir de fer i escoltar música i potenciar l’aprenentatge d’una 
manera lúdica i creativa...”

Juntament amb la música també ha entrat a la nostra Llar la 
tardor i tots els seus elements! Aviat començarem a preparar 
La Castanyada. Ja us explicarem tot el proper mes.

Llenguatge 
musical
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Entitats Parròquia de Cassà

Quan surti aquest número de la re-
vista Llumiguia,  estarem a tocar la 
festa de Tots Sants i Difunts (dies 1 i 
2 de novembre). Anades i vingudes al 
cementiri,  records dels difunts més 
coneguts i estimats… 

El teòleg José María Castillo,  da-
vant el dia de difunts,  fa una reflexió 
sobre la vida i la mort que he cregut 
oportú compartir.

“El dia de difunts fa pensar. Però el 
que passa és que la majoria de perso-
nes,  quan arriba aquest dia,  pensa 
més en els que ja han mort que no 
pas en els que encara vivim. És humà 
recordar la mort dels que ens han dei-
xat per sempre. Però és més humà 
preocupar-se per la vida dels que es-
tem vius.

Per això,  el dia de difunts,  el més 
lògic hauria de ser que el pensament 
de la mort ens motivés amb força a 
preocupar-nos per la vida. D’aquesta 
vida. Una vida que,  com tantes coses 
d’aquest món,  està tan mal reparti-
da.

Si els morts fan pensar amb pena,  
els vius fan pensar amb ràbia. L’es-
perança de vida al Japó sobrepassa 
ja els 83 anys,  quan a Zàmbia amb 
prou feina arriba als 37, 5 anys. 
D’aquí que,  per molta pena que supo-
sen els morts,  és molta més la ràbia 
que causem els vius.

També en això –i sobretot en això– 
té molt a veure la crisi del sistema. El 
sis-tema de la cobdícia. Perquè és la 
cobdícia dels que més vivim,  la que 
causa la mort dels que menys viuen.

Tot això em porta a pensar que la 
meditació de la mort ha de canviar 
les seves preguntes pel “més enllà” 
en preguntes pel "més ençà". És una 
pena que,  en la religió cristiana,  hi 
hagi tanta gent que associen Crist 
més amb la mort que amb la vida. Al 
capdavall,  la imatge més difosa de 
Crist és la imatge del Crucificat. I un 
crucificat és un difunt. Tot i això,  la 
imatge de Jesús que ens van deixar 
els evangelis no va per aquí. 

Si alguna cosa hi ha clar en el gran 
relat de l'Evangeli,  és que les dues 
coses que més li van preocupar Je-
sús van ser la salut i l'alimentació. Per 
això els dos temes dels que més par-
len els evangelis són les curacions de 
malalts i els àpats de Jesús amb tota 
mena de gent. 

Els evangelis parlen més de malalts 
i menjar que d'oració,  pietat,  devoci-
ons,  litúrgies o cultes religiosos. Fruit 
de les curacions de malalts o del tema 
del menjar,  Jesús va entrar en con-
flicte amb la religió del seu temps fins 
al punt que,  per guarir malalts quan 
la religió ho prohibia o per menjar 
amb qui no s'havia de menjar o quan i 
com no s'havia de menjar,  per aques-
tes coses els homes de la religió van 
atacar Jesús i no van parar fins que 
se’l van treure del mig. 

I sobretot,  la sentència de mort 
contra Jesús es va decidir precisa-
ment quan les autoritats religioses 
es van adonar que els fets prodigio-
sos que feia aquell home a favor de 
la vida,  atreien la gent de tal manera 

que ells mateixos van témer seriosa-
ment perdre el poder (Joan 11, 47-
52). Els evangelis ens mostren que 
Jesús sempre va estar a favor de la 
vida. Mai es va servir de la mort per 
treure avantatge del difunt o del do-
lor de la família. L'ensenyament dels 
evangelis és que Jesús va donar vida 
on hi havia mort: la filla de Jaire,  el 
fill de la vídua de Naïm,  Llàtzer. Sigui 
quin sigui el valor històric d'aquests 
relats,  el missatge religiós és ben 
clar: l'interès de Jesús estava centrat 
en la vida,  no a treure profit de la 
mort. I és que la mort,  com que és 
un fet tan decisiu i tan patètic,  es 
presta a que hi hagi gent que,  a la 
vista d'aquest fet inevitable,  en lloc de 
posar-se a defensar la vida,  el que fa 
és aprofitar-se de la mort per treure 
el que a cadascú li interessa. Amb la 
mort s’hi fa negoci.

Les religions prediquen,  de dife-
rents maneres,  una altra vida des-
prés de la mort. Però,  ¿creiem de 
veritat en això? Em temo que poc. 
Perquè salta a la vista la quantitat de 
gent que pensa en la mort més per al 
propi profit que per a dignificar la vida. 
I la meva convicció més ferma és que 
només pot creure en l'altra vida el que 
fa tot el que pot perquè aquesta vida 
se'ns faci més suportable i fins i tot 
més joiosa.”

José María Castillo,  teòleg i jesuïta

Sobre la vida i la mort

C-25 KM 242,  6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA) TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres
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La Conxita viu a la Residència Sant Jo-
sep i ha patit la Covid-19 aquest se-
tembre. És una persona molt activa i 
té moltes ganes d’explicar el que ha 
viscut aquestes darreres setmanes a 
la residència. Per això ens ha fet ar-
ribar un escrit per publicar a l’apartat 
“Cartes al lector” d’aquesta revista.  
Comença així: “Aquest setembre ens 
ha entrat el covid en aquesta casa. Es-
tem en quatre bombolles i es va ena-
morar de la que jo estic. No va ser 
gaire agressiu,  segurament per les 
vacunes,  però no vulgueu saber el re-
menament.”

Com bé diu,  el virus no ha estat 
massa agressiu en termes generals,  
però si que ha suposat un daltabaix 
per a tothom,  doncs a banda del pati-
ment físic que ha provocat la malaltia,  
s’hi han afegit un munt de mesures de 
seguretat i prevenció per tallar la seva 
propagació,  que han afectat a tothom. 

En aquestes dates ja fa dies que 
tornem a realitzar les nostres activi-
tats habituals i també hem començat 
a preparar algunes celebracions amb 
moltes ganes com la castanyada. Per-
què després del que hem passat tenim 
més força que mai per seguir enda-
vant !   

Volem oblidar els EPIS,  per la dificul-
tat de treballar vestits com astronau-
tes,  per la calor que generen,  per 
la manca de visibilitat que suposen les 
seves ulleres,  perquè les persones 
grans no ens reconeixen. Amb amb el 
“traje” no ens coneixem ni els treba-
lladors per això sempre procuràvem 
presentar-nos i poder recordar una 
cara familiar darrera tanta pantalla.  I 
també volem deixar enrere les pors i 
angoixes de possibles nous contagis.

El sobreesforç d’aquest setembre ha estat immens. Per 
molt que t’ho expliquin,  fins que no t’hi trobes,  no t’ho 
imagines. Però en moments excepcionals calen persones 
excepcionals i això és el que han fet els i les nostres pro-
fessionals. Han treballat més que mai en una condicions 
complicades dignes d’admirar entrant en espais infectats,  
portant uniformes incòmodes,  fent front a situacions impre-
vistes,  intentant minimitzar els efectes dels aïllaments de 
les persones infectades...

Hem calmat a la gent quan estava angoixada o enfadada 
per tants dies d’aïllament (una de les zones ha estat gairebé 
un mes convivint en un passadís), hem donat tot el suport 
possible,  hem anat explicant la situació de cada moment a 
les famílies i a les persones usuàries,  hem procurat pal·liar 
els efectes de la inactivitat potenciant activitat física en la 
zona el màxim del possible,  hem facilitat activitats d’entre-
teniment individuals com música,  colorejar dibuixos,  llegir 
la premsa o simplement donar conversa.  

S’ha fet un gran esforç per facilitar videotrucades a totes 
les famílies que n’han volgut,   s’ha informat en tot moment 
amb moltes trucades de seguiment a les famílies, ... 

Hi ha hagut moments de complicitat,  i també moments 
que hem intentat posar-hi el necessari sentit de l’humor 

Tornada a la normalitat

tot i les adversitats del moment. 
Recordem amb il·lusió i emoció la tornada a la normalitat,  

els aplaudiments a la gent que ha anat superant la malaltia 
o quan s’han desaïllat. L’alegria compartida per tots quan 
es va desaïllar la última zona la recordarem sempre !  

AIGUA,  LLUM,  INST. SOLAR,  GAS,  
CALEFACCIÓ,  AIRE CONDICIONAT,  

DOMÒTICA

C/ De la Via,  78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel. : 972. 46. 44. 50
E-mail:  idamisa@idamisa. com
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Entitats Amics de la Sardana

Aquesta tardor hi ha hagut una inten-
sa activitat sardanística que ja es nota 
que comença a recuperar-se després 
dels mesos de sequera per la pandè-
mia.

FIRA DE SANTA TECLA
46ª Nit de la Fira: el divendres, dia 
17 de setembre va tenir lloc la 46ª 
Nit de la Fira amb un concert a cura 
de la cobla Ciutat de Girona. Aquest 
concert substituïa a la tradicional 
Nit del Cremat. Va haver-hi la nove-
tat que, amb certes  restriccions es 
permetia ballar sardanes. Se’n varen 
interpretar dues de les tradicionals 
d’aquest dia: El foc de Castelló de l’An-
toni Agramont i els Tres cafeters de 
Cassà d’en Miquel Tudela. 
Actuació de l’Esbart dansaire: el 
dissabte, al mateix lloc i a les 12 del 
migdia, l’esbart de Cassà també va 
reemprendre l’activitat fent una petita 
mostra dels balls tradicionals. 

38A  DIADA TARDORAL
Per fi! Després de 534 dies a Cassà 
es van tornar a celebrar ballades de 
sardanes. Varen ser el 2 d’octubre al 
Passeig Vilaret amb motiu de la 38ª 
ballada tardoral i varen anar a cura 
de  les cobles Principal d’Olot i Baix 
Empordà. Es varen respectar les me-
sures de seguretat, anotant tots els 
assistents, amb l’ús de la mascareta 
i del gel hidroalcohòlic. L’acte va tenir 
una bona afluència de gent.  

Les colles, també a poc a poc han 
tornat a la normalitat reiniciant els 
concursos i exhibicions. En aquest 
mes ja en podem parlar d’uns quants.

 
37È CONCURS DE CASSÀ 
El concurs de Colles Sardanistes, era 
la segona part de la Diada Tardoral,  i 
va tenir lloc el mateix dia 2 al Passeig, 
a les 10 del vespre. Aquesta edició 
era vàlida per al Campionat pel Bàsic 
d’Honor dels veterans. La guanyado-

ra va ser la cobla Sabadell. Hi varen 
participar  les 7 colles de millors de 
Catalunya en aquesta categoria.

De Cassà hi varen ballar Mans ami-
gues en categoria gran, Il.Lusions en 
juvenil i Taps en infantils. Abans de la 
sardana de germanor hi va haver un 
minut de silenci en memòria de la ba-
lladora de la colla Albera dansa Alba 
Espenant que ens va deixar fa poc.

 La cobla, en aquesta ocasió, va ser 
La Flama de Farners. 

El repicó de la sardana de germa-
nor va ser La Santa Espina, en home-
natge als ex-presos polítics i exiliats

CONCURSOS DE BARCELONA, 
EL VENDRELL I CORNELLÀ
La colla mans amigues enguany balla 
a la categoria Bàsic d’honor de grans. 
Aquesta temporada ja han anat a Bar-
celona per la Mercè i a Vendrell en 
els que han quedat en una magnífica 
tercera posició només superats per 

L'activitat sardanística vibra 
amb les festes de tardor

A dalt, la cobla Ciutat de Girona,  el dia 17 i per  la Fira ja es va fer un començament de punteig. A sota, sardanes a la diada tardoral i actuació de l’esbart.
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APLEC DEL REMEI
Aquest 2021 també a tornat l’Aplec de Remei, amb una 

bona presència de gent i amb missa cantada seguida de 
tres sardanes amb la cobla Baix Empordà. 

Mare Nostrum i les Violetes del Bosc. 
El dia 3 d’octubre, la colla Il·lusions va participar al concurs 

de Cornellà i va assolir la quarta posició.
El dia 3, la colla Mans amigues amb motiu del dia de la Pun-

taire va fer una exhibició de sardanes a Platja d’Aro amb la 
cobla la Flama de Farners. Una de les sardanes A la puntaire 
d’en Martí Deprius era d’estrena. 

PARTICIPACIONS DE LA GROSSA DE CAP D’ANY
Amics de la Sardana ha posat a la venda participacions de la 
grossa de Cap d’any. A veure si aquest 2021 hi ha més sort.

PROPERES ACTIVITATS FINS A FINALS D’ANY
El dia 28 de novembre hi haurà la Diada del Soci d’Amics de la 
Sardana amb el següent programa:

- A les 12, a la sala del Centre Recreatiu, concert de Sarda-
nes amb la Principal de Cassà

- A 2/4 de 5 de la tarda, al Pavelló Polivalent Municipal, Do-
bla ballada amb les cobles La Vila de la Jonquera i la Principal 
de Cassà. 

No és cap so de violins
el que trenca el gran silenci!

Una tenora ha encetat
les notes d’una sardana.

Es podrá ballar a la plana ?
La rotllana s’ha aplegat 

i amb els braços enlairats
Els peus lleugers ja puntegen. 

  
Fragment de la poesia “La nostra dansa” de Maria Teresa 

Cabané

La colla Taps recollint el premi del concurs de Cassà i la colla Mans amigues. al concurs del Vendrell.
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Entitats Mou-te en bici

Introducció: Des d'aquestes pàgines 
de la secció de Mou-te en bici,  volem 
iniciar el primer dels quatre capítols 
que reproduiran el blog de viatge de 
cicloturisme que Vicens Borrell va es-
criure pel cercle d'amistats i coneguts 
que hi estaven interessats,  arran del 
recent viatge que aquest mes de se-
tembre va fer per les quatre illes canà-
ries de la província de Tenerife: la Pal-
ma,  la Gomera,  el Hierro i Tenerife. 
Es dona la circumstància que durant 
aquest primer capítol es descriuran 
carreteres i paisatges que,  després 
de passar-hi,  han estat esborrats per 
la lava del volcà de Cumbre Vieja que 
va erupcionar just una setmana des-
prés. Un dels miradors astronòmics 
de Cumbre Vieja que va visitar està 
just a 1 km de l'actual nova boca del 
volcà,  i la carretera descrita de los 
Canarios a Llanos de Aridane també 
ha estat esborrada del mapa.

BLOG DE VIATGE
(una setmana abans de l'explosió 
del volcà) 11/09/2021 Etapa 1: 
Santa Cruz - Los Canarios.
Només d'aterrar amb l'avió ja es veu 
com són les illes més occidentals de 
les Canàries. A la finestra esquerra 
una paret muntanyosa i,  a la dreta,  
el mar. On és la pista? Just a sota. 
Però és tan curta que,  amb la frenada 
que ha de fer l'avió,  es balanceja d'un 
costat a l'altre.

Cua pel passaport Covid i ja estic 

muntant la bici. De tanta pràctica cada 
cop ho faig més ràpid. I a fora just un 
balcó sobre el mar. L'aeroport està 
construït en una plataforma sobre les 
roques. I es veuen les primeres pisci-
nes naturals de negre roca volcànica 
on hi ha gent banyant-se. A cada ona-
da es renova l'aigua. Piscines ecològi-
ques. 

Faig un tomb cap al nord per veure el 
complex turístic de Los Cancajos amb 
un passeig prop de mar que discorre 
entre les roques i els apartaments. 
Això sí,  discrets. Res de grans blocs. 

 Avui està ple de ciclistes. Just es-
tan desmuntant l'arc d'arribada d'una 
cursa UCI de 117 km. Mare de déu 
quin fart de pujar i baixar que es de-
uen haver fet. A prop la primera platja 
de sorra negra acull banyistes aliens al 
tragí dels esportistes.

Viro cap a sud i així encaro la car-
retera que,  amb desnivells que no 
superen el 10%,  em portaran fins al 
sud de l'illa,  a un poble que es diu los 
Canarios,  a 700 metres d'alçada. Els 
alisis em són favorables. Les munta-
nyes a sobre ja tenen els núvols arra-
pats. Com més cap al sud es torna 
més àrid. Com més alt,  més m'acosto 
als núvols,  fins que travesso les prime-
res clapades.

Els pobles són molt disseminats,  
com si la gent busqués un pam de pla-
ner per fer la casa entre tant de desni-
vell rocós. I un altre pam per plantar-hi 
quatre vinyes o quatre plataners.

 Just al sud,  on acabo,  es torna 
ben volcànic. Estic just a sobre l'espina 
dorsal de l'illa que és una carena de 
volcans. Des de la terrassa de l'habita-
ció just veig el volcà de San Antonio i,  
més avall,  el de Teneguia que al 1971 
va formar-se soterrant tota la banya 
del sud de l'illa. I,  més a sota,  en lloc 
del mar es veu el mar de núvols on 
s'hi amaga el sol en una esplendorosa 
posta.

I a sobre el meu cap mentre menjo 
una hamburguesa a la terrassa,  ex-
plota un cel ple d'estrelles. La Palma 
té fama de tenir una de les atmosferes 
més nítides per observar el cel.  I la 
contaminació lumínica està regulada. 
Les faroles fan una pírrica claror ata-
ronjada orientada només a sota seu. 
Estic al centre del poble i no ho sem-
bla. Fa un ventet fort però agradable 
que m'eixuga tota la roba i m'omple de 
forces per demà.

12/09/2021  Etapa 2: Los Cana-
rios - Llanos de Aridane

El dia es lleva sense núvols. Ja vin-
dran. Com que he de baixar a mar a 
Fuencaliente i tornar a remuntar els 
700 metres per un altre costat,  opto 
per deixar la bossa de darrere a la 
recepció. No hi ha ningú. Només un 
grapat de bicis elèctriques que em fan 
temptar d'agafar-ne una.

 A fora em trobo un dels ciclistes que 
va fer la cursa d'ahir. És de Tenerife. 
M'ensenya el recorregut. El mateix que 

Cicloturisme a l'illa de la Palma
Expectació a la Palma per l'erupció volcànica que ha canviat totalment la fesomia de l'illa.
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jo però al revés. Però es queixa amar-
gament de l'estat de la carretera que 
està en obres i molts talls pendents 
d'asfaltar. En carrera deu ser mortal.

El descens fins al mar és molt maco. 
Casetes disseminades i feixes de vi-
nyes. I,  de sobte,  malpaís. El 1971 
va néixer el volcà de Teneguia colgant 
totes les cases i vinyes d'una gran co-
lada que va allargar l’illa uns centenars 
de metres a la part sud. Tinc una es-
tranya sensació. Agafo una pedra vol-
cànica i em meravella que el dia que 
vaig néixer estava a les tripes de la 
terra. Em ve un calfred. La terra no 
sempre ha estat com la veiem. Diuen 
els experts que l'illa anirà creixent cap 

al sud fins a ajuntar-se amb el Hierro. 
Al sud dos fars i unes salines. Fu-

encaliente. Em trobo la platja Nova i 
baixo a visitar-la. En diuen nova ja que 
al 1970 no existia. 

Ostres. No tinc el telèfon. Continuo 
neguitós, però confiant que l'hagi dei-
xat a la recepció. I,  de sobte,  s'aca-
ba el malpaís de lava i comença una 
extensió de plataners que sembla no 
tenir fi. Penjolls de plàtans verds que 
surten de les tanques com si fossin 
de degustació. I,  de tant en tant,  la 
carretera s'acosta al mar amb platges 
de sorra negre i pedra volcànica que 
forma més piscines naturals. Vent de 
cara,  de nord-est.

La carretera gira i comença a enfi-
lar per rampes de fins al 15%. Llavors 
venen les corbes i suavitza una mica. 
Conforme pujo cada cop tinc més 
perspectiva de l'estol de plataners que 
he creuat. Fins que em fico dins els 
núvols. El poble d'on he sortit serè ara 
està dins la boira. 

El telèfon hi és. I les bicis també. Tru-
co a un telèfon. "Que no quieren co-
brar?" “Tranquilo. Deja las llaves y ya 
lo cargaremos a la tarjeta”. El tiu està 
de vacances. El teletreball ha arribat a 
l'hostaleria.

Enfilo nord dins la boira. Els talls en 
què la carretera en obres està aca-
bada tenen un carril bici preciós que,  

A l'esquerra, el barri de Todoque, actualment enterrat sota lava; a la dreta, extensions de plataners, actualment colgats per la lava que una setmana després 
va començar a caure pel penya-segat al mar.
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quan escampa la boira,  permet gaudir 
d'esplendoroses vistes sobre el mar,  
plataners i moltes cases dissemina-
des. A sota el barri de Todoque,  al 
fons Llanos d'Aridane. I a dreta tinc els 

cims del volcà de Cumbre Vieja.
I començo a pujar al parc nacional 

de la Caldera de Taburiente entre al-
tíssims pins. Durant 4 km no baixem 
del 11-12%. I a dalt s'obre la caldera. 

A dalt, a l'esquerra, mirador astronòmic de Llanos del Jable, situat  a un km de la nova caldera de Cumbre Vieja. I a la dreta, observatoris dalt del Roque de 
los Muchachos a 2426 m. A sota, a la dreta, piscines naturals formades amb colades de lava i l'erupció, cinc dies després.

És un cràter de 8 km d'ample envoltat 
de cims rocosos que arribem a 2400 
metres. I una escletxa entre tan altes 
crestes permet entrar dins la caldera 
i gaudir d'un mirador a 1250 metres 
d'altitud envoltat de crestes a 360 
graus.

Em trobo uns caminants i,  a l'estona 
de parlar,  acabem en català. Són de 
Barcelona. Em diuen que ull amb els 
corbs que t'assalten si menges. 

Baixo per allà mateix i ara enfilo al 
mirador astronòmic de Llanos del 
Jable,  a tocar del volcà de Cumbre 
Vieja. La carretera va canviant de ve-
getació constantment fins que al sortir 
de la pineda torna el paisatge volcànic. 
Aquest cop més antic i erosionat però 
no menys preciós. El contrast del ne-
gre amb un verd lluminosament gro-
guenc de la vegetació és espectacular.

El mirador assenyala on trobaràs 
l'estrella solar i les constel·lacions se-
gons l'època de l'any. Vistes al mar i 
a la caldera de Taburiente. Tiro més 
amunt fins a tornar a estar entre pi-
nedes espesses. A dalt 1400 metres 
d'alçada i,  enn arribar  a una zona de 
lleure i acampada,  mitja volta i baixada 
fins a l’alberg.

A la recepció torno a acabar parlant 
en català. El noi és de Barcelona i amb 
22 anys ha viscut a totes les illes fins 
que s'ha quedat a la Palma. Diu que hi 
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està tranquil.
Mentre faig una cervesa em demana d’asseure’s una 

velleta sola amb una sola dent. Ha perdut el bastó a la 
guagua que l'ha portat de casa la seva filla. No recorda el 
nom del poble. Fa el cafè remugant i marxa sense acomi-
adar-se.

Les cases de Llanos són molt acolorides i a les mitgeres 
hi pinten murals artístics. A la plaça,  llorers que van por-
tar de Cuba al segle XIX.

 
13/09/2021  Etapa 3: Llanos de Aridane - Santa 

Cruz de la Palma.
Esmorzo mentre veig els nens que van a col·legi. Primer 

dia. Tots contents. I amb colors llampants.
Avui l'etapa és curta d'explicar. 50 i pico km amunt i 50 

i pico avall. Primer surto de Llanos i avall fins al mar,  a la 
platja de Tazacorte per començar l'ascensió al mirador del 
Time a 594 m. Llavors la ruta enfila cap al nord amb uns 
pendents més suaus que han permès el desenvolupament 
d’alguns pobles. Això sí,  de tant en tant,  cal fer grans cor-
bes per creuar profunds barrancs que deixen formacions 
rocoses ben curioses. 

A Tijarafe faig un mos. Queden pocs km per encarar 
l'infern. La carretera cada cop s'enfila més. Ja no hi ha 
cotxes ni pobles. Només alguns dragos solitaris. I al final 
ve l'encreuament temut. Gir a dreta per encarar els 16 km 
finals. Falten més de 1300 m de desnivell.

Comença molt fort entre pinedes. El GPS marca el 15% 
en força trams i mai baixa del 8%. De tant en tant,  una 
clapada de vinyes. I el mar cada cop més lluny. Fa sol i calor 
i un vent que molts cops el tinc d'esquene però que,  quan 
ve de davant,  és fred i jo estic xop. I és que la carretera no 
para de fer corbes de 180 graus cada 300 o 400 metres.

A 2000 metres desapareixen els pins i comencen a apa-
rèixer els telescopis com si fossin ulls a la recerca de més 
enllà. I és que n'hi ha de tots tipus,  mides i de tots els 
països. El cel de la Palma és dels més observats del món.

I,  a dalt,  el Roque de los Muchachos. El guarda trempat 
em fa la foto. I la resta de turistes estan enfadats, ja que 
per la caldera de Taburiente només fa que pujar boira. "Qué 
quieren?" em diu. "Por la mañana había calima y era peor". 
I la boira acaba cobrint el cim. I,  de sobte,  passem de 25 
graus a 12. Paravents a sobre.

I jo que baixo creuant zones precioses de tot tipus de 
terra volcànica. Una explosió de colors. Grocs,  vermells,  
negres,  grisos,  marrons ... De tant en tant s'obre el cel i 
veig,  llunyà,  l'oceà que fa 2400 metres vaig deixar.

Quan ja comença a baixar fort pel pendent est,  també 
baixa la boira. Cada cop més espessa entre els pins. Pri-

mer pixanera. Llavors ploranera. Quedo moll i gelat. Dits 
garratibats. I el ferm acaba de fer la resta per entumir les 
meves mans. 

I de sobte canvia el paisatge. Cada cop més verd i arbres 
més espessos. Fins que,  per sort,  surto del núvol i Santa 
Cruz es postra als meus peus. El cos mica en mica va en-
trant en calor.

 Ahir vaig provar les quesadillas. Avui,  un plat combinat 
crioll,  frijoles,  arepa,  plàtan fregit,  alvocat,  chicharro 
i altres coses més mediterràni-
es. He canviat la Dorada per la 
Tropical. Més suau,  com a mi 
m'agraden. 

I és que Santa Cruz és la capi-
tal. Es nota a l'ambient. I en l'es-
plendor de les balconades.

I me’n vaig a dormir que el 
carai de ferry cap a la Gomera 
marxa a les 4 de la matinada. 
Si m'adormo,  tururut 12 hores.

Continuarà...

Vicens Borrell
Fotos: Vicens Borrell i Xevi 

Codolà

A la dreta, itinerari fet a l'illa i documentació per seguir la ruta.

Amb la col·laboració de: 
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Aquesta festa petita de Cassà de San-
ta Tecla 2021 ha estat molt especial 
per a tothom,  després de la NO-festa 
del 2020 pel tema pandèmia.

A la Colla Gegantera hi havia molts 
nervis i moltes ganes,  per això els 
músics,  gralles i timbals,  portaven 
tot l’estiu assajant totes les nostres 
cançons,  els geganters assajaven els 
balls,  també les portadores i porta-
dors de l'Isis i,  evidentment,  la porta-
dora i els portadors d’en Baldufó,  així 
com els cavallets i els portadors del 
drac Cassiano. Tota la Colla també es 
va implicar a preparar els tallers de 
màscares i titelles per als més petits 
del poble i a bastir i vestir la botiga 
gegantera. Hores i hores d’assaig i de 
preparatius,  fins que va arribar el dis-
sabte 18 de setembre.

Al matí vàrem muntar la botiga i tot 
de taules amb màscares dels gegants 
i titelles per a pintar i decorar; vam te-
nir molt més públic de l’esperat i vam 
gaudir veient tantes nenes i nens amb 
la il·lusió de personalitzar les caretes 
dels nostres gegants,  gegantons i 
capgrossos i poder-se’ls emportar a 
casa com a  record. El temps ens hi 
va acompanyar aquell matí.

Cap a les 8 del vespre ens vam dis-
posar a preparar la ballada (aquest 
any encara no es podia fer cercavila) 
de tota la faràndula davant de l’es-
glésia,  amb cadires per al públic. En 
Cassiano i els capgrossos rebufaven 
de les ganes de sortir i els gegants i 
gegantons ja estaven a punt. Però el 
temps ens va fer una mala passada i 
cap a quarts de 9 es va posar a ploure 
a bots i barrals. Com ploràvem,  com 
ploraven sense amagar-se’n els petits 
portadors d’en Baldufó,  com plorava 

Santa Tecla: la nostra colla 
gegantera gaudeix i fa gaudir

el drac Cassiano,  que es va quedar 
un any més sense ballar,  i no us puc 
dir si era la pluja o eren llàgrimes el 
que baixava galtes avall dels músics 
i dels portadors més grandets de la 
Colla. Però Mossèn Enric ens va aco-
llir a l’església fent bona la idea que la 
casa de Déu és casa de tots i així va 
ser! Vam entrar gegants i gegantons 
a l’església,  després ordenadament i 
amb entrades reservades,  va entrar 
el públic i va començar l’espectacle. 
Quina meravella veure ballar en Bal-
dufó,  l'Isis,  la Isaura i l’Aldric en el 
majestuós escenari de l’església; qui-
na novetat sentir sonar les gralles i els 
timbals dins del temple; quina pell de 
gallina va ser aquell espectacle. Quina 
nit per a la Colla,  l’adversitat de la 
pluja es va convertir en una oportuni-

tat i el que es va viure dins l’església 
va ser directament màgic (no goso dir 
miracle,  però gairebé). Gràcies de tot 
cor Mossèn Enric!

Diumenge ens va despertar amb un 
cel ben clar i assolellat. Cap a les 8 ja 
ens vam trobar per a preparar la plan-
tada de gegants i capgrossos,  que es 
va fer al pàrquing de la carretera. A 
les 11 vam  sortir en una petita cerca-
vila cap al Passeig. Les colles convida-
des que ens acompanyaren van ser: 
Moià,  Blanes,   Caldes de Malavella,  
Campllong,   colla gegantera de l’esco-
la Puig d’Arques,  colla gegantera de 
La Salle i també la  fantàstica banda 
de música de Platja d’Aro,  la Banda 
Caliu.

Al Passeig va ser una gran festa,  
músiques i ballades sense aturador 
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Geganters de Cassà Entitats

de les 11 fins a les 2. I un 
públic totalment entregat 
aplaudint i admirant totes les 
giragonses de gegants,  cap-
grossos i cavallets.

Només una nota discor-
dant en tot el matí,  la cai-
guda en arribant al Passeig 
d’una companya de la Colla 
de Caldes,  la Rosa,  que es 
va fer un trau a la cama; des 
d’aquí li enviem el nostre es-
calf i li desitgem una prompta 
recuperació.

I la festa s’anava acabant,  tot i que com és tradició,  els 
grallers de totes les colles i de la banda no podien parar de 
tocar. Quanta gresca i xerinola!

Vinga noies i nois,  aneu acabant que ens n'anem a dinar. 
Perquè com és costum,  en totes les trobades geganteres 
es fa un àpat de germanor per celebrar que mantenim viva 
la fal·lera gegantera,  les nostres músiques i les nostres 
tradicions. Doncs això: FAL·LERA GEGANTERA!

FIRA DE L’AIGUA DE CALDES DE MALAVELLA
Dues setmanes més tard de la nostra trobada,  vam tor-
nar a sortir. Aquesta vegada i com ja és costum a la po-
blació veïna de Caldes de Malavella on fan la seva trobada 
dins del marc de la Fira de l’Aigua.

A les cinc de la tarda ja arribàvem a Caldes on ja ens es-

peraven perquè èrem una de les últimes colles en arribar. 
Vam fer la plantada a la Plaça Cruïlles i poc després de les 
sis ja començàvem. Aquesta sortida ens va marcar molt,  
la primera cercavila! 

Quan les gralles i tabals van començar a sonar i totes 
les colles vam començar a desfilar pels carrers de Caldes,  
semblava que ja s’havia recuperat la normalitat. Malgrat 
el vent,  amb cercavila vam recórrer bastants carrers fins 
arribar a la Rambla d’en Rufí on cada colla va fer un ball i 
en acabar tots vam fer un ball conjunt.

Quin goig que feia veure una dotzena de colles ballant i 
desfilant pels carrers,  esperem que això ho puguem repe-
tir aviat i que no es quedi en una anècdota. 

Encara ens queden unes quantes sortides abans de tan-
car l’any,  però ja fa mesos que treballem perquè l’any que 
ve sigui un any inoblidable!

En aquestes pàgines diverses foto-
grafies de les actuacions i estades a 
Cassà i Caldes.
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En l’última crònica del curs passat 
informàvem de l’obtenció de diversos 
premis per part d’alumnes de l’INS 
de Cassà. Recordem que en Joan 
Tubert va aconseguir ser el primer 
del concurs Fem Matemàtiques de 
tot Catalunya i la Laura Fuentes Ibarz 

va obtenir el premi UB-Santander pel 
seu treball de recerca intitulat Creació 
de sabons artesanals. Hi hem d’afe-
gir,  encara,  una nova distinció,  en 
aquest cas a la Clàudia Curquejo Do-
mènech,  en els Premis Extraordinaris 
de Batxillerat. Des d’aquesta crònica 

els tornem a felicitar i els desitgem el 
futur acadèmic més brillant.

L’inici de curs,  amb els canvis que 
us anunciàvem al setembre,  sobretot 
pel que fa a l’ampliació d’espais amb 
dos nous mòduls prefabricats,  no 
ha estat del tot senzill,  amb alguns 

Lliurament de Treballs de 
Recerca i exposicions orals

Alumnes exposant els seus treballs de recerca i els gups d'estudiants amb aquests materials; a la pàgina següent,  exposicions i preparació d'aquestes tasques.
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problemes de connexió wifi a les au-
les dels mòduls i alguns retards en 
l’adquisició de llicències digitals dels 
llibres de text. Amb tot,  les classes 
s’han pogut fer amb regularitat i ja po-
dem dir que la normalitat retorna a 
poc a poc.

INCIDÈNCIA DE LA COVID-19
No hem escapat,  tampoc,  d’algun 
cas d’incidència de covid,  de mane-
ra que els companys no immunitzats 
dels grups amb algun alumne positiu 
han hagut de quedar-se a casa per fer 
la quarantena pertinent. Esperem que 
no vagi a més i que aviat ens puguem 
treure,  si així es creu convenient,  les 

mascaretes,  ara que sembla que el 
virus remet. Toquem ferro!

També en relació al tema de la pan-
dèmia,  durant el curs passat,  i dins 
del Servei comunitari,  us donàvem a 
conèixer diferents iniciatives per col-
laborar amb determinats col·lectius,  
fos oferint suport moral (cartes als 
avis de la residència) o bé elaborant 
mascaretes. Doncs bé,  la feina feta 
també ha estat reconeguda pel Cen-
tre Promotor d’APS amb un val per 
comprar material amb què puguem 
continuar desenvolupant aquesta tas-
ca solidària tan necessària.

SORTIDA A CAN VILALLONGA

De moment,  les sortides extraesco-
lars es troben força limitades,  sobre-
tot quan fa falta un mitjà de transport,  
sigui públic o contractat. Com que a 
Can Vilallonga encara s’hi pot anar a 
peu,  l’Equip docent de 1r d’ESO va 
muntar una caminada amb els alum-
nes més joves de l’institut com a acti-
vitat de tutoria per tal de cohesionar 
el grup,  esmorzar saludablement i fer 
una mica d’esport. Com sempre,  hi 
afegim informació gràfica.

D’altra banda,  els alumnes del grup 
d’Escola Oberta,  que fan part de la 
seva formació en empreses,  han re-
près l’activitat al petit hort del centre 
que vam posar en marxa l’any passat. 
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Els veiem en plena acció en les fotos que acompanyen 
aquesta crònica,  tallant herbes,  collint cebes i regant els 
productes que hi conreen.

D’altres alumnes de 3r d’ESO han preferit fer una visu-
alització amb el microscopi,  al laboratori de Ciències,  de 
llenties d’aigua,  puces d’aigua i larves de mosquit presents 
en una mostra d’aigua recollida prèviament en una bassa.

TREBALLS DE RECERCA
Com anuncia el títol d’aquesta crònica,  els alumnes de Bat-
xillerat van lliurar el Treball de Recerca el 22 de setembre i 
en van fer la presentació oral davant els tribunals respectius 
el 6 d’octubre. Després de nou mesos de feina continuada,  

A dalt,  sortida a Can Vilallonga; a la dreta,  treballs a l'hort de l'Institut

AiguA,  LLum,  instAL·LAcions soLArs,  gAs,  
cALefAcció,  Aire condicionAt,  domòticA. . . 

C/Ardenya,  9 / 17244 Cassà de la Selva
972 46 44 50 / 620 01 09 92

email: info@itcassa. com
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silenciosa i persistent,  els podeu veu-
re en les fotos de grup el dia del lliura-
ment,  fent els darrers assajos abans 
de l’exposició i,  ja per últim,  presen-
tant el treball davant del tribunal. Han 
estat 63 treballs de les temàtiques 
més variades. Ara només cal espe-
rar-ne la nota i,  arribats al desembre,  
donar a conèixer la feina feta als de 
1r de Batxillerat i al públic general en 
la Fira dels Treballs de Recerca. Quin 
descans que els deu haver quedat!

REPRESA DELS ERASMUS
Per acabar,  ens fem ressò d’una notícia apareguda al 
Cassà Digital sobre la represa de les activitats dels projec-
tes Erasmus+ en què participa el nostre centre. Com que 
es tracta d’anar-hi treballant al llarg del curs,  us tindrem 
puntualment informats de cada acció que es dugui a ter-
me. Agraïm la feina als companys que s’encarreguen de la 
coordinació dels projectes: 

La comissió del projecte Don't Wait To See The Destructi-
on de l'Institut de Cassà ha informat l'alcalde de Cassà,  Ro-
bert Mundet,  sobre la represa dels projectes Erasmus al 
centre i ho ha fet enviant l'Ecocalendar del curs 2021-2022. 

L'Ecocalendar és el producte final d'una de les diferents 
activitats programades en el projecte Don't Wait To See 
The Destruction. Concretament és un calendari mediam-
biental que l'alumnat del centre ha elaborat conjuntament 
amb els centres dels altres països del projecte Erasmus+ 
per contribuir en la difusió d'informació,  concienciació i 
sensibilitazació respecte a la cura del medi ambient i el 
planeta.

L'Ecocalendar,  que ha estat dissenyat en un format 
atractiu i visual,  diferencia les estacions de l'any per colors 
i a cada mes de l'any inclou els següents aspectes: fotogra-
fies d'entorns naturals fetes per l'alumnat,  les festivitats i 
celebracions vinculades a la conservació del medi natural,  
i frases fetes i dites populars de diversos països.

Quant al projecte Erasmus+,  enguany ja s'han reprès 

les reunions amb les altres institucions escolars i aviat es 
començaran a dur a terme les diferents activitats educati-
ves programades per al curs 2020-2021,  entre les quals 
destaquen les mobilitats europees que,  malauradament,  
no es van poder realitzar el curs passat. Tot i això,  amb 
la millora de la situació pandèmica,  el claustre de l'Institut 
està esperançat per fer-les realitat durant aquest curs i el 
proper.

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria,  41,  baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com

Alumnes de tercer d'ESO,  fent pràctiques al la-
boratori de Ciències Naturals.
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A La Salle Cassà ens agrada comen-
çar el curs amb una jornada de con-
vivències. D’aquesta manera,  s’ajuda 
a integrar els nens i nenes nous,  i es 
reforcen els vincles entre els que ja es 

coneixen. Normalment aquestes con-
vivències es fan fora l’escola,  per tal 
que l’alumnat es trobi en un entorn di-
ferent a l’habitual,  i de passada es fa 
una entrada més progressiva a l’any 

acadèmic. A les fotografies d'aques-
ta pàgina i la següent podeu veure 
diferens moments de l'experiència de 
l’alumnat de primer i de tercer fent les 
seves convivències.

Jornades de convivències per 
començar el curs a bon ritme
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US PRESENTEM LA CRISTINA
Aquest any estem contentíssims de tenir entre nosal-
tres a la Cristina Puig,  que fa de mestra dels més petits 
de la casa (cosa que vol dir que fa la feina més impor-
tant de totes).  Li desitgem tota la sort del món,  i una 
experiència que esperem que sigui única. 
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GARDENING I EL MÈ-
TODE CIENTÍFIC
Aquest any hem posat jar-
dineres noves,  i per es-
trenar-les els nois i noies 
d’ESO han començat un 
experiment per posar a 
prova el mètode científic 
i totes les seves etapes,  
des de formular la teoria 
fins a l’experimentació i la 
redacció de conclusions. 
D’aquesta manera,  l’alum-
nat veurà com s’aplica a la 
pràctica i ho farà en un en-
torn significatiu. 

NOU  CONTEXT D’APRENENTATGE (NCA)
Aquest any la nostra escola posa en marxa l’NCA,  que consta de materials 
relacionats amb les teories educatives més punteres i els descobriments més 
darrers i rigorosos,  tant en el camp de la neurodidàctica com en el socio-
constructivisme. Al llarg del curs us anirem oferint imatges de les diferents 
experiències que tindran els infants. 

ENS VISITEN LES ESTUDIANTS 
La Salle Cassà és escola de pràc-
tiques. Cada any rebem estudiants 
que ens aporten el seu entusiasme 
i ganes d’aprendre. I nosaltres,  és 
clar,  aprenem d’ells. A vegades ens 
trobem a faltar i ens vénen a visi-
tar. Aquí tenim a la Cristina,  que va 
acompanyar-nos l’any passat i que 
va venir a saludar-nos.
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NATACIÓ 
Aquest any als infants de 2n 
i de 5è de La Salle els hi toca 
natació a la piscina municipal. 
A través de la pràctica espor-
tiva treballem la coordinació,  
la confiança... és una opor-
tunitat magnífica perquè els 
infants adquireixin capacitats 
que els hi fan el dia a dia més 
ple i profitós. 

ARTS & CRAFT 
Des de fa anys,  la nostra 
escola ensenya art (entre 
altres matèries) en anglès,  
per tal de fer servir aquesta 
llengua en entorns que no si-
guin els tradicionals. Els nois 
i noies de 5ht i 6th grade 
hem començat amb un cu-
bist self portrait i una optical 
illusion. Aquí en podeu veure 
uns quants samples. Enjoy!
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Els més petits de l’escola hem començat a anar durant les 
estones d’esbarjo al jardinet o al pati del mikado,  però a 
partir del 28 de setembre ja hem pogut disfrutar del nos-
tre pati,  com ho trobàvem a faltar! Ens agrada jugar amb 
la sorra,  les pales,  les galledes,  els sedassos,  els carre-
tons,  pujar i baixar als balancins de molles i al tobogan… 
L’espai exterior ens apropa a la descoberta de l’entorn i a 
l’estima de la natura i afavoreix la socialització dels nens i 
les nenes. Que bonic compartir el joc! 

Entitats Escola Puig d'Arques

A Infantil,  ja  
gaudim del pati

Les fotos dels grups d'Educació infantil; d'esquerra a dreta i de dalt a baix: 
P3A i B; P4 A i B; i P5 A,  B i C.

72    Llumiguia · núm. 824 · octubre 2021 



CICLE SUPERIOR: PRIMER DIA DE L’HORT
Els i les alumnes de cicle superior,  en particular els de 
sisè de primària,  han començat a donar vida a l’hort. Han 
començat cavant la terra i traient les males herbes que hi 
havia a l’hort. Pensem que havia passat tot l’estiu sense 
treballar-lo i estava ple d’herbes. Posteriorment han tirat 
adobs a la terra i han tornat a cavar la terra per prepa-

rar- la bé.
Un cop la terra estava a punt han plantat enciams xico-

ia,  porros per fer” vichyssoise” i bledes. Els i les alumnes 
han estat molt entusiasmats remenant l’hort i amb ganes 
de tornar-hi. Pròximament diferents cursos aniran pas-
sant per l’hort i aniran plantant diferents tipus de verdures 
segons l’època de l’any.

Escola Puig d'Arques Entitats

A la pàgina anterior us presentem els grups 
de nens i nenes d’aquest curs a educació infantil,  
com cada any son els millors!

LA RÀDIO A L’ESCOLA
Dins del projecte escolar de centre d’Educació 
en Comunicació Audiviosual a 4t de primària tre-
ballem la ràdio. Aquest treball ens permet partir 
del propi currículum i atendre els interessos de 
l’alumnat per elaborar un producte radiofònic. Es 
tracta d’una eina molt potent que ens permet co-
municar els aprenentatges del nostre dia a dia i 
fer-los visibles a la resta del centre,  a les famílies 
i a la societat en general.

Pel que fa a l’àmbit comunicatiu,  ajuda als nos-
tres alumnes a escoltar i entendre textos,  es-
criure guions i produir textos orals de diferents 
tipus. De manera autònoma,  fan una recerca so-
bre aquells aspectes del municipi i de l’escola que 
volen ressaltar i ho projecten en forma de guió 
radiofònic. En equips de treball preparen la con-
versa tot seguint la pauta elaborada. Tot aquest 
treball finalitza amb la gravació d’un programa tot 
utilitzant eines d’enregistrament. De manera que,   
per un dia,  es senten vertaders locutors de ràdio.

 
CICLE  INICIAL
Els nens i nenes de primer de Primària estem 
molt contents/es d’haver començat aquest nou 
curs. Mica en mica ens anem adaptant al nou 
cicle i cada dia ens enriquim plegats de les noves 
aventures que anem descobrint.

El dia 30 de setembre vàrem celebrar la Festa 
de Benvinguda (fotos de la dreta),  on tot l'alumnat 
de segon va rebre als de primer. Els i les alumnes 
de segon van preparar uns punts de llibre fan-
tàstics per regalar als nous companys de cicle,  
i aquests els obsequiaren amb una cantada ben 
animada. Vàrem ballar unes danses tots plegats 
i en acabar les mestres de cicle inicial ens varen 
sorprendre amb un petit berenar. 

Benvinguts nenes i nens de primer a la nova 
etapa de primària que acabeu d’iniciar!!!
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CICLE MITJÀ: SORTIDA ENTORN I GEOCACHING
Els alumnes de 3r hem fet la primera sortida d’entorn per 
conèixer dos dels veïnats de Cassà de la Selva: Les Serres 
i Montroig. Per descobrir la ruta hem anat seguint les indi-
cacions de l’aplicació Geocaching que consisteix en trobar 
tresors amagats en algun punt del camí. Vam treballar els 
punts cardinals i l’orientació uns dies enrere a l’aula i hem 
pogut posar en pràctica aquests coneixements. 

El primer tresor que es trobava a les Serres no l’hem 
trobat. No sabem si algú se l’ha emportat o per condicions 
del temps s’ha mogut de lloc. Així que l’hem reposat. Ja 
havíem preparat a l’aula una capseta amb alguns tresors 
a dins,  el segell de l’escola enganxat a fora i a dins el full 
de registre per a qui el trobi pugui deixar escrit el seu nom 
i l’estat en què l’ha trobat. Després hem parat a esmorzar 
i hem continuat cap a Montroig. Tampoc hem trobat el 
tresor,  i tot i que no ens ha donat temps a reposar-lo,  el 
tenim preparat per a una pròxima sortida que hi puguem 
anar. 

Donat que el dia ens ha acompanyat i aprofitant que 
hem treballat el món dels animals invertebrats i els seus 
grups,  hem aprofitat per buscar en grups de treball els 
animalons invertebrats,  observar-los i omplir la graella 
d’observació. Els pots d’observació que hem agafat han 
tornat plens d’artròpodes!

Entitats Escola Puig d'Arques

74    Llumiguia · núm. 824 · octubre 2021 



Escola Aldric Entitats

El dilluns 13,  el dimarts 14 i el dime-
cres 15 de setembre s’ha fet l’adap-
tació de P3 en una franja d’una hora i 
mitja,  segons sorteig.

A partir del dijous 16 els nens i ne-
nes de P3 ja van a l’escola tot el dia.

L’adaptació escolar és un procés 
que requereix temps i esforç,  i és 
diferent per cada infant. L’Aldric sem-
pre ha intentat adaptar-se a les indivi-
dualitats de cada nen i nena i així afa-
vorir la seva incorporació a l’escola.

TREBALLEM EN ESPAIS
Des de fa anys l’Aldric ha volgut esti-
mular el pensament creatiu i la imagi-
nació dels nens i nenes a través dels 
Espais. 

Es pretén desenvolupar la seva 
intel·ligència emocional,  racional,  i la 
seva curiositat.

Es presenten diferents propostes 
que afavoreixen la relació,  la interac-
ció amb els altres i les habilitats so-

cials,  així com també es fomenta la 
manipulació i l’experimentació.  

CICLE INFANTIL
A Cicle Infantil es realitzen espais a 
les tardes. Aquest curs totes les au-
les estan adaptades per fer la funció 
d’un espai. Els/les mestres es despla-
çaran amb el seu grup bombolla per 
les diferents “aula- espai”. Els espais 
de P3 s’incorporaran més endavant a 
la roda,  quan els nens i nenes esti-

Activitats d'adaptació dels alumnes de P-3

Comencem el curs amb 
processos d'adaptació 
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SORTIDA AL PARC DEL SUROLÍ I BENVINGUDA 
A CICLE SUPERIOR
El dimecres 22,  vam fer una activitat per donar-nos la 
benvinguda a l’escola. Els alumnes de Cicle Superior ens 
vam barrejar i ens vam repartir entre les classes de 5è 
i 6è. Seguidament,  a l’aula vam aprendre un poema 
relacionat amb la tardor o amb l’amistat.

Un cop ja l’havíem après,  vam anar al Parc del Surolí 
a recitar-lo conjuntament amb els altres grups. Quan ja 
l’havíem acabat vam tenir una estona per jugar plegats.

Per acabar,  la setmana següent vam fer un mural 
amb fotos i els poemes que havíem recitat.

   Carla i Èlia / 6è

guin adaptats.
Els espais de P5 són els següents: 
- Arte (es realitza en llengua castellana): es fomenta la 

creativitat i l’ús de diferents tècniques i materials.
- Científic: es promou l’experimentació,  manipulació amb 

diferents jocs i descoberta de l’entorn.
Els espais de P4: 
- Construccions i minimons: ofereix diferents materials 

per crear. 
- Teatre: potencia la imaginació,  i amb disfresses i com-

plements representen històries,  rols,  etc.
Els espais de P3 que s’incorporaran més tard són els 

següents: 
- Mans fines i experimentació: es fomenta la psicomotri-

citat fina.
- Joc simbòlic: es treballen diferents vivències de la vida 

quotidiana.
Hi haurà l’espai de “La foscor” que es realitzarà amb mig 

grup i l’altre mig grup farà psicomotricitat. En l’espai de 
foscor s’hi trobaran diferents propostes com la taula de 
llum,  la cabana on podran llegir llibres màgics amb llanter-
nes,  pintures fluorescents,  titelles per fer ombres, etc.

CICLE INICIAL I CICLE MITJÀ
Aquest curs,  tornant una mica a la normalitat,  els espais 
tornaran a ser de lliure circulació i es barrejaran els nens 

En aquesta pàgina i la següent activitats dels primers dies de curs als 
espais de treball de l'escola.

Venda 
d’electrodomèstics 
i mobles de cuina
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i nenes del mateix cicle (sempre amb 
mascareta).

Hi haurà 5 espais i tots es faran en 
llengua castellana,  excepte Science 
(a Cicle Inicial) i Games (a Cicle Mitjà) 
que es faran en anglès. Els altres es-
pais seran: Mediateca,  Pensamiento 
robótico,  Arte,  i Cuerpo y mente. 
Aquests espais es faran dues tardes 
a la setmana.

CICLE SUPERIOR
A Cicle Superior es faran LABORA-
TORIS una tarda a la setmana enlloc 
d’Espais.

Els seus objectius generals són els 

següents: 
- Fomentar l’autonomia dels nens i 

de les nenes
- Potenciar la seva iniciativa personal 
- Afavorir la curiositat,  la creativi-

tat,  la imaginació i la investigació.
- Afavorir les relacions socials i de 

convivència entre els infants de dife-
rents grups

- Desenvolupar els hàbits socials i 
respectar normes de funcionament 
dels laboratoris.

- Aprendre dels companys/es,  no 
només de l’adult.

- Respectar a les persones i els ma-
terials.

Es barrejaran els alumnes de tot el 
Cicle Superior amb mascareta. Són 
de lliure circulació a partir dels qua-
ranta primers minuts i es realitzen en 
llengua castellana.

Els laboratoris són: 
- Científico/tecnológico
- Cuerpo y mente
- Pensamiento robótico
- Arte
- Mediateca
Pel que fa al laboratori “Cuerpo y 

mente” es centrarà en el kung-fu (pla 
pilot).
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David Canyet Nicolau acaba d'acon-
seguir el tercer lloc al campionat del 
món de patinatge artístic que s'han 
celebrat a Asunción, capital del Pa-
rauguai, en la modalitat per quartets. 
Parlem amb ell poc després d'aquest 
èxit.
Per qui no et conegui, qui és en Da-
vid Canyet?
Soc un cassanenc molt esportista 
que no para quiet, i sempre busca 
coses a fer.

Vaig començar a patinar el setem-
bre de 2004, quan encara tenia 3 
anys i fins llavors que no em trec els 
patins dels peus. La meva vida sem-
pre ha girat entorn del patinatge men-
tre ho compagino amb els estudis. 
Actualment estic cursant el grau de 
Química a la Universitat de Girona.

Fora els estudis, estic com a pati-
nador en actiu al Patinatge Artístic 
Figueres des de fa poquet, i també al 
Artistic Skating Cunit des de fa enca-
ra menys. A més, des d’aquest estiu 
sóc el nou coordinador de la secció de 
patinatge del meu club de sempre, el 
FDCassanenc.
Com explicaries què és el patinatge 
artístic?
Per mi el patinatge és més que un es-
port. És una forma d’expressió que et 
permet evadir-te dels problemes. Un 
esport molt tècnic, però que alhora 
ho combina amb una part molt artís-
tica, que fa que sigui un esport molt 
bonic de veure i, evidentment, de fer.
Per què vas començar a patinar?
Aprofitaré per explicar una anècdota 
una mica curiosa… jo vaig començar 
a patinar a Cassà gràcies a que les 
meves dues germanes ja patinaven i 
quan anava als entrenaments em vo-
lia posar els patins i entrar a pista.

Però de fet, aquells entrenaments 
no eren les primeres vegades que es-
tava a un pavelló. Sempre expliquem 
que quasi vaig néixer en un mentre la 
meva germana estava entrenant, per-
què la meva mare va trencar aigües a 
la grada. Així que des que vaig arribar 
al món que volto pels pavellons.
Durant molts anys vas patinar 
a Cassà amb el Foment Deportiu 
Cassanenc, quan hi penses, què és 
el primer que et ve al cap?
La primera paraula que em ve al cap 
és FAMÍLIA. Sembla molt tòpic, però 
és la realitat, perquè amb aquest club 

David Canyet, bronze al mundial 
de patinatge, al Paraguai

he compartit molts moments que mai 
podré oblidar i que m’han acompanyat 
durant tants anys. A més de totes les 
amistats que tinc encara ara, que sé 
de sobres que són per sempre. Quan 
vaig deixar de ser patinador del FDC, 
em va saber molt greu la veritat… vo-
lia seguir vinculat com fos amb aquest 
club perquè ha sigut i és la meva fa-
mília. Per això vaig continuar com a 
entrenador i des de fa pocs mesos, 
com a coordinador de la secció.
Com acabes formant part d’aquest 
quartet del Club Artístic Skating 
Cunit?
Ho recordo perfectament. El dia 11 
de setembre de 2019, mentre anava 
de camí a la diada de Barcelona, l’Os-
car Molins (l’entrenador del quartet) 
em va escriure proposant-me aquest 
projecte que tenia en ment: formar 
un quartet de 4 patinadors mascu-
lins. Em va cridar moltíssim l’atenció, 
però havia de valorar-ho molt abans 
de prendre la decisió. Era lluny, pati-
nava encara al xou de Cassà, patinava 
a Figueres… però finalment vaig deci-
dir entrar i crec que va ser la decisió 
correcta, m’ha fet créixer molt a nivell 

personal.
Per arribar al Campionat del món, 
abans cal guanyar el Campionat de 
Catalunya, d’Espanya i d’Europa. 
Com vas viure tot això?
Crec que és indescriptible. Aconse-
guir la medalla d’or a aquess tres 
campionats, sent el primer any que 
competíem junts com a quartet, sem-
blava impossible. Vam dedicar-hi mol-
tes hores (i quilòmetres) per poder 
tirar-ho endavant i lluitar-ho com mai.

En el campionat de Catalunya anà-
vem amb peus de plom, ja que era 
l’estrena del nostre quartet i no sabí-
em com els jutges valorarien el nostre 
treball, a més, era la primera vegada 
que competíem com a quartet, i fins 
i tot dos dels meus companys, la pri-
mera vegada que competien en xou. 
Al Campionat d’Espanya més o menys 
igual, ja que allà ja hi havia altres 
quartets nacionals i internacionals.

I va arribar l’europeu. Jo ja havia 
patinat en un Campionat d’Europa de 
grups xous amb el Cassà l’any 2018 i 
no em va venir tant de nou dins el que 
comporta, però tot i així la situació im-
posa una mica.

Va competir en quartets amb el grup Skating de Cunit
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Com són els entrenaments d’un pa-
tinador d’alt nivell?
Tampoc són res de l’altre món! Són 
moltes hores de dedicació tant dins 
com fora pista, però són completa-
ment compaginables amb una vida 
normal.

Durant aquesta temporada hem es-
tat entrenant de mitjana unes 6h a la 
setmana de pista, que podíem com-
plementar amb entrenaments sense 
patins per repassar la coreografia 
i fins i tot amb entrenaments extra 
quan s’acostaven els campionats.

El que sí que m’ha costat més ha 
sigut el temps que dedico a arribar 
fins allà. Tinc 1 hora i 40 minuts de 
viatge amb cotxe des de casa meva i 
com que entrenàvem a les 9 del matí, 
m’aixecava a les 6:20 per arribar a 
Cunit. Tampoc és molt aviat, ho sé, 
però costava seguir el ritme durant la 
setmana.
Què heu fet des que vau arribar al 
Paraguai?
Nosaltres a Paraguai vam competir 
el dia 9 d’octubre a la tarda, però si 
que és cert que vam marxar uns dies 
abans (4 octubre) per varis motius:

Volíem adaptar-nos amb temps a la 
diferència horària de 5 hores que hi 
ha entre Espanya i Paraguai. Per altra 
banda, tenim companys que patina-
ven durant aquests dies i vam apro-
fitar per veure’ls competir al mundial. 
I també perquè el nostre entrenador 
ja hi era des del dia 28 de setembre, 
i els últims entrenaments a Cunit els 
vam fer sols… però vam aprofitar els 
dies anteriors a competir, per entre-
nar en una pista de Asunción que ens 
van facilitar l’organització i la federa-
ció i entrenar tots 5 junts.

Els dies previs a la competició no 
vam visitar massa res… però un cop 
vam acabar si que vam anar a visitar 
la ciutat i també ens vam desplaçar 
fins a Brasil per veure les Cataractes 
d’Iguazú. 
Què senties mentre patinaves? 
Éreu conscients que competíeu per 
ser els millors del món?
Personalment he de dir que no vaig 
notar molts nervis. Sempre em pas-
sa que em poso molt nerviós abans 
de competir i això em fa descontrolar 
una mica la part tècnica, però aquesta 
vegada no! Vaig gaudir del campionat 
com cap altre i vaig donar-ho tot en 
aquells 3min30 de ball, amb algun pe-
tit error, però continuant fins al final.

Sabíem on érem, però no el que 
representava, ja que mai havíem arri-
bat en aquesta situació! Ha sigut una 
experiència única que espero poder 
tornar a repetir algun dia.

Amb quina de les anècdotes vis-
cudes aquests dies et quedes? La 
pots explicar?
No sabria triar un moment concret, 
sinó tota la setmana convivint amb els 
meus companys i entrenador en un 
país estranger i diferent del nostre. 
Referent al campionat, tinc la imatge 
gravada a la ment del moment en què 
m’acosten la medalla davant meu i 
l’he d’agafar per penjar-la al coll. Va 
ser un moment màgic i inimaginable 
fa un any enrere.
Com a patinador, com es gestiona 
la pressió per aconseguir meda-
lles?
Crec que això és difícil de gestionar, i 
més si es tracta de títols tan impor-
tants.

Penso que el millor per poder con-
trolar-ho és fer el que saps fer, el 
que s’ha estat entrenant les últimes 
setmanes (i mesos) amb els teus 
companys i amb la confiança seva i 
de l’entrenador. Això trobo que és la 
clau per gestionar aquesta pressió; 
no pensar en el resultat, sinó en el 
procés per arribar a ell, i si arriba, 
benvingut sigui!
Us esperàveu el resultat que heu 
obtingut?
És difícil d’expressar… per una banda 
crèiem que si executàvem el que haví-
em estat treballant des del Campionat 
d’Europa fins al moment, podríem tenir 
un bon resultat, ja que veníem d’obte-
nir la primera posició a Lleida. Però 
per l’altra, sabíem que el nivell que hi 
hauria seria molt alt i que els italians 
amb els quals vam compartir podi, 
també treballarien molt fort per poder 
endur-se la medalla d’or a Paraguai.

El que vull dir és que vam arribar 
a pensar que teníem a l’abast l’or 
d’aquest mundial, però havíem de 
competir, i evidentment, els altres 
quartets també. Al final no va poder 
ser així perquè no vam fer un ball net i 
com realment sabíem fer, però estem 
molt contents d’haver arribat fins aquí 
en el nostre primer any.

Creus que la pandèmia us ha con-
dicionat d’alguna manera? Hi havia 
públic a les competicions?
La veritat és que sí! Hem notat molt la 
pandèmia en molts aspectes.

Nosaltres el primer entrenament de 
quartet el vam fer el dia 20 de juny de 
2020, just a l’inici de l’obertura del 
primer confinament. Aquells primers 
dies sí que vam poder entrenar, però 
ens va ser difícil. Quan va arribar el 
confinament de Nadal, ens va afectar 
amb les restriccions de confinaments 
comarcals, ja que som tots de provín-
cies diferents…

Quan ja va començar la tempora-
da de campionats, sí que vam poder 
competir però sense públic, única-
ment l’organització i malauradament 
sense la família. Això es nota molt 
quan estàs a pista, ja que el públic 
et transmet molta energia per poder 
fer-ho amb més ganes.

Aquests dos últims campionats sí 
que hi ha hagut afició a les grades i 
ens hem sentit molt més acollits.
Quin consell donaries a tots aquells 
nens i nenes que comencen a pati-
nar?
Que lluitin per aconseguir el que es 
proposin. Amb dedicació i ganes tot 
pot arribar, fins i tot quan menys t’ho 
esperes.
Consideres que el patinatge és un 
esport on hi falta representació 
masculina?
Totalment. El patinatge està vist com 
un esport femení des de sempre, mo-
tiu pel qual hi ha poca representació 
masculina al patinatge. S’està avan-
çant molt (per sort) en aquest aspecte, 
però encara falta camí per recórrer i 
per fer veure a la gent que els esports 
no els podem assignar a un gènere. 
Animo a tots els nens i nenes que no 
tinguin por a fer el que realment volen 
fer, que no es deixin influenciar per la 
societat ni per les amistats que priven 
que un mateix sigui feliç.

Xènia Carreras Lloveras

David Canyet, a l'esquerra, amb els companys de 
grup, mostra la medalla de bronze aconseguida 
al Paraguai.
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Avui parlem amb la Cati Fontané Ar-
bussà,  estem a 6 d'octubre (dime-
cres),  fins al mes d'abril passat direc-
tora esportiva del Foment Deportiu 
Cassanenc durant els últims 11 anys.

La Cati  em rep al seu despatx a la 
seu de la Territorial de Girona,  hem 
quedat a 2/4 de 6 de la tarda.

Tal com vas dir-me a l'entrevista del 
mes de maig,  una vegada la nova jun-
ta començava a treballar per prepa-
rar la nova temporada,  després de 
donar-los un cop de mà,  deixaves la 
direcció esportiva per afrontar nous 
reptes. Darrerament he llegit que 
aquests reptes són avui una realitat.
Explica'ns quina és la teva nova 
tasca en el món de l'esport...
Des del mes de juliol he estat nome-
nada Delegada de la Territorial de 
Girona de la Federació Catalana de 
Patinatge(FCP).
Com has arribat a aquest càrrec?
El trajecte ha sigut una mica llarg. El 
2014 em van proposar formar part 
del Comitè Català d'hoquei patins de 
la FCP. Com recordaràs tu molt bé,  
aquest any va ésser molt intens doncs 
estàvem preparant la celebració dels 
50 anys del Foment. Els vaig demanar 
un temps d'espera mentre acabàvem 
el 50é aniversari.

A partir del 2015 formo part del 

Cati Fontané nova delegada a 
Girona de la FC de patinatge

La Cati Fontané al seu despatx de la delegació de patinatge a Girona

Comitè Català d'Hoquei patins i també 
del Comitè de Girona.

A mitjans d'aquest any em nomenen 
responsable de l'Hoquei Patins feme-
ní català. Des de l'inici fins avui,  l'ho-
quei femení ha evolucionat molt. Hem 
passat de tenir 1 a 5 categories i així 
cobrim gairebé tot el ventall d'edats. 
Per arribar fins aquí hem fet promo-
ció a tots els nivells. Accions com la 
creació de la fitxa vinculada han aju-
dat a incrementar el nombre d'equips 

femenins i apropar-nos al nombre de 
categories d'equips masculins.

El 2021 es convoquen eleccions a la 
presidència de la Federació Catalana de 
patinatge i em proposen formar part de 
la candidatura encapçalada per en Ra-
mon Bassiana que malauradament ens 
va deixar el passat juliol d.e.p.

La nostra candidatura guanyà les 
eleccions i en Ramon em proposà 
com a Delegada de la Territorial de 
Girona. Posteriorment ,  el seu relleu i 
actual President de la Federació Cata-
lana de Patinatge,  en Benjamí Pons,  
em ratifica en el càrrec i així comença 
per a mi aquest nou repte.
Parla'ns una mica de la territorial 
de Girona...
Dintre la Federació Catalana de Pati-
natge,  Girona té un pes important pel 
volum de clubs i de llicències.

Perquè en tinguis una idea,  estem 
parlant de 62 clubs i 3.658 llicències 
amb l'acompanyament de 300 tèc-
nics,  12 jutges i 34 àrbitres.

Actualment les disciplines més 
practicades són el Patinatge Artístic i 
l'hoquei patins,  tot i que també tenim 
altres disciplines emergents com l'Al-
pí en Línea i Skateboarding,  dins les 
altres categories.
Quina és l'activitat de la territori-
al?
Dintre de les nostres competències,  
organitzar les competicions,  campio-
nats,  cursos de formació de tècnics,  
àrbitres,  jutges i cursos de tecnifica-
ció de les diferents disciplines.

Per tal de poder tirar això endavant,  
tinc la sort de disposar d'un gran equip 
de col·laboradors en els diferents co-
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mitès i administratius,  que amb total 
objectivitat,  desenvolupen una tasca 
molt important i de vegades poc re-
coneguda,  del tot necessària pel bon 
funcionament de la territorial.

Per a tots nosaltres és molt impor-
tant tenir clar que la Federació Cata-
lana de Patinatge a través de la Ter-
ritorial ha d'estar al servei dels clubs 
gironins.
Quin és el programa de la vostra 
candidatura pels propers 4 anys?
Posar la Federació al servei dels clubs 
amb accions de proximitat.

Total transparència en el camp eco-
nòmic,  administratiu i esportiu.

Potenciar les 11 disciplines que ac-
tualment integren la FCP.

Oferir una organització que permeti 
desenvolupar un esport de qualitat i 
per tant vetllar per la formació.

Treballar per la integració de tots 
els col·lectius i molt especialment pels 
més desfavorits en l'esport de la roda 
petita.
I a Girona com a delegada,  quins 
objectius t'has marcat?
La meva etapa com a esportista i di-
rectora esportiva m'ha ajudat a com-
prendre la importància que té que els 
clubs se sentin recolzats per la Fe-
deració i especialment a través de la 
seva Territorial.

En aquest sentit,  treballarem per 
acostar la Territorial als Clubs,  do-
nant-los-hi un servei àgil i eficient. Per-

què això sigui possible intentaré coor-
dinar tot l'equip humà de la nostra 
territorial perquè treballi intensament 
per aconseguir aquest objectiu.

En el camp esportiu,  a més de do-
nar suport a totes les categories,  des 
de la base fins els equips i esportistes 
d'elit,  voldria dedicar una part impor-
tant de la nostra activitat a potenciar 

aspectes com l'esport d'iniciació,  la 
formació i la participació femenina,  
tan nombrosa en el patinatge artístic,  
també en altres disciplines.

La meva experiència treballant en 
esport de base em fa pensar que és 
un dels punts que cal potenciar per 
assegurar la continuïtat i el futur de 
les nostres disciplines.

Per poder oferir un esport de quali-
tat,  crec que és imprescindible dispo-
sar de tècnics,  jutges i àrbitres ben 
formats. Per tant des  de la Territorial 
continuarem organitzant tots els cur-
sos que siguin necessaris.

Promocionar la participació femeni-
na en totes les àrees. 

Finalment crec que l'objectiu princi-
pal de tots els dirigents esportius,  és 
la formació de les persones en valors 
com el respecte,  compromís,  treball 
d'equip,  esforç i altres que ajudaran a 
potenciar l'educació,  la cohesió social 
i el foment d'hàbits saludables.

Per tant aquest és el motiu que 
m'ha animat a acceptar aquest nou 
repte i continuar treballant en el món 
de l'esport.

Ha estat una entrevista molt inte-
ressant,  desitjo a la Cati molta sort 
en aquest nou projecte esportiu.

Ens acomiadem i fins aviat, Cati.

Xavier Carrera Bosch
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El 17 de setembre al pati de  Can Trin-
xeria es va fer l'acte de presentació 
dels equips i seccions del Foment De-
portiu Cassanenc. Van intervenir-hi, 
m en u acte marcat per les mesures 
antipandèmia,  el president del club,  
Àngel Teixidor,  els coordinadors i ca-
pitans/es de cada secció i per últim 
l'alcalde Robert Mundet 

El president del F.D. Cassanenc,  
Àngel  Teixidor,  va dir entre altres co-
ses,  el següent: 

"En un lloc diferent... D'una manera 
diferent... som aquí per donar el tret 

de sortida al que ha de ser per fi una 
temporada normal després d'aquest 
any i mig tan nefast per tanta gent.

Primer de tot voldria que tinguéssim 
un record i donar tot el nostre suport 
a tots aquells que ha perdut algun és-
ser estimat durant aquests temps.

Comença una etapa nova al Foment 
una etapa de canvis sense oblidar-nos 
de les anteriors que han donat tants 
èxits a aquesta entitat que ja té 57 
anys d'història. Per començar,  és 
molt important,  i des de la junta no 
ens cansarem  de dir-ho,  la implicació 

de tothom,  pares, esportistes,  go-
vern municipal... és l'única manera de 
fer créixer el Foment.

I per acabar com no,  els/les espor-
tistes la part més important d'aquest 
club no ens oblidem mai  que tot ho 
fem per ells i en aquests moments 
encara més; han estat massa temps 
sense poder fer l'esport que més els 
hi agrada i ja toca que tornin a entre-
nar i competir.

Els nostres entrenadors/es els aju-
daran a fer-ho i no només això també 
els hi ensenyaran els valors de l'esport 

Diverses imatges de l'acte de presentació dels equips del Foment; de dalt a baix i d'esquerra a dreta: la junta i els coordinadors de seccions; parlament de 
l'alcalde Robert Mundet; intervencions de Xavier Martí,  de la secció d'hoquei patins,  David Canyet,  de patinatge,  de Maria Massegur,  com a capitana de 
l'equip de 1a catalana sènior femení de bàsquet i Albert Arderiu,  responsable del bàsquet del club.

El Foment enceta temporada 
amb canvis en les seccions
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i companyerisme que han 
de ser tan importants en 
les seves vides.

Els nostres més de 300 
esportistes, les famílies 
que els hi donen suport, els 
treballadors del club,  sa-
ben que intentem canviar 
dinàmiques. Intentem ser 
millors i crec que ho estem 
aconseguint. Ens en sorti-
rem!"

NOVETATS EN HOQUEI 
PATINS
També van intervenir els 
representants de les die-
ferents seccions del cub; 
Xavier Martí,  coordinador de la base 
de l'hoquei patins va dir: 

"Des d'un primer moment teníem 
clar que si la temporada anterior no 
acabava amb el tan desitjat ascens 
de categoria (ens hi vam quedar a les 
portes com els últims anys),  volíem 
iniciar un projecte nou. Així que tenim 
un nou entrenador amb molta expe-
riència  que és l'Albert Bou,  i tota 
la plantilla de jugadors nous. Hem de 
destacar que hem  pujat a dos juga-
dors de la casa de sempre,  que són 
en Martí Albertí i en Marc Reixach al 
primer equip i que l'hem completat en 
gent de fora; amb tots ells esperem 
competir al màxim i estem segurs que 
gaudirem d'una bona temporada.

A aquesta part de dalt hem de des-
tacar que hem pogut fer tornar a 
casa algunes noies que per diferents 
motius jugaven a fora,  i després de 
molts esforços i molts anys tindrem 
un equip  completament femení que 
competirà a la categoria de FEM-17.

Pel que fa a la base,  afrontem l'any 
amb la màxima il·lusió i amb moltís-
simes ganes de poder gaudir d'una 
temporada amb normalitat després 
de la passada on gairebé no vam 
poder competir per culpa de la pan-
dèmia. Gràcies a la bona política de 
captació hem fet créixer el nombre 
de jugadors i jugadores i aquest any 
tindrem a tres equips competint en 
categoria prebenjamí  i  un en catego-
ria benjamí. A més dels jugadors/es 
més petits que comencen a patinar a 
l'escoleta".

CANVIS A PATINATGE
De la secció de patinatge va parlar 
David Canyet;  referent a la secció de 
patinatge,  va comentar que "aquesta 
nova temporada ve amb molts canvis 
tant a nivell organitzatiu com a federa-
tiu. Primerament perquè jo he agafat 
el relleu de la coordinació de la sec-
ció,  després de cinc anys de l'antiga 
coordinadora".

"A nivell federatiu,  venen canvis  
que s’aplicaran  a partir de gener,  

per tant tenim uns mesos d'adapta-
ció abans que no es posi en marxa 
oficialment. Aquests canvis creiem 
a priori que són molt favorables per 
les patinadores, ja que el nou sistema 
s'adapta molt millor a les habilitats de 
cada patinadora,  és també un siste-
ma més complex a nivell organitzatiu 
tant per l'equip de coordinació com 
per l'equip tècnic i un sistema molt 
motivador per tothom.

Altres canvis que tenim per aquesta 
temporada,  és la creació de la malla 
del club.Per acabar ens trobem en 
un punt bastant optimista,  ja que a 
hores d'ara i després de superar la 
davallada d'esportistes  a causa de la 
pandèmia,  hem pogut recuperar el 
nombre d'esportistes que teníem  en 
pre-covid a finals de gener del 2020. 
El mes d'octubre tenim més de 20 
interessats en fer aquesta prova que 
encara no comença el patinatge.

SECCIÓ DE BÀSQUET
Albert Arderiu com a coordinador 
de la secció de bàsquet va analitzar 
la nova temporada: "la temporada es 
preveu dual. Per una banda,  amb 
il·lusió perquè és l'inici d'un nou pro-
jecte amb objectius tant a nivell de 
club com de secció i això sempre és 
atractiu,  és un repte. Per altra ban-
da,  amb cautela perquè venim de dos 
anys sense entrenaments i competi-
ció de la forma que ho coneixíem  i 
aquest any sembla que sí podrà ser,  
o com a mínim l'inici,  llavors s'ha de 
veure com responem entrenadors i 
entrenadores,  jugadors i jugadores 
ara 10 mesos de treball continuat".

Arderiu també va parlar de la dificul-
tat de coordinar horaris: "bàsicament 
ens hem de ficar d'acord diverses en-
titats del poble entre nosaltres i amb 
l'ajuntament,  i per altra banda ens 
hem d'entendre entre les tres seccions 
del Foment. Aquest any tindrem  més 
jugadors i més equips,  més que mai,  
però menys pista i això ens representa 
un greuge i un problema real. Malgrat 
ens adaptem al que tenim,  sabem que 
hi ha equips que  se'ls hi ha hagut que 

canviar l'horari repetides 
vegades o altres que no te-
nen tota la  pista que voldrí-
em. S'ha de ser conscient 
que la forma de fer horaris 
i la gestió dels pavellons ha 
de canviar,  s'ha de trobar 
una nova fórmula més efi-
cients i que respongui a les 
necessitats reals de tots 
de forma  el més objectiu 
possible,  el model de tota 
la vida,  no funciona".

Per la seva banda  Ma-
ria Massegur,  com a capi-
tana de l'equip de 1ª cata-
lana sènior femení  també 
va expressar-se: "tenim 
moltes ganes de jugar i de 

poder gaudir d'aquesta nova tempora-
da en la qual debutarem a 1ª cata-
lana. L'Any passat vam poder fer un 
tastet  d'aquesta categoria,  però no 
vàrem poder competir seriosament. 
Ens estem preparant molt i tenim un 
equip molt complet i competitiu.

Jo m'estic recuperant bé de la lesió 
de finals de la temporada passada. La 
recuperació se m'ha fet bastant lenta 
i dura,  però,  he treballat molt per 
poder començar com abans millor la 
temporada.

Personalment en tinc moltes ganes,  
no he jugat mai a 1ª catalana i era un 
objectiu que tenia marcat. Ara toca 
anar a pel següent!".

PARAULES DE L'ALCALDE
Finalment l'alcalde Robert Mundet es 
va dirigir al president,  directius,  en-
trenadors,  jugadors,  regidors,  veï-
nes i veïns: "comença una nova eta-
pa i amb molts de reptes. Després 
d'aquest any i mig de pandèmia ne-
cessitem tots tornar a la normalitat 
i que les entitats puguin començar a 
tenir clar calendaris i previsions per 
aquesta nova temporada.

Un animo com a junta nova,  que 
agafar aquest repte amb els millors 
desitjos. Gent nova que agafa les reg-
nes d'una entitat històrica del poble. 
Els millors desitjos i els millors en-
certs per a tots.

En les intervencions inicials sols he 
escoltat la voluntat de tirar endavant 
de la millor manera cadascuna de les 
seccions.. Això és el millor que podeu 
fer,  tenir una visió optimista,  valenta i 
continuar per la consolidació d'aques-
ta gran família que és  el Foment De-
portiu Cassanenc.

L'Ajuntament estarà al vostre cos-
tat i us ajudarem  amb el que faci fal-
ta,  perquè els jugadors i jugadores 
puguin gaudir de l'esport de la millor 
manera en les instal·lacions del poble.

Text: Xavier Carrera Bosch
Fotos: Carles Diaz Carrera
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Aquest passat 1 d’octubre vàrem  fer  
la presentació de la secció de patinat-
ge del Foment Deportiu Cassanenc.

Una tarda fantàstica on tota la «fa-
mília Foment» vàrem passar una tar-
da sobre 4 de rodes,  ballarusques  i 
diversió.

Volem donar les gràcies a totes 
les famílies de la secció que en tot 
moment van respectar les normes 
actuals de Covid,  entrant i sortint 
del pavelló a l’hora indicada i per les 
portes indicades. Per la paciència que 
varen tenir,  ja que no podíem reunir 
a totes les famílies a la mateixa hora 
i per tant vàrem fer la presentació de 
la secció per franges horàries. I tot i 
aquestes dificultats vàrem fer possi-
ble la presentació i molt especialment 
donar les gràcies a tots els delegats 
dels equips que amb la seva implica-
ció van ajudar-nos a fer que tot sortís 
rodat i fos una gran tarda per a tots. 

Aquesta temporada comptem amb 
els següents nivells de patinatge: 

Tenim un Nivell 0,  el futur de la 

Esports FD Cassanenc / Patinatge

La secció de patinatge obre 
la temporada amb novetats

nostra «pedrera»,  és un nivell on els 
nens i nenes aprenent a conèixer el 
que és el món del patinatge i entre  ri-
alles i innocència omplen les  nostres 

pistes. Tota una il·lusió veure'ls amb 4 
rodes a cada peu.

A continuació tenim el nivell 1,  en ell 
trobem patinadors que ja fa un parell 

En aquesta pàgina i la següent,  diverses imatges dels grups de patinadores i patinadors de la secció del 
Foment,  el dia de la presentació.
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d’anys que van començar com a nivell 
0 i que segueixen amb ganes dins del 
club. Ja us podeu imaginar com do-
minen els patins aquestes «baldufes». 

Tot seguit tenim el nivell 2 i 3,  
aquests estan formats per patinado-
res ja «veteranes» del club,  és a dir,  
que són amb nosaltres des de ben pe-
titones i ara ja comencem a veure la 
tècnica i la constància que es comen-
ça a olor en aquest nivell. Com cada 
any noves incorporacions que fan un 
complement fantàstic i que permet en 
el nivell seguir creixent.

En el nivell 4 i 5 trobem tot un seguir 
de patinadores que ja fa un bon grapat 
d’anys que formen part del club,  que 
ja tenen una bona experiència sobre 
rodes i que ens fan gaudir d’allò més 
cada vegada que surten a pista.

En els nivells 6 i 7 tenim dos grups,  
Tant,  en el nivell 6 com el 7 es troben 
ja a un punt de competició alta. La 
seva dedicació i  compromís al club és total i posen tot el 
que està a les seves mans per fer front a les competicions 
que es presentaran durant la temporada.

I quan arribem al nivell 8 i fins al nivell 11,  ja parlem de 
paraules majors,  aquests nivells inclouen a tots aquells 
patinadors que ja compateixen en campionats territorials,  
catalans i estatals.  Són el fruit de molts anys d’hores so-
bre rodes i d’esforços per assolir el certificat  i per tant,  
un alt nivell de competició. 

Aquesta nova temporada,  com l’anterior el club també té 
3 grups de Xou.El grup de Xou Promoció està format  per  
patinadores de 10 a 12 anys,  després tenim el Xou Junior 

que inclou patinadores de 13 a 18 anys i per últim tenim el 
xou sènior que inclou a les patinadores majors de 18 anys .

És un any en el que tornem a tenir uns 100 patinadors i 
per tant,  una gran il·lusió per la nostra secció.

A més a més en tots els nivells tenim grans entrenadors 
i entrenadors que faran que el nivell de competició sigui 
alt. No serà un any fàcil per molts dels nostres esportis-
tes. Però sense dubte,  el creixement com a patinadores 
i com a persones està assegurat i per tant,  els valors del 
patinatge que com a club volem aconseguir,  de ben segur 
que els podrem treballar i consolidar en el nostre treball 
durant tota la temporada.

I com sempre diem,  Sobre rodes tot és millor.

Consultoria Empresarial,  Fiscal i Laboral,  Comptabili-
tat,  Tràmits Administratius,  Servei Jurídic i Immobiliari

octubre 2021 · núm. 824 · Llumiguia    85



Esports FD Cassanenc / Bàsquet

Repassem els resultats de les dar-
reres jornades en el bàsquet cassa-
nenc dels equips del Foment.

1A CATALANA SÈNIOR FEMENÍ. 
TROFEU MATEU PELL
SEMIFINALS: FD Cassanenc Auto-
matismes Cassà 52 - C.E.Onyar 57
Cassanenc: Pairó (15), Ponsa (5), 
Gomez (6), Saubí, Porcell (5), Llobet 
(9), Garcia, Mayoral (5), Ramirez (7). 
19 faltes pers; cap eliminada; 8 de 
27 tirs lliures; 3 triples: Llobet, Rami-

rez, Ponsa. Parcials: 14-23, 23-34, 
36-47, 52-57.
Tot i els baixes el nostre equip va llui-
tar al llarg dels 40 minuts per assolir 
la victòria. L'Onyar va estar molt millor 
i per això es va emportar la victòria.
Lliga: FD Cassanenc Automatismes 
Cassà 60 - Fem. Osona A 68
Cassanenc: Pairó (16), Ripoll (8), 
Martinez (1), Ponsa (5), Gomez (8), 
Llobet (2), Barnés (8), Mayoral (8), 
Ramirez (3). 29 faltes pers; elimina-
da: Mayoral; 13 de 20 tirs lliures;3 
triples: Gomez, Ponsa i Barnés. Par-

cials: 19-14, 36-37, 45-56, 60-68.
Partit que es presentava complicat 
contra un equip molt ben treballat en 
els últims anys, cosa que ens va per-
metre veure un bon partit. Al segon 
i tercer temps el Foment no va man-
tenir l'encert, es van perdre algunes 
pilotes per precipitació i va permetre 
a l'equip visitant marxar del marcador 
(45-56). Aquesta diferència no es va 
poder superar.
C.N.Caldes A 55 - FD Cassanenc 
Automatismes Cassà 79

Cassanenc: Pairó (21), Ripoll (8), 

Alguns dels entrenadors i entrenadores dels equips del Foment Deportiu Cassanenc; d'esquerra a dreta i de dalt a baix: Yeray Ortega (infantil masculí), 
Carla Barnés (mini masculí), Clara Busquets (infantil femení), Clàudia Garcia (preinfantil femení), Joan Teixidor (cadet masculí), Laura Saubí (prein-
fantil femení), Cristina Porsell (premini masculí), Íker Cuéllar (escoleta), Joel Abulí (cadet masculí), Marc Busquets Rodriguez (infantil femení), Marc 
Busquets Rincon (infantil masculí), Marc Massachs (premini mixt), Pol Mejías (júnior masculí) i Robert Piñatares (premini masculí).

Tots els equips del Foment 
ja estan en competició
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Martinez (2), Ponsa (12), Mayoral 
(8), Llobet (4), Ramirez (7), Barnés 
(4), Gomez (13). 19 faltes pers; cap 
eliminada; 25 de 37 tirs lliures; 6 tri-
ples: 2 Ponsa, Gomez, Ramirez, Pai-
ró, Martinez. Parcials: 11-27, 31-
46, 49-59, 55-79.
Primera victòria de l'equip cassanenc, 
que a base de fer una bona defensa 
han estat inspirades en atac i han en-
carrilat bé el partit.

2A CAT. SÈNIOR MASCULÍ
Vilafant 66 - FD Cassanenc A  65
Cassanenc: Abuli (4), Rodriguez (2), 
Miquel (5), Nuell (7), Jimenez (5), Mi-
lan (9), Torrent (1), Gallardo (5), Tor-
rento (3), Fusté (7), Ruiz, Busquets 
(13). 24 faltas pers; cap eliminat;12 
de 24 tirs lliures;9 triples: 3 Milan, 3 
Busquets, Torrento, Nuell, Jimenez. 
Parcials: 16-19, 33-29, 52-42, 66-
65.
Inici de lliga de 2a catalana, amb una 
derrota per la mínima, en un partit 
que ha tingut alternatives en el mar-
cador; a l'últim segon amb el resultat 
de 66-65, un llançament triple de Ge-
rard Jimenez no ha entrat i la victòria 
ha estat per als locals.
FD Cassanenc A  74 - C.B.Nou Cau-
lés 47
Cassanenc: Abuli (2), Rodriguez 
(11), Miquel (6), Nuell (3), Jimenez 
(5), Artero, Milan (12), Torrent (4), 

Gallardo (4), Torrentó (11), Fusté (1), 
Busquets (9). 11 faltes pers; cap eli-
minat; 8 de 14 tirs lliures; 6 triples: 
3 Busquets, Torrentó, Rodriguez, Mi-
lan.Parcials: 29-12, 40-24, 56-34, 
74-47.
Primera victòria de l'equip cassanenc 
que ha demostrat al llarg dels 40 mi-
nuts una superioritat clara.

3A CATEGORIA SÈNIOR FEMENÍ
Jugarà al grup 01integrat per: Bisbal 
Bàsquet, C.E.Palamós, A.E.Begur i el 
FD Cassanenc B .
Bisbal B. 45 - FD Cassanenc B 60
Cassanenc: Besses (6), Losa, Saubí, 
Porcell (6), Teixidor, Busquets, Torres 
(8), Martinez, Pagés (12), Vila (2), Al-
bacete (8), Garcia (9). 14 faltas pers; 
cap eliminada;15 de 23 tirs lliures;3 
triplesBesses, Torres i Garcia. Parci-
als: 14-20, 28-32, 36-44, 45-60.
Bon començament del sènior femení 
B en un partit que sempre han do-
minat.
FD Cassanenc B  66 - Palamós 61
Cassanenc: Besses (5), Josa, Saubí, 
Porcell (17), Teixidor, Busquets, Tor-
res (4), Martinez, Pagés (12), Vila 
(6), Albacete (15), Garcia (3). 10 fal-
tes pers; cap eliminada; 9 de 16 tirs 
lliures;3 triples: Porcell, Garcia, Bes-
ses. Parcials: 19-21, 38-37, 50-51, 
66-61
Partit amb alternatives en el marca-

dor, que s'ha resolt amb un parcial de 
9-0 als darrers minuts.

3A CAT. SÈNIOR MASCULÍ
FD Cassanenc B  54 - C.B.Guixols 
56
Cassanenc: Nieto (14), Tarrés (5), 
Pujol, Parramon (8), Ortega (4), 
Bosch, Teixidor (4), Duch (8), Ruiz (9), 
Prunell (2), Mejias.18 faltes pers;cap 
eliminat; 10 de 23 tirs lliures; 6 tri-
ples: 2 Nieto, 2 Parramon, Duch, Tar-
rés. Parcials: 15-11, 7-11, 14-14, 
18-20.
Partit molt igualat durant els 40 mi-
nuts, que s'ha resolt al final en els llan-
çaments de tirs lliures.

JÚNIOR MASCULÍ 
Plantilla: Robert Piñatares, Eduard 
Comalada, Iker Cuellar, David San-
chez, Pol Freixa, Pol Mira, Axel Sirus, 
Marc Rahola, Andriy Stasyuk. Entre-
nador: Pol Mejias
Jugarà en el grup 02 del nivell B amb: 
Bàsquet Arbucies, C.B. Guixols, Bis-
bal Bàsquet, F.E. Begur, C.B. Quart, 
Nou Caulés, Vedruna Palamós, C.E. 
Palamós blau i C.B.Farners B.
Arbúcies 49 - FD Cassanenc 41
FD Cassanenc 47 - Nou Caulés 35

CADET MASCULÍ
Plantilla: Jan Amat, Pol Bagué, Ar-
nau Martí, Pau Rabionet, Miquel An-
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gel Villalba, Marti Vila, Jordi Torrent, 
Mark Shyskov. Entrenador: Joel Abulí 
i Joan Teixidor

Jugarà en el nivell B i en el grup 
01 Rivals a la fase Prèvia: B.C. Fon-
tajau, At. Silenc, Nou Caulés, Bisbal 
Bàsquet, U.A.Tossa, C.B.Farners B, 
C.B. Salt negre, Vedruna Palamós, 
C.B.Llagostera B, C.B. Lloret i  C.B. 
Cristianenc B.
Llagostera B  47 - FD Cassanenc 89
FD Cassanenc 87 - Fontajau 49

CADET FEMENÍ
Plantilla: Isona Martin, Aixa Martin, 
Queralt Bosch, Alba Fuertes, Naima 
Avilés, Tania Sanchez, Aran Carré, 
Ngenda Dukuray. Entrenador: Gerard 
Jimenez.
Jugarà al nivell B  i en el grup 01. 
Equips de la fase prèvia: F.E. Begur, 
C.B. Perelada, Grifeu de Llançà, C.B. 
Sarria de Ter, C.B. Salt, Vedruna de 
Girona, Bisbal Bàsquet, C.B. Caldes 
de Malavella i FD Cassanenc.
Vedruna G. 34 - FD Cassanenc 31

INFANTIL MASCULÍ 
Plantilla: Oriol Nin, Cesc Amat, Marti 
Amores, Marti Duran, Adriá Solen-
ch, Elias Cañadas, David Montsunyer, 
David Puigmoler, Albert Bazar, David 
Palomo, Roger Rojals.Entrenadors: 
Marc Busquets Rincón i Yeray Ortega.
L'equip infantil masculí està en el grup 
01. Equips participants: Bisbal negre, 
C.B. Farners A, Montessori Palau, 
Bàsquet Vilafant, C.B. Salt verd, C.E. 
Palamós, B.C. Fontajau, C.B. Roses, 
C.B. Sant Narcís, C.E. Caldes, C.B. 
Grifeu-Adepaf i FD Cassanenc.
FD Cassanenc 33 - Vilafant 83

INFANTIL FEMENÍ. 
Plantilla: Ona Masó, Isona Caballe-
ro, Emma Teixidor, Sara Bey, Halima 
Dembelé, Julia Garcia, Laia Oller, Xe-
nia Amores, Kolo Djimera, Nana Dem-

belé. Entrenador: Marc Busquets Ro-
driguez i Clara Busquets Rincón.
Jugarà al grup 01contra: C.B.Sant 
Gregori i Unió Girona Maristes
Unió Girona 89 - FD Cassanenc 38

PRE-INFANTIL FEMENÍ. 
Plantilla: Anna Vilá, Èlia Duran, Mari-
na Valentí, Aina Bosacoma, Mariona 
Lloveras, Martina Pozo, Jana Espar-
raguera. Entrenadors: Claudia Garcia 
i Laura Saubí.
Integrat en el grup 02 amb B.C. Fon-
tajau i C.B.L'Escala.
Fontajau 39 - FD Cassanenc 32

MINI MASCULÍ 
Plantilla: Nil Nin, Pau Massó, Pau Faju-
la, Arcadi Vilá, Tomeu Defranchi, Marc 
Serra, Jordi Senen, Joan Bou, David 
Sanchez.Entrenadora: Carla Barnés
L'equip de Mini masculí estarà en el 
grup 03 amb aquests equips: Caldes 
Malavella, C.B. Llagostera B, Bisbal 
Bàsquet, C.E. Palamós, Montessori 
Palau, Bàsquet Girona , C.B. Guixols, 
Unio Maristes blau i FD Cassanenc.

MINI FEMENÍ 
Plantilla: Ivet Bagué, Janet Oller, Pau-
la Hidalgo, Paula Soria, Bruna Lopez, 
Aina Cortés, Nora Candelario, Arlet 
Costa, Gina Carbó, Anna Rojals. Entre-
nador: Gerard Jimenez i Claudia Garcia
Està en el grup 01. Equips partici-
pants: C.B. Blanes A , B.C. Fontajau, 
Bàsquet Vilafant, Sta. Eugènia-Mas-
mitjà, Escolàpies Figueres, U.E. La 
Cellera, G.E.i.E.G-Uni Girona A, Les 
Alzines blau, C.B. Salt verd i FD Cas-
sanenc.
GEi EG Uni 60 - FD Cassanenc 10

PRE-MINI MIXT 
Plantilla: Xènia Teixidor Auradell, Llú-
cia Suñer Gallego, Bet Font Torrentó, 
Roc Garceran Oller, Lluna Bermejo 
Bota, Pol Moreno Comaposada, Cla-

ra Huix Gómez, Aleix Xifra Lim, Jana 
Brugué Menció, Martina Hinojo Soler, 
Julia Camarillas Ferrer. Entrenadors: 
Marc Massachs i Berta Besses.
Età al grup 03 amb C.B. Lloret i C.B. 
Sant Narcís

PRE-MINI MASCULÍ 
Plantilla: Nil Cáceres, Cecs Ros, 
Pol Puig, Oriol Pellicer, Alex Hidalgo, 
Arnau Fusté, Jan Fusté, Niels Heith-
brink, Arnau Senen, Andreu Solench. 
Entrenadors: Cristina Porsell i Robert 
Piñatares.
Juga en el grup 01 amb: C.B. Llagos-
tera A, C.B.Farners i Salle Cassà. 
Cassanenc A 55 - Llagostera A  32

PRE-MINI MASCULÍ LA SALLE 
CASSÀ.
Plantilla: Axel Paez Garcia, Olivia 
Costa Benichy, Biel Congost Moreno, 
Marc Dausá Casals, Marc Gich Gar-
cia, Pol Rodriguez Lara, Ariadna Moli-
na Cortés, Mònica Parra Ribé, Arnau 
Cañigueral Molas, Isona Mundet Cos-
ta, Alba Busquets Sanz, Jan Renau 
Entrena, Aleix Valentí Vall-Llovera. No 
entren en competició: Joel Morales 
Grabulosa i Camila Rojas Fujii.
Entrenadora: Maria Andrea Ferreiro 
Mareu.
C.B.Farners 58 - Salle Cassà- FD 
Cassanenc 8

ESCOLETA DE BÀSQUET
Aquest són els participants: Blai 
Blaijet Domingo, Daniel Bermejo Bota, 
Gerard Calzada Fusté, Sergi Fontbona 
Bartra, Bru Garceran Oller, Salvi Huix 
Gómez, Biel Marco Mir, Adriá Matar-
rodona Rich, Martina Soria Peñas, 
Àlex Viana Viñuela, Liam Vilà Alba-
cete, Marc Valenti Quiñones, Miquel 
Suñer Gallego, Clàudia Girbal Riera, 
Adrià Camarillas Ferrer, Aniol Gubau 
Gòmez, Martí Fajula. Entrenadors: 
Laura Saubi i Iker Cuellar.
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FD Cassanenc / Bàsquet Esports

SARA BLANQUERA I 
CAÑIGUERAL

Parlem amb la Sara Blanquera, nas-
cuda el 12 de gener de 1977. 
Repassem el teu historial esportiu i 
els títols assolits...
Bé, de títols assolits, potser no en tinc 
massa al meu palmarès... però d'amis-
tats dins del món del bàsquet n'he fet 
a grapats, que per mi és el més im-
portant.

Vaig començar a jugar a bàsquet al 
Foment, en un equip de cadet femení, 
que va ser el primer després de molts 
anys sense haver-hi bàsquet femení.

Vaig arribar a sènior i vam tenir la 
fortuna que el Cristinenc es va desfer i 
com una gran part d'aquell equip eren 
jugadores cassanenques, van tornar a 
jugar al seu poble.

Amb aquest equip es van aconseguir 
els grans èxits esportius i més merito-
ris de l'història del F.D. Cassanenc.

Vam començar a jugar a 2a catala-
na, on vam aconseguir guanyar tots els 
partits disputats de la lliga, menys un, i 
ens vam proclamar Campiones de Ca-
talunya de 2a catalana.

Vam pujar a 1a catalana, no recordo 
si aquella temporada o la següent vam 
tornar a aconseguir l'ascens a Segona 
Divisió, ara seria Copa Catalunya. Des-
prés d'unes temporades mantenint la 
categoria vaig plegar per una lesió al 
genoll.

Després de recuperar-me de la lesió 
vaig tornar a jugar a bàsquet al C.B. 
Sant Gregori, on vam pujar l'equip a 2a 
Catalana.

Durant tota la meva vida dedicada 
al bàsquet, també he anat ajudant i 
col·laborant amb tots els clubs que he 
estat amb tasques d'auxiliar de taula i 
això ha fet que quan decideixo deixar de 
jugar, és per poder créixer i ascendir 
de categoria dins del món de l'arbitrat-
ge, ja que no és compatible ser jugador 
de bàsquet i auxiliar de taula del comitè 
d'àrbitres.

Durant la fase d'acabar de deixar de 
jugar i només dedicar-me a l'arbitratge, 
vaig continuar anant a entrenar amb un 
equip sènior del C.B. Vilablareix, que en-
trenaven la Xana Solés i l'Elena Teixidor 
-unes molt bones amigues- i em feien 
sentir part de l'equip. Aquí hi vaig estar 
com a mínim uns 6 anys (només entre-
nant sense jugar).

Fa un parell d'anys, vaig tornar a 
anar algun entrenament al Foment, en 
l'equip sènior B; les jugadores em varen 
rebre súper bé i em van fer sentir part 
de l'equip, i des de aquí les hi vull donar 
les gràcies; les entrenava el meu cosí 
en Salva, que em va temptar a tornar a 
jugar, però, al final no vaig fitxar.

Del món del bàsquet encara no n'estic 

Exjugadors i exjugadores de l'FD Cassanenc

desvinculada, ja que encara continua, 
la meva trajectòria dins de l'arbitratge, 
fent sempre tasques d'auxiliar de taula, 
on he pogut gaudir de la millor època 
del Bàsquet Girona, fent partits ACB, 
Finals de Lliga Catalana ACB, finals i 
partits internacionals de FIBA CUP.

Ara continuo fent partits de lliga fe-
menina, com ara la final de la Copa de 
la Reina, partits d'EUROCUP WOMAN, 
partits d'Euroligue WOMAN i gaudir 
dels èxits del bàsquet femení que tenim 
a Girona a peu de pista. També faig 
partits de LEB OR i dels dos equips de 
Girona que ara militen a EBA.

Ara ensenyar i formar-me, és l'ob-
jectiu, per ser millor i adaptar-me a les 
noves tecnologies que des de fa tres 
temporades estem duent a terme.
Quins han estat els millors i pitjors 
moments i pitjors moments de la 
teva vida esportiva?
 Els millors moments, sempre en tots 
els equips han estat les companyes, les 
persones que una a una m'han ajudat 
a ser millor persona, millor jugadora i 
sobretot creure en mi.

El pitjor moment va ser la lesió de 
creuats del genoll, i veure com un equip 
competitiu per diferents motius, es des-
fà.
Què fas actualment (feina, família, 
etc).
Avui, la meva història continua molt vin-
culada a l'Esport i en especial al Bàs-
quet. Els meus nebots la Carla Duch, 
que juga al C.B. Onyar i en Genís Duch 
que aquesta temporada juga amb el 
F.D. Cassanenc, sempre que puc, gau-

deixo dels seus partits, ja que els seus 
èxits són els èxits de la família.

La meva parella, Miquel Gutierrez, és 
tècnic arbitral i això implica que els caps 
de setmana sempre estem dins d'algun 
pavelló fent partits o veien bàsquet.

Tinc la sort, que la meva feina, la 
puc compaginar amb el bàsquet. I que 
m'omple i gaudeixo treballant.

Ara també em dedico al Tennis i Pà-
del, i quan puc i tinc temps faig algun 
partit o participo a les lligues o torneigs 
que organitza al Club Tennis Cassà.

I ja per últim, formo part del grup de 
Teatre, Guspira Teatre, de Cassà i quan 
la pandèmia ens ho permetia, anàvem 
a fer bolos per diferents indrets de Ca-
talunya.

Des d'aquí vull donar les gràcies a tot-
hom qui m'ha ajudat, ensenyat i com-
partit moments, dins d'una pista de 
bàsquet. Diria que per mi i la família, el 
bàsquet es un estil de vida.

Esperem, Sara, que aquest any, per 
la diada de les Veteranes el 26 de de-
sembre ho puguem celebrar, ja que 
l'any passat per la pandèmia de la Co-
vid-19 no ho poguérem fer.

Xavier Carrera Bosch

A dalt,  l'equip cadet femení de la temporada 
1992-1993: Dretes: Sara Blanquera,  Anna Va-
lentí,  Mònica Fornells,  Ricard Erena,  Ramon 

Castañer,  Cristina Llombart,  Cristina Alonso. 
Ajupides: Isabel Miquel,  Anna Menció,  Car-

men Climent,  Marta Geli,  Raquel Font,  Mireia 
Vallés. A la dreta,  la Sara en l'actualitat.
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Esports Automobilisme

El passat cap de setmana del 17 i 18 de setembre es va 
disputar el 22è Ral·li La Llana,  organitzat per l’Escuderia 
Motor Club Sabadell i amb seu a Ripoll. Hi van prendre la 
sortida un total de 76 equips,  vinguts d’arreu del territori 
català,  on el quilometratge total era de 311 kms (102 
kms eren cronometrats).

L’equip cassanenc ACMotorsport hi va ser present amb 
el seu Citroën AX F2000 pilotat per Narcís Alcalà i copilo-
tat per Xavier Company. 

La prova es va desenvolupar per trams mítics,  com són: 
Capsacosta,  Santigosa,  Alpens i com a novetat Llaés,  
que no s’havia disputat mai en els campionats de ral·lis de 
velocitat.

Aquest ral·li va ser especial,  ja que va comptar amb la 
participació d’un pilot de talla mundial,  el belga Thierry 
Neuville,  qui ha estat cinc vegades subcampió del món.

Un altre ral·li on l’equip cassanenc havia de donar-ho tot 
des de l’inici,  si volia tenir possibilitats reals de fer un bon 
resultat,  i a més quan es van assabentar que Capsacosta el 
reduïen 5 kms,  quedant només amb 3 kms cronometrats,  
on la part més revirada quedava anul·lada per un permís de-
negat per medi ambient. El npmbre de participants del seu 
grup eren un total de 8,  i de classe,  un total de 7. 

Una avaria priva l'equip ACMS d'un 
bon resultat al ral·li de la Llana

La primera meitat de la prova va ser amb una bona cli-
matologia,  on l’equip va córrer molt i va tenir dos virolles 
sense conseqüències,  arribant a l’equador de la prova en 
21ena posició general,  4rts de grup i 3ers de classe.

A la segona meitat tot va ser diferent; un temporal de 
vent,  aigua i pedra ho va fer tot més complicat,  l’elecció 
de pneumàtics va ser clau pel resultat final del ral·li. A la 
primera passada pel tram d’Alpens,  van tenir una sortida 
de carretera sense conseqüències que els va fer perdre 
més d’un minut. L’equip cassanenc tenia clar que l’últim 
tram seria decisiu i així va ser,  on van trobar dos dels 
seus principals rivals parats per sortida de carretera i on la 
classificació va fer un gir,  col·locant l’equip ACMotorsport 
en una segona posició de grup i classe. Tot semblava rodó,  
quan a 5 kms del final d’aquest últim tram el Citroën AX va 
tenir un problema elèctric,  que els va deixar sense corrent 
al vehicle i es van veure obligats a abandonar.

Tot l’equip vol donar les gràcies una vegada més a tots 
els patrocinadors que els ajuden a cada cursa,  sense ells 
això no seria possible.

També donar les gràcies a tots els familiars que es van 
desplaçar i a tots/es cassanencs/ques que els van donar 
suport d’una manera o altra.

L’equip ja està treballant per reparar el vehicle i poder 
disputar la següent prova que serà el Ral·li 2000 viratges 
a mitjans de novembre.
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Ocells de Cassà Col·laboracions

19. Cuereta blanca
Aquesta secció del Llumiguia va comen-
çar com a “Ocells del confinament”. Ara 
ja fa un any i mig que ens van tancar 
a casa i tothom va sobreviure com va 
poder,  uns millor que d’altres; a mi em 
van salvar els ocells i des del meu bal-
có en vaig veure més de 50 espècies. 
Llavors,  vaig pensar que valia la pena 
compartir les observacions amb tots 
els lectors de la revista. De totes ma-
neres,  he canviat el títol dels escrits i 
ara es diu “Ocells de Cassà”,  perquè,  
com que al nostre poble s’han observat 
més de 250 espècies d’ocells,  aquesta 
secció pot continuar uns 20 anys més! 
Qui sap on serem llavors; el que sí que 
és segur és que la revista Llumiguia se-
guirà ben viva!

Aquest mes us parlaré d’un dels 
ocells més simpàtics que ens visiten i 
que a l’hivern són ben abundants per 
tot el poble. Estic segura que moltes 
nenes i nens dels col·legis i de l’insti-
tut s’hauran distret d’alguna lliçó mi-
rant per la finestra de la classe per 
contemplar l’anar i venir de la xiroia 
Cuereta blanca.

La CUERETA BLANCA té per nom 
científic Motacilla alba,  que prové 
del llatí: “mota” = moure,  “cilla” cua i 
“alba” = blanc. És un ocell que fa uns 
18 cm de llargada,  de llarga cua i 
de coloració blanca,  grisa i negra. El 
mascle té la part superior del cap de 
color negre,  la cara blanca i la gor-
ja negra. El dors és grisós i la pan-
xa blanquinosa. Les ales són negres 
amb línies blanques. La cua també és 
negra. La femella és més grisosa. 

Camina amb rapidesa movent el 
cap i la cua de manera molt elegant. 
Vola d’una manera ondulant i emetent 
un "ti-rit,  ti-rit" característic.

Voldria aturar-me en aquest fet de 
remenar la cua nerviosament,  que fa 
la cuereta i també molts altres ocells. 
Els animals no malgasten la preuada 
energia perquè sí. Quina finalitat té,  

doncs,  moure la cua? 
Sabem que alguns ocells 
ho fan per fer-se veure,  
per marcar territori,  as-
senyalar la presència 
d’un depredador o aspec-
tes més socials; però no 
és el cas de la cuereta,  
aquests ocells,  men-
tre s'alimenten,  mouen 
la cua amb moviments 
bruscos que espanten els 
insectes,  que immedia-
tament intenten escapar,  
fent-se de cop molt més 
visibles. Això fa,  efecti-
vament,  que l'ocell els 
vegi i els capturi,  gene-
ralment al vol.

HÀBITAT I DISTRIBUCIÓ. Viu prop 
de rierols,  horts i zones amb vege-
tació baixa; també abunda en zones 
habitades on troba ponts,  parets i ca-
ses on nidificar. A Catalunya és molt 
abundant. Està distribuïda per tot ar-
reu: Euràsia,  a l'Àfrica del Nord i a 
Alaska. És sedentària a les regions de 
clima més suau,  però,  les poblacions 
de les regions més fredes emigren 
més al sud a l'hivern. Pot arribar als 
10 anys de vida.

REPRODUCCIÓ. Fa el niu en es-
cletxes de les roques i també en fo-
rats d'edificis. La femella el recobreix 
amb pèls,  llana i plomes; després 
pon 5-6 ous i els incuba entre 12 i 14 
dies. Els pollets marxen del niu al cap 
de 4 setmanes.

ALIMENTACIÓ. Menja insectes,  
aràcnids  i llavors en llocs nus com 
camins i vores de carreteres.

CANT. És molt simple,  consistent 
en unes quantes notes,  una pausa,  
unes altres quantes notes,  i una altra 
pausa. El reclam és un “tsli-vitt” trisíl-
lab i alegre. Escolta’l a: 

h t t p s : / / w w w. x e n o - c a n t o .
org/244381

Ja ho sabeu doncs: si pel carrer o 
al parc o a qualsevol jardí de Cassà ve-
ieu un ocell blanc,  gris i negre,  amb 
una cua negra i llarga que no s’està 
quieta,  contempleu-la i gaudiu-la,  que 
la simpàtica cuereta blanca us deixa-
rà acostar força i potser us mirarà 
amb ulls inquiets,  explicant-vos que 
gràcies a ella hi ha control d’insectes 
a Cassà.

Xon Vilahur

Acabo amb un bonic poema dedicat a 
la cuereta,  cueta,  pastorella o pas-
toreta: 

LA CUERETA BLANCA
Té la cara,  la panxa,  i sota la cua,  

blanques, 
la gola,  el pit  i  la coroneta,  són 

negres.
Nerviosa i esvelta és  la cuereta 

i  no deixa  mai  la cua quieta.

Sembla que se li acabi el temps
perquè sempre va corrents, 
per camps,  parcs i  ciutats, 

aiguamolls,  pobles i descampats.

Marta Vilà
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Sis soldats belgues salvats pel 
que fou rector de Cassà (i3)

Josep Xutglà el 1942,  a Espolla,  els ajudà a creuar la frontera

 (ve del número anterior)
 

Sense embuts,  el capellà es va opo-
sar clarament als pretextos indefini-
bles que els carabiners al·legaven per 
a justificar aquest assassinat repug-
nant. Ja això era una desgràcia que 
s'afegia a la llarga llista de les atroci-
tats "goyescas" d'un recent passat de 
la guerra civil i de la sempre present 
repressió nacionalista a Catalunya. 
Com que jo preguntava al meu inter-
locutor quina relació podia haver-hi 
entre aquest assassinat i la meva prò-
pia història,  em va donar una expli-
cació coherent de la personalitat del 
sacerdot i de la seva actitud referent 
al meu cas.

En 1942,  el capellà Xutglá exercia 
el seu ministeri sacerdotal en una po-
blació que,  tocant a la religió,  com-
prenia una majoria d'indiferents i no 
practicants i que,  tocant a la política,  
estava qualificada "zona roja",  en la 
seva gairebé totalitat,  per les autori-
tats nacionalistes. Malgrat les dificul-
tats que aquesta situació comporta-
va,  integrava en les seves conviccions 
religioses i en la seva missió pastoral 
un objectiu permanent: reduir i si és 
possible,  esborrar els odis inexpli-
cables que,  des de la guerra civil,  
dividien famílies i transformaven en 
enemics amics i veïns d'antany.- "Era 
un idealista social",  em va resumir el 
meu interlocutor. Després d'alguns 
moments de pensar-ho bé,  va corre-
gir el seu primer judici amb una altra 
formulació.- "No. Era més que això. 
Era un místic. El seu misticisme,  d'es-
sència purament religiosa,  es notava 

amb claredat,  però aquesta estava 
orientada principalment feia la recon-
ciliació i la pau".

.../...
Tots els meus informadors catalans,  

que coneixen molt bé el que ha passat 
durant ei començament del període 
consecutiu a la fi de la guerra civil a 
la regió,  són unànimes referents al 
geni de la personalitat moral del ca-
pellà Josep Xutglá. Una frase ho re-
sumeix: He tingut molta sort; vaig ser 
molt afavorit quan he trobat a aquest 
sacerdot. La immensa majoria dels 

seus col·legues eclesiàstics m'haurien 
denunciat o acomiadat”.

CONCLUSIONS
L'episodi de la travessia dels Pirineus 
era només una etapa. Després del 
seu arrest,  els sis membres del grup 
van suportar les desgràcies del seu 
empresonament en la presó de Figue-
res,  en la presó Model de Barcelona i 
en la de Saragossa. Després,  van ser 
detinguts en el camp de concentració 
de Miranda de Ebro. Lliberats en dife-
rents dates,  a partir del 15 de març 

Imatge de l'any 1954,  a l'església de Cassà. Esquerra,  davant: Joaquim Casadevall Mallorquí,  Vicenç 
Carbó Cañigueral,  Candi Cañigueral Isern,  Esteve Soy Guix (el vicari) i Josep Xutglà Figueras. Dar-
rere,  esquerra: Josep Xutglà Capdevila,  pare del rector,  (un escolà no identificat) i Armand Donés 
Cruz,  el campaner i sagristà. Foto: arxiu Xavier Carbó Cañigueral 

Col·laboracions Per recordar

Bar l’Escuma
El Bar L’Escuma us torna a obrir les 

portes i  us recomana 
-només faltaria!- les especialitats 

l latines o un plat típic de casa nostra. 
Som al carrer del Raval,   55.

 Tel.  972 46 30 75.

Gràcies per la vostra confiança!
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Per recordar Col·laboracions

de 1943,  van arribar finalment a An-
glaterra i continuaren lluitant contra 
Alemany. Delome va morir en un acci-
dent en 1.945. Els altres van tornar 
a Bèlgica ja en temps de pau. Tres 
d'ells,  Albert Emile Oger,  Marcel Van 
der Keien i Evrard mateix van seguir la 
seva carrera militar en la nova Força 
aèria belga,  creada el 15 d'octubre 
de 1.946. Marc Stainier va ser pilot 
en una companyia civil d'aviació. Jean 
Weyguerts,  oficial de reserva,  va 
tornar a la seva professió de profes-
sor en un Institut d'ensenyament; va 
ser també molt actiu en el Aero Club 
Real de Bèlgica i en l'aviació privada. 
Del grup d'aquests sis homes,  només 
Albert Emile Oger i l’autor d'aquestes 
línies encara vivien a l'abril de 1.999 
quan es va escriure el text.

CONFIRMACIÓ DE CONEGUTS I 
FAMILIARS
Dos dels nebots de MN,  Josep Xut-
glà,  Enric i Josep,  confirmen que el 
seu oncle en més d’una ocasió havia 
comentat aquest fet,  tot i que durant 
uns anys no ho havia esmentat possi-
blement per evitar possibles represà-
lies. A Cassà de la Selva,  Xavier Car-
bó Canyigueral també recorda com 
el rector de Cassà li havia comentat 
aquest tema i recorda que "la seva 
decisió d’ajudar aquells nois belgues 
ell ho explicava pel temor que tenia 
que els afusellessin; era un temps en 
què els afusellaments per causes po-
lítiques dels anomenats membres del 
bàndol roig eren molt freqüents i a en 
Xutglà això l’horroritzava i en aquell 
moment va veure que si podia ajudar 
aquells nois a evitar la Guàrdia Civil 
potser salvarien la vida”.

Durant els anys que mn. Josep 
Xutglà va ser rector de Cassà (1948-
1987) va viure la postguerra i l’inici 
de democràcia i no es va destacar 
per ser especialment actiu en la lluita 
contra la dictadura ni en la renovació 
política i social que es vivia en els seus 
darrers anys com a rector de Cassà. 
Sí que és cert que va enfrontar-se 
al darrer alcalde franquista de l’àpo-
ca,  Josep Mestras,  arran d’alguna 
publicació a la revista Llumiguia que 
en aquell temps encara figurava que 
era editada per la parròquia. Xutglà 
va defensar la llibertat d’informació 
de la revista davant les afirmacions 
de l’alcalde de Cassà que els acusava 
de publicar mentides i insídies contra 
ell. El mateix Xutglà va publicar a la 
revista un escrit reclamant la llibertat 
d’expressió a Cassà,  en una actitud 
que va ser força comentada aquells 
anys a la premsa catalana, ja que no 

era habitual veure un alcalde enfron-
tat a un rector.

També és cert que en alguns casos 
es creu que no va acabar d’assumir 
els nous canvis es va lamentar que 
posés obstacles a les actuacions de 
nous vicaris que pretenien donar un 
nou aire a l’església cassanenca.

En tot cas,  aquesta història que 
hem explicat ajuda a definir el perfil 
d’un home que durant quaranta anys 
va dirigir la parròquia de Cassà sense 
fer ostentació del protagonisme que 
va tenir en uns fets que potser van 
salvar la vida a sis joves belgues.

El militar belga Edgar Evrard i mn. Josep 
Xutglà en dues imatges d'inicis dels anys 80 del 

segle passat.
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Col·laboracions Entre el somni i la vigília

Visc en un poblet de províncies, no 
lluny de la capital provincial, tinc 
una edat avançada i una salut fins a 
cert punt envejable tot i que potser 
no estaria de més alguna visiteta 
al metge per fer-me alguna revisió 
però, vaja, em fa molta mandra.

Ja fa temps que m’he anat acos-
tumant a viure sola però sense 
sentir-me mai sola. Com que el cap 
encara rutlla força bé, en lloc de la 
típica iaia que passa les hores fent 
mitja o ganxet (també vaig passar 
per aquesta etapa però no em va en-
tusiasmar) ara em dedico a llegir, lle-
gir molt, escriure, intento aprendre a 
dibuixar i, entre tot plegat, m’ho pas-
so molt bé.

Sola del tot tampoc ho estic, diria 
una mentida. Prop de casa hi tinc uns 
nebots molt afectuosos i trempats 
sempre disposats a donar-me un cop 
de mà i ajudar-me en el que calgui. 
Tant es així que ja fa uns anys em va-
ren regalar un mòbil perquè en qual-
sevol circumstància pogués demanar 
ajut i, com a darrera novetat, una 
“tauleta” d’aquelles d’internet perquè 
pugui passar alguna estona fent uns 
jocs molt divertits que hi ha. Tant te-
lèfon com tauleta amb unes bones es-
tones dedicades a ensenyar-me com 
fer-los servir. La tele, pel que més la 
faig servir és per veure alguna sèrie 
de policies que m’agraden bastant si 
no hi ha massa sang i fetge i, les no-
tícies de la 3 que, actualment, no són 
com per aixecar els ànims i, especi-
alment la miro per escoltar música i 
veure ballet.

Va ser aquesta afecció la que em 
portà a inscriure’m en un grup de la 
capital “Amics del Liceu” per poder 
anar alguna vegada a aquest emble-

La dona del seient de darrera

màtic lloc a fruir d’algun l’espectacle. 
Gràcies a Déu tinc un raconet que em 
permet alguna despesa extra.

Hi he anat ja algunes vegades. En la 
primera, en pujar al bus, doncs anem 
de capital a capital en bus (del meu 
poble a la capital també tinc busos, 
nebots i taxis si convé). La primera ve-
gada, en quant vaig ser dalt del bus i 
em van dir que podia seure on volgués 
em vaig trobar amb un gran dilema. 
No m’agraden gens aquelles conver-
ses forçades que se solen encetar en 
els viatges quan et trobes al costat 
d’una persona que no saps si és sosa, 
si és divertida, si està polititzada, si 
viu embogida gràcies a tele5, si és 
xafardera, etc. etc...En realitat i pot-
ser em costa acceptar-ho, és que soc 
poc sociable i massa selectiva. Solu-
ció: me’n vaig anar de dret al seient 
de darrera de tot, que no sol ésser 
massa cobejat i a més, com que mai 
omplíem el bus, a poca gent se li deu-
ria ocórrer la idea de venir a fer-me 
companyia.

I així va transcórrer la primavera, 
la treva d’estiu, la tardor... però en 
les primeres sortides d’hivern, en la 
solitud del meu seient i amb l’escal-
foreta de la calefacció, em venia una 
son! I amb la son aquells somnis amb 

què tant frueixo o tant m’angoixo. En 
més d’un viatge, en arribar a lloc, 
m'hagueren de despertar: “Ei! Des-
perti’s que ja som a casa! I obrint 
els ulls tot rient per fer riure als al-
tres (perquè de vergonya o de por 
de fer el ridícul en tinc molt poca) 
abandonava el meu lloc amb un “a 
reveure” i cap al niuet de casa una 
altra vegada.

Fins aquell dia en què anàvem a 
veure un espectacle que mai em 
cansava de mirar: el ballet de “El llac 

dels cignes”. Amb quina il·lusió hi ana-
va! Fins i tot em vaig mudar (cosa que 
no acostumo a fer amb el que m’agra-
da la comoditat) com un homenatge 
a l’espectacle que, per a mi, era de 
gala.

I vaja com vaig fruir i quasi plorar i 
aplaudir... Aquella vegada sí, que en 
pujar al bus tenia ganes d’intercanviar 
paraules amb tothom: “Eh que bonic! 
Que bé que ho fan! ... I la música... Ii 
els decorats...” però després d’unes 
frases comptades vaig anar a la presa 
de possessió del meu seient preferit.

Ja ben aposentada (després de 
menjar d’amagatoti s l’entrepà que em 
porto per sopar doncs, allà on es pot 
anar a menjar i que en diuen el foyer 
m’hi sento fora de lloc, em vaig posar 
a pensar i repensar en l’espectacle 
que acabava d’admirar i que tot seguit 
vaig lligar amb el record d’aquell altre 
meravellós ballet que havia tingut la 
sort d’admirar en el Marinsky de St. 
Petersburg, la incomparable interpre-
tació d’aquella gran ballarina imitant, 
amb el seu aleteig de braços, l’agonia 
del cigne i... amb aquell aleteig d’ales i 
la suau remor de la gassa del seu fru, 
fru i l’escalforeta de la calefacció, em 
va anar vencent un dolç són.

En arribar, naturalment, vingueren a 
despertar-me i allà va començar la bo-
geria perquè alguna cosa havia deixat 
de funcionar dins meu i NO EM VAIG 
DESPERTAR!

Us imagineu l’espectacle? Tothom 
cridant, “Ai, pobre!” Ai, ves! Qui s’ho 
podia pensar?”...I metges i ambu-
làncies i policia i jo feliç escoltant, 
en lloc de la meravellosa música de 
Txaikovsky, el cor d’angelets que em 
venia a donar la benvinguda....

No tinc cap dubte que en el proper 
viatge jo seré la protagonista de totes 
les converses i també crec que quan 
parlin de mi diran: “Eh, aquella dona 
del seient de darrere?” perquè estic 
quasi segura que la majoria ni tan sols 
saben el meu nom.

M. Dolors Godoy Rotllens
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Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
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www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

Avui,  la col·locació d'implants dentals és,  
sens dubte,  la solució de major factibilitat 
i favorable pronòstic per al tractament de 
l'edèntul parcial o total. Aquesta opció te-
rapèutica ha estat realitzada amb èxit en 
els últims temps i constitueix una realitat 
clínica d'alt valor.

Mitjançant els implants dentals podem 
rehabilitar la boca dels nostres pacients 
majors permetent portar,  segons sigui la 
quantitat i qualitat d'os maxil·lar i mandibu-
lar romanent,  des de pròtesis removibles 
que se subjecten fermament mitjançant 
fermalls als implants o bé pròtesis fixes 
que el pacient no ha de retirar de la seva 
boca per netejar-les. Els implants poden 
ser: mini implants,  implants monoblock,  

implants per a càrrega immediata o implants convencionals,  
però tots ells li permetran gaudir d'una correcta masticació 
i adequada estètica per millorar la seva qualitat de vida. Si 
pensa que pot beneficiar-se dels avantatges d'aquests trac-
taments,  no dubti en consultar a les nostres Clíniques Den-
tals,  en què el professional li explicarà 
detalladament sobre el tema.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) 
(New York University Université de Paris). 

Membre de la SEI. Diplomat en cirurgia general i 
implantologia

Actualment la mitjana de vida,  com-
parat amb el d'anys enrere,  és molt 
més alt. Amb facilitat arribem als 85 
anys,  però hem de tenir clar que l'ob-
jectiu no és només arribar a viure molts 
anys,  sinó que cal fer-ho amb una bona 
qualitat de vida. I és indiscutible que una 
boca en bon estat,  funcional i estètica,  
és una de les prioritats per aconseguir 
l'objectiu abans esmentat. Menjar,  par-
lar correctament,  somriure,  són acci-
ons bàsiques per a poder gaudir d'elles 
fins a l'últim dia de les nostres vides.

En els nostres centres Dentals duem 
a terme tractaments d'Odontogeriatria 
especialment dissenyats per rehabilitar 
la boca de la gent gran de 65 anys,  
són tractaments atraumàtics,  ràpids i segurs perquè puguin 
gaudir de la vida amb un somriure sa i bonica.

L'envelliment és un fenomen universal i irreversible,  que in-
volucra canvis fisiològics com a conseqüència de la declinació 
en la funció de l'organisme com un tot.

En tots els òrgans i sistemes del cos humà s'observen 
signes d'envelliment,  però no tots es presenten al mateix 
temps. Els canvis morfològics i funcionals que tenen lloc a la 
cavitat bucal amb l'edat,  formen part de l'envelliment general 
de l'organisme. Per tractar-cal tenir coneixement dels aspec-
tes biològics,  psicològics i socials relacionats amb la vellesa.

Gran part de la població major de 60 anys és desdentada 
total. Indiscutiblement,  no va rebre els beneficis d'una pre-
venció i atenció curativa en els primers anys de la seva vida. 
Per aquest motiu,  el desdentamiento total representa una 
de les principals problemàtiques de salut dental a aquestes 
edats,  la qual es fa major a l'haver augmentat l'expectativa 
de vida.

La rehabilitació oral satisfactòria d'aquests pacients es vin-
cula directament a la seva qualitat de vida,  ja que a més de 
satisfer les necessitats pròpies de la masticació amb la seva 
repercussió directa sobre la nutrició,  una adequada rehabi-
litació protèsica permet una correcta fonació i estètica facial 
que facilita una millor integració com a unitat bio-físic-social.

En els desdentats totals,  la pèrdua òssia progressiva dels 
maxil·lars superior i inferior és la principal causa de pèrdua 
de la retenció i estabilitat de les pròtesis de posar i treu-
re,  siguin completes o parcials. Això provoca que anualment 
nombrosos pacients sol·licitin canvis de les seves pròtesis 
o busquin ajuda especialitzada per donar solució a aquest 
problema que els imposa limitacions funcionals,  estètiques 
i fonètiques.

Envelliment i estat bucal

Higiene dental Viure bé
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Viure bé El Vi de la PIlar

A l’extrem nord-est de França hi tro-
bem la regió històrica d’Alsàcia,  amb 
la ciutat d’Estrasburg com a capital. 
Terra cobejada i tormentada en el 
temps per conflictes històrics,  en el 
passat va pertànyer a Alemanya,  en-
cara que,  amb l’excepció dels perío-
des d’ocupació,  ha estat molt poc ger-
mànica. Els seus vins podem dir que 
són d’influències alemanyes,  però la 
seva cultura humana i vinícola s’inspira 
en mètodes francesos.

La regió d’Alsàcia ocupa una franja 
estreta de terreny d’uns cent quilò-
metres que va de nord a sud,  entre 
la cadena de muntanyes dels Vosges 
(amb grans quantitats de turons i un 
paisatge excepcional on es concentren 
les millors vinyes) i la riba oest del riu 
Rin. A la riba oposada,  però,  també 
hi ha vinya,  concretament la zona viní-
cola alemanya de Baden.

Colmar,  Ribeauvillé o Seléstat són al-
gunes de les boniques poblacions de la 
zona on la grafia i la fonètica ens recor-
da la part francesa,  però la majoria 
de les poblacions s’inspiren en noms 
alemanys: Marlenheim,  Molsheim,  
Orschwiller,  Ingersheim,  Bergheim,  
Riquewihr,  Kaysersberg,  Turckheim,  
Eguisheim o Guebwiller en són alguns 
exemples. Totes molt recomanables 
de visitar,  sobretot en època nada-
lenca,  on se celebren els tradicionals 
mercats. A l’estiu els geranis amb flors 
vives i atractives decoren les façanes i 
carrers d’aquestes poblacions.

L’esfondrament fa milions d’anys 
d’una part dels Vosges va generar una 
riquesa geològica important a la zona,  
amb una diversitat de sòls i terrenys 
perfectes per al cultiu del raïm. L'abric 
de les muntanyes dels Vosges i la pla-
nura de les ribes del Rin han creat uns 
microclimes molt especials a la zona,  
on les varietats blanques de raïm típi-
ques s’adapten perfectament. La pluvi-
ometria més aviat és pobra i les hores 
de sol ajuden a una bona maduració. 
Aquesta riquesa climàtica,  geològica i 
històrica és l’origen dels ‘Grands Crus’ 
alsacians. Són vinyes determinades,  
amb noms concrets i perfectament 
localitzades on es donen unes condi-
cions excepcionals per al creixement 
dels ceps. 

A la zona d’Alsàcia hi trobem classifi-
cats 51 ‘Grands Crus’,  sobretot loca-
litzats a la zona central i força propers 
a la ciutat més gran,  que és Colmar 
(coneguda com la petita Venècia pels 
petits canals que transcorren pel seu 
casc antic). El Grand Cru d’Alsàcia més 
conegut és Clos Ste Hune Riesling,  de 

Allimant-Laugner Riesling 
 (Vins d'Alsàcia)

la Casa Trimbach,  ubicada a la pobla-
ció a Ribeauvillé. Si mai tenir l’ocasió de 
degustar-lo,  descobrireu una autènti-
ca joia vinícola. Especialment la mítica 
anyada de 1990 és un tresor molt pre-
uat i difícil de trobar pels amants del vi.

La varietat estrella i reina de la zona 
és la Riesling. El 90% de les vinyes 
són de raïm blanc i només el 10% és 
de raïm vermell,  concretament de la 
varietat Pinot noir. Les altres varie-
tats blanques típiques de la zona són 
la gewürztraminer,  pinot blanc,  pinot 
gris,  sylvaner i muscat. També hi tro-
bem un escumós interessant,  consu-
mit pràcticament dins la zona,  que és 
el Cremant d’Alsàcia.

Els vins s’etiqueten segons la varietat 
del raïm,  una pràctica pròpia d’Alema-
nya però no de França. En els “Grands 
Crus” sempre s’identifica el nom del vi-
nyer,  però en canvi no està identificat 
el grau de dolçor que podem trobar-hi,  
cosa que sí que ens indiquen els vins 
alemanys. De fet,  la tendència gene-
ralitzada és fer vins secs,  sense fusta,  
purs i aromàtics,  on domini més el 
gust propi de la varietat i el terrer.

En la nostra visita a la zona vaig po-
der degustar tots els vins del celler Alli-
mant-Laugner,  que acumula setze ge-
neracions treballant les vinyes i el celler. 
Si ho comparem amb les nostres zones 
properes i emergents,  no hi ha color. 
Ens porten molts anys d’avantatge.

El propietari del celler,  el senyor 
Humbert,  ens va atendre molt ama-
blement. Vam mantenir una llarga con-

versa parlant dels diferents vins,  les 
seves característiques,  els mètodes 
d’elaboració i la verema. La collita es 
fa una miqueta més tard que a la nos-
tra zona. De fet,  ells començaven a 
veremar el 13 de setembre,  ja que 
la Riesling és una cepa tardana. Un 
cop el raïm és entrat al celler,  es fa el 
treball de premsat (l’extracció és suau 
per treure el millor del raïm),  després 
la fermentació amb els seus propis lle-
vats durant unes vuit setmanes i,  fi-
nalment,  un treball sobre lies de set 
mesos. La gran qualitat del raïm fa 
que els vins aguantin i evolucionin favo-
rablement durant un llarg temps.

El Riesling d’aquesta zona ens dóna 
un perfecte equilibri entre suavitat i 
contundència,  entre aromes florals i 
herbàcies,  amb certs tocs fumats i 
una bona,  marcada i persistent aci-
desa. És un vi que atrapa,  que agra-
da sempre,  i que es presenta amb la 
tradicional ampolla alsaciana,  llarga i 
esvelta.

Diuen guies i descriptors varis que la 
varietat Riesling dóna notes o records 
en nas a querosè o hidrocarburs. Per-
sonalment se'm fa difícil captar aquest 
concepte. Potser després de recórrer 
en cotxe els 1000 quilòmetres fins a 
arribar a destí et deu quedar un cert 
aroma a benzina. Serà del viatge o de 
la varietat? 

Preu aproximat: 15 eur
Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Mots encreuats 
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HORITZONTALS
1.- Un proxeneta de bona pasta. Oques mascle. 2.- 
S’abaixà una bandera a l’ajuntament de Sarrià. El pastis-
ser el converteix en llustre quan està fet pols. 3.- Corda 
per amarrar una àncora,  acabada d’estrenar. Realitzo 
treballs forestals a la fageda. 4.- Es d’una trinca. Gruixu-
da. 5.- Planta que cobreix grans extensions a les gespes 
alpines i que potser us sona. La hi fa quan s’hi atura per 
dormir durant un viatge. 6.- Emperador rus. Anells olím-
pics en línia. 7.- La més oberta de Cassà. Esclaves dels 
lacedemonis. Subtil a l’hora de discernir els més petits 
matisos. 8.- Recipient de canya entreteixida. Capgirat 
teixit de seda,  d’un sol dolor,  amb una sola trama i un 
sol ordit. 9.- Ho va dir ell,  segons en Quim Monzó. Pos-
seeixes i ho inverteixes. És en un llum quan una actuació 
es mostra eficaç. 10.- Clot. Nàusea. Alienígena de pel-
lícula. L’urani. 11.- Antic futbolista i entrenador serbi de 
futbol. Florescència.

VERTICALS
1.- Evangelista amb instints assassins. Assenyala com a 
culpable. 2.- Privació de llibertat per no circular en fila ín-
dia. Fonema pronunciat sense vibracions de cordes vocals. 
3.- Alletessin els cadells. Tot Terreny. 4.- Fa niu de baix a 
dalt. Inversió en la producció d’anxoves de l’Escala. Lletra 
de pal,  i mai tan ben dit. 5.- Ràdio Associació de Cata-
lunya. Perímetre,  de baix a dalt. 6.- Aquesta fa vibrar la 
guitarra. L’Agència Catalana de l’Aigua. Parada de taxis. 
Forma de salutació. 7.- Pinyol de l’oliva. La primera a re-
bre. En ve el vent de ponent. Comença bé. 8.- Tan espo-
nerosa que esdevé un destorb. Article. 9.- Circumstància 
oportuna per comprar un vehicle de segona mà. Vehicle 
de tracció mecànica. 10.- Nom d’home. Roda de carro. 
11.- Època de tallar les messes amb la falç. Malaltia de la 
vinya causada per fongs.

Una secció de Josep M. Fusté /Solucions,  a la pàgina 4

Per passar l’estona Entreteniments
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